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روزنامه

رئیس جمهور با بیان اینکه قدرت  نظامی ایران علیه هیچ کشوری نیست، گفت: برای تقویت بنیه 
دفاعی مان منتظر تایید کسی نمی مانیم.

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در مراسم گرامیداشت روز صنعت دفاعی گفت: در راستای دستیابی به 
اهداف تکنولوژی صنعت دفاعی، وزارت دفاع و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری با یکدیگر تشریک مساعی 
دارند که این هم افزایی خشنودکننده است. وی با اشاره به صحبت های سال گذشته خویش در مراسم گرامیداشت 
روز صنعت دفاعی تصریح کرد: سال قبل گفتم صنعت دفاعی در بخش هایی که دارای طبقه بندی و اسرار نظامی است 
باید زیر نظر وزارت دفاع باشد، ولی در مابقی امور باید از دستاوردهای بیرون استفاده کند. یعنی باید سفارش دهنده و 

همکار باشیم و این صنعت را به بخش های غیردولتی منتقل کنیم که این کار هم به نفع نیروهای مسلح و هم به نفع 
مردم و به نفع صنعت کشور است.رئیس شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه بسیاری از تحولات صنعتی آغازش از 
نیروهای مسلح بوده است یا در ابتدا یا برای تامین نیروهای مسلح تحولاتی در صنعت صورت گرفته است، خاطرنشان 
کرد: بسیاری از تحولات ارتباطاتی و اطلاعاتی مانند اینترنت برای نیروهای مسلح است. در بسیاری از بخش های 
الکترونیک، هوا و فضا و دریایی از نیروهای مسلح است پس نیروهای مسلح ضمن ایجاد یک ایده باید قادر باشند که 
در مقام اجرا نیز درست تقسیم بندی کنند مثلا از ۱۰ قسمت یک صنعت، ۲ قسمت را برای خود و ۱۰ قسمت را 

به خارج سفارش دهند. ..

دکتر  روحانی در مراسم روز صنعت دفاعی:

برایتقویتبنیهدفاعیمنتظرتاییدکسینمیمانیم

بیشترین شکایت، کمترین کیفر خواست، رعایت حقوق مردم:

مثلث نظام پزشکی قم به روایت »قدیر«

یک کارشناس ارشد غرب آسیا: عربستان نمی تواند 
به لجبازی  سیاسی اش ادامه دهد

رونق دیپلماسی 
با محوریت ایران

 قاضی پور مطرح کرد:

لزوم رسیدگی به 
تخلفات ارزی  اطرافیان 

احمدی نژاد

بهبود  برای  افق ها  هسته ای،  پرونده  حل وفصل  با 
روابط ایران با کشور ها منطقه و حل بحران های خاورمیانه 
بیش از پیش پدیدار شده است. دیگر می توان گفت که 
از  امور خارجه کشورمان پس  وزیر  محمدجواد ظریف 
دستیابی به توافق هسته ای، تمام توان و وقت خود را 
برای حل و فصل پرونده های منطقه ای و گسترش روابط 
با همسایگان گذاشته است و می خواهد اولویت نخست 
سیاست خارجی ایران را عملی سازد. برای همین نیز در 
طول یک ماه گذشته به کویت ، قطر  ، عراق، لبنان، سوریه، 
پاکستان و هند سفر کرد و در سفر هفته گذشته خویش 
نیز با پرونده بحران های منطقه ای به روسیه رفت تا با کمک 
مسکو که متنفذان در منطقه است ، راهی برای کاهش آلام 
مردم خاورمیانه و پایان جنگ و افراطی گری پیدا کند. 
چندی پیش نیز حسین امیرعبداللهیان معاون امور عربی 
برای  امیر قطر  ابتکار  از  امور خارجه  و آفریقای وزارت 
گفت وگوهای منطقه ای ایران و شش کشور حاشیه خلیج 
فارس خبر داد و گفت تلاش می شود تا اولین دور این 
گفت وگو ها تا پایان شهریور صورت بگیرد. در این باره با 
علیرضا آیتی کار شناس ارشد غرب آسیا در خصوص انجام 
این گفت وگو ، ابعاد و آثار آن داشته ایم که در ادامه می آید:

در سال پایانی اجرای تعهدات سفر رهبر معظم انقلاب به قم قرار داریم

دستوراستانداربرایاتمام
پروژههایسفررهبری

تکلیف بیش از یک سوم بدهي ها به زودی مشخص مي شود

راهکارهای »سقائیان نژاد« 
برای پرداخت بدهی های شهرداری

وضعیت مالي و اقتصادي شهرداري قم و بدهي هاي آن به 
بانک ها در کنار آغاز به کار دکتر سید مرتضي سقائیان نژاد به 
عنوان شهردار جدید شهر قم، از جمله موضوعاتي است که 
این روزها در محافل مختلف شنیده مي شود، سقائیان نژاد در 
روز معارفه خود به میزان بدهي ها و وضعیت شهرداري قم 
اشاره کرد و نشان داد که از این وضعیت آگاهي کامل دارد 

و همانجا هم وعده داد که براي برون رفت از این وضعیت 
مي توان برنامه ریزي مناسبي داشت و اقدامات مثبتي را به 
انجام رسانید. اکنون بعد از گذشت بیش از ۲ ماه از آغاز به کار 
وي در این سمت، وي ضمن تشریح وضعیت فعلي اقتصادي 
شهرداري قم، برنامه ها و راهکارهاي اجرایي خود را براي 

برون رفت از این شرایط اعلام کرد...

استاندار قم با اشاره به قرار داشتن در سال پایاني اجراي تعهدات سفر رهبر معظم انقلاب به قم بر ضرورت تلاش مسئولان 
براي بهره برداري از این طرح ها تا پایان امسال تاکید کرد.

سید مهدي صادقي در جلسه شوراي معاونین استانداري قم طي سخناني با اشاره به فرارسیدن هفته ي دولت و تقارن آن با دهه ي کرامت، 
این اتفاق را بسیار مبارك دانست. استاندار قم هفته ي دولت را فرصت مناسبي براي ارائه ي گزارش دستاوردهاي دولت براي مردم عنوان و 
تصریح کرد: مسئولین باید با حضور در بین مردم و ارائه گزارشات روح امید را به جامعه تزریق کنند. وي در ادامه سفر مقام معظم رهبري به قم 
در سال 89 را مورد توجه قرار داد و با اشاره به قرار داشتن در سال پایاني اجراي تعهدات سفر، تلاش حداکثري همه ي دستگاه هاي اجرایي 

براي اتمام پروژه هاي مصوب را مورد تاکید قرار داد...
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رنو ۲۵ میلیون تومانی جایگزینی برای پراید

عروسی به عزا تبدیل شد:

مرگموتورسوارقمیدرکارناوالعروسی
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سرمقاله:  جواد قاسمی ورجانی

تقویم را ورق زدیم و به اول 
در  که  روزی  رسیدیم،  شهریور 
»روز  نوشته  چنین  آن  مقابل 
روز   – سینا  ابوعلی  بزرگداشت 
به  متعلق  روز  این  پزشک«، 
رسالت  که  است  انسان هایی 
به دوش  را در جامعه  سنگینی 

دارند...

روزپزشک
ونکاتیقابلتأمل
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زنگنه
وبازآفرینی
نفتایران

برای شیخ الوزرای دولت روحانی

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم تأکید کرد:

ضرورتتسریعدربهرهبرداریازآرامستاندارالسلام
ایمان: مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم گفت: با توجه به کمبود 
ظرفیت در بهشت معصومه )س( و توسعه شهر قم نیاز است آرامستان دارالسلام 

در نزدیکی مسجد مقدس جمکران هرچه زودتر به بهره برداری برسد.
عبدالحمید وکیلی در گفت وگو با خبرنگار روزنامه ایمان در تشریح فعالیت های این 
سازمان اظهار داشت: سازمان آرامستان های شهرداری قم وظیفه حمل، کفن ودفن اموات و 
نظارت بر احداث ه آرامستان ها در شهر قم را بر عهده دارد و با توجه به پتانسیل و مراجعینی 

که دارد اقدامات فرهنگی، خدماتی و عمرانی نیز ارائه می دهد.
وی بابیان اینکه سازمان آرامستان های شهرداری قم مستقل و هیچ بودجه دولتی به آن 
تعلق نمی گیرد، افزود: ما تحت نظارت شهرداری هستیم ولی از نظر مالی و اداری مستقل 

عمل کرده و خودکفا می باشیم.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم ادامه داد: منابع مالی را از درآمدهایمان 
مثل پیش فروش و فروش قبور تامین کرده و صرف هزینه های جاری و ا ایجاد تاسیسات، 

احداث و ترمیم خیابان های داخل آرامستان، حقوق پرسنل و ... می  نماییم.
وکیلی، اساس تشکیل این گونه سازمان ها را مستقل بودن درآمدها و هزینه های آن 
عنوان کرد و تصریح کرد: آرامستان های قم به واسطه اینکه یک سازمان است باری از دوش 
شهرداری قم برداشته است و چابک کار می کند که اگر سازمان نبودیم شاید نمی توانستیم 

خدمات مطلوب و کارهای عمرانی که در حال انجام آن هستیم ارائه دهیم.

باید به مشاغل ستادی و اداری سازمان آرامستان ها سختی شغل تعلق گیرد
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه سختی شغل به پرسنل سازمان آرامستان ها 
تعلق می گیرد یا خیر، گفت: با اینکه پیگیری های زیادی تا سال گذشته داشتیم اما 
مسئولان مربوطه و خصوصا سازمان تامین اجتماعی این مسئله را نمی پذیرفتند، این 
موضوع به کمیته های استانی ارجاع داده شد و متاسفانه آنها نیز قبول نکردند اما یکسالی 
است علاوه بر غسالی، مشاغلی همچون  راننده های آمبولانس و تدفین را جزء مشاغل 

سخت ثبت کردند.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم اضافه کرد: در تلاش هستیم به مشاغل 
ستادی و اداری نیز سختی شغل تعلق گیرد چون حق این افراد است، قانون کار می گویند 
سختی کار باید فیزیکی باشد اما مشاغل سازمان آرامستان ها با روح و روان افراد سرو کار  

دارد و تاثیرات منفی محیطی درزندگی آنها تاثیر گذار  است.
وکیلی دربخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: درسال ۱355 حدود ۱۰۰ 
هکتار برای آرامستان بهشت معصومه )س( به شهرداری قم تحویل داده شد که در حال 

حاضر تمام زمین های آن جهت دفن اموات پرشده است.
 وی ادامه داد: در جهت توسعه آرامستان  بهشت معصومه )س( در سال 9۱، ۱5۰ 
هکتار زمین از اداره کل راه و شهرسازی استان خریداری و به محدوده این آرامستان 

اضافه شد.

مسئولان استانی کمک کنند روند احداث 
آرامستان دارالسلام از سر گرفته شود

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم در بخش دیگری از سخنان خود با 
بیان اینکه شورای برنامه ریزی و توسعه استان زمین دیگری برای آرامستان جدید در قم 
مصوب کرده است، اذعان داشت: آرامستان دارالسلام در جنوب غربی مسجد مقدس 

جمکران واقع شده است که عملیات اجرایی آن آغاز شده اما متاسفانه به دلایل مختلف 
حدود 6 ماه است که این پروژه متوقف شده و امیدواریم مسئولان استانی پیگیر این 

مسئله باشند تا روند احداث آن از سر گرفته شود.
وکیلی درمورد دلایل نیاز قم به آرامستانی غیراز بهشت معصومه )س( اظهار کرد: قم 
کلانشهر است و نیاز به آرامستان های بیشتری دارد؛ برای مثال مسافت پردیسان تا بهشت 
معصومه )س( 35 کیلومتر است که قطعا به لحاظ هزینه و ایاب و ذهاب مشکلاتی برای 

تردد مردم آن منطقه ایجاد می کند.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم یادآور شد: علاوه بر همه مسائل، بحث 
بحران نیز در خصوص کمبود آرامستان های قم داریم چرا که اگر خدایی ناکرده اتفاق خاصی 

در شهر بیافتد نمی توان پذیرای حجم تردد به بهشت معصومه )س( شد.
وی با تاکید بر اینکه قم نیاز به دو آرامستان بزرگ دارد، عنوان کرد: در شهر مشهد علاوه 
بر بهشت رضا آرامستان دیگری در حال ساخت است و شهر قم نیز به یک آرامستان دیگر 

به غیر از بهشت معصومه )س( دارد.

ساخت آرامستان در داخل شهر قم ممنوع است
وکیلی تبیین کرد: ساخت آرامستان در داخل شهر قم ممنوع است چون مشکلات 
زیست محیطی، بهداشتی، ترافیکی و ... دارد. آرامستان هایی که از قدیم در شهر وجود 
دارد مشکلاتی را برای مردم آن منطقه به وجود آورده اند و نیاز است آرامستان جدید را در 

حاشیه شهر داشته باشیم.
وی اضافه کرد: بعد از بررسی و کار کارشناسی برای آرامستان جدید در قم محلی را در 

نزدیکی مسجد مقدس جمکران در نظر گرفتیم.

تاکنون ۵ میلیارد تومان برای آرامستان دارالسلام هزینه شده است
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم با بیان اینکه حدود 4 تا 5 میلیارد تومان 
برای آرامستان دارالسلام هزینه شده است، اذعان داشت: مراحل زیادی از فاز نخست این 
آرامستان را انجام دادیم و با حداکثر ۲ میلیارد اعتبار دیگر آماده بهره برداری بوده و دفن 

اموات در آن آغاز می شود.

احداث 3 هزار قبر در آرامستان دارالسلام
وکیلی گفت: 3 کیلومتر زیرسازی راه دسترسی آرامستان دارالسلام انجام شده و ۲ 
کیلومتر آن را نیزآسفالت کردیم، علاوه بر آن حدود 3 هزار قبر در این آرامستان ساختیم و 

منبع آب، سرویس بهداشتی و برق نیز برای آن ایجاد نموده ایم.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم با اشاره به تامین بودجه مالی آرامستان 
دارالسلام ، اظهار داشت: شهرداری کمک هایی برای بهره برداری آرامستان دارالسلام داشته 
است اما خود ما برای تامین منابع مالی آن مشکل خاصی نداریم و بودجه عمرانی مخصوصی 

در سال 94 برای آن در نظر گرفتیم که راه اندازی آن به تعامل مسئولان بستگی دارد.
وکیلی پیرامون همکاری مسئولان استانی برای بهره برداری از آرامستان دارالسلام اظهار 
کرد: اداره کل مسکن و شهرسازی قم می تواند ما را در این زمینه یاری دهد و امیدواریم با 
دستور استاندار این پروژه مجددا راه اندازی شود چون شهرداری پای کار است و معاونت های 

شهرداری و شورای اسلامی شهر قم این موضوع را پیگیری می کند.

ممنوعیت دفن اموات درآرامستان باغ بهشت
وی در بخش دیگری از سخنان خود از ممنوعیت دفن اموات در باغ بهشت قم خبر داد 
و گفت: این آرامستان از جمله مکان هایی است که دفن اموات در آن ممنوع می باشد و در 
این زمینه افراد نباید بر اساس منفعت شخصی اقدام کنند چون دیده شده است عده ای 
باغچه های موجود در این آرامستان را به عنوان قبر به فروش می رسانند که در اینگونه 
مسائل باید نیروهای انتظامی و دستگاه قضایی وارد شوند و امیدواریم همه مردم نیز در این 

زمینه قانون را رعایت کنند.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم پیرامون ارتباط تلفنی مردم با این سازمان 
عنوان کرد: شماره تلفن ۱53۰ پاسخگوی شهروندان است و در هر زمان می توانند اطلاعات 

فوت شدگان یا قبور را با این شماره تلفن بگیرند.
وکیلی با اشاره به فعالیت های فرهنگی سازمان آرامستان ها تصریح کرد: روزهای 
پنج شنبه و جمعه هر هفته سه غرفه فرهنگی در مناطق پرتردد بهشت معصومه )س( برپا 

می شود که پاسخگویی به مسائل شرعی، غرفه نقاشی و ... در آن وجود دارد.
وی ادامه داد: چهار سالن سوگواری، مسجد و حسینیه شهدای گمنام در اختیار 
خانواده های بازماندگان خواهد بود. وی در خصوص طرح توسعه بهشت معصومه ابراز کرد: 
ساخت قبور و قطعات جدید، جدول گذاری و ... را در پروژه طرح توسعه در دست اجرا داریم.

حضورکاروان زیر سایه خورشید
 خادمان رضوی در بهشت معصومه )س(

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم خاطرنشان کرد: روز سه شنبه هفته 
گذشته کاروان زیر سایه خورشید که خادمان رضوی آن را تشکیل می دادند به بهشت 
معصومه)س(  قم آمدند و علاوه بر اجرای مراسم و مدیحه سرایی در حسینیه شهدای گمنام، 
بر سر مزار پنج شهید گمنام و شهدای مدافعان حرم حضرت زینب )س( حضور یافتند و با 

خانواده شهدای مدافعان حرم دیدار کردند.
وکیلی در خصوص توسعه گلزار شهدای بهشت معصومه قم ابراز کرد: پیش بینی شده 
است تمام شهدای مدافعان حرم حضرت زینب )س( که ساکن قم هستند در جوار قطعه 
شهدای گمنام بهشت معصومه دفن شوند و ما نیز خرسندیم که سعادت میزبانی شهداء 

را داریم.

حضور کاروان زیر سایه خورشید



اخبار یکشنبه - اول شهریورماه 1394 - سال هجدهم - شماره 23798

اخبار
آیت الله فاضل عضو جامعه مدرسین:

مراقب فرقه سازی دشمن از مداحان باشیم
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: دشمن به راحتی از مجموعه 
مداحان فرقه سازی کرده و مذهب درست می کند؛ پس باید مراقب بود و 

محافظت کرد.
به گزارش خبر حوزه، آیت الله محمدجواد فاضل، پیش از ظهر دیروز در دیدار با اعضای 
کانون مداحان و شاعران آئینی استان قم، ضمن تبریک دهه کرامت و با بیان این مطلب که 
مداحان افتخاری برای مکتب اهل بیت )ع( هستند، اظهار داشت: راه اندازی کانون مداحان و 
شاعران آئینی از ضروریات بوده که خوشبختانه انجام شده است. وی ابراز داشت: پس از انقلاب 
اسلامی، عده ای از متدینین وارد عرصه مداحی شده و در جبهه های جنگ و در ایران اسلامی 
بسیار تأثیرگذار بودند. رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( با تأکید بر این که مجموعه مداحان نیاز 
به هدایت دارد، خاطرنشان ساخت: اگر مجموعه ای متصدی حفظ، تقویت و مراقبت از مداحان 
عزیز نباشد،  سرانجام خوبی نخواهد داشت. این استاد حوزه تصریح کرد: تاریخ نشان داده که 
دشمن نسبت به جریان های فراگیر جامعه از جمله مداحان، برنامه ریزی داشته و با مباحث 
گوناگون بر آن ورود می کند.  آیت الله فاضل بیان داشت: دشمن به راحتی از این مجموعه 
فرقه سازی کرده و مذهب درست می کند؛ پس باید مراقب بود و محافظت کرد. عضو جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم اظهار داشت: مداحان از ظرفیت بالایی برخوردار هستند که به برکت 

انقلاب و اهل بیت )ع( ترویج پیدا کرده و باید برای آنان برنامه داشت.
مداحان قم باید سرآمد باشند

این استاد حوزه خاطرنشان ساخت: عنوان مداح اهل بیت )ع(، عنوان کوچکی نیست و 
مداحان، باید به آن توجه داشته باشند. آیت الله فاضل تصریح کرد: دستور رهبر معظم انقلاب 
مبنی بر راه اندازی کانون مداحان در کشور، از ضروریاتی بوده که ایشان به آن توجه داشتند. وی 
با بیان این مطلب که از قم انتظارات ویژه وجود دارد، اظهار داشت: همانطور که از طلاب، فضلا، 

کاسبان و ... قمی انتظار ویژه وجود دارد؛ از مداحان قم نیز این انتظار است که سرآمد باشند.
قم را مهد آموزش مداحان کشور کنید

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم تصریح کرد: باید قم را مهد آموزش مداحان در کشور 
کنید تا همچنان سرآمد بمانید. رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( اظهار داشت: امروزه در اشعار 
شاعران، سیره، مناقب، مصائب، صفات ائمه و ... وجود دارد؛ اما متأسفانه از احادیث اعتقادی 
خالی است و شعرای قم باید به آن اهتمام ویژه داشته باشند. این استاد حوزه بیان داشت: اشعار 
متضمن مسائل اعتقادی توحید، نبوت، امامت، معاد و ... بسیار تأثیرگذار است. آیت الله فاضل 
لنکرانی یادآور شد: امروز دشمنان برای تخریب شیعه به اشعاری همچون »من زینب اللهی 
هستم« استناد می کنند که باید این معضلات برطرف شود. عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم ابراز داشت: مداحان اشعار اعتقادی خالص و صحیح بسرایند؛ چراکه جامعه به این مسائل 
نیازمند است. رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( در پایان خاطرنشان ساخت: تقویت انسجام در 

کانون مداحان و شعرای آئینی قم، از نکات مهم است که باید مراقب بود.

برخی از مداحان از لحن خواننده مستهجن خارجی تقلید مي کنند

انتقاد آیت الله علوی بروجردی 
از سبک های مداحی

استاد حوزه علمیه قم گفت: امروز حرمت شکني شده است و گاهي از اوقات، 
برخی از مداحان از لحن فلان خواننده مستهجن خارجی تقلید مي کنند و خیلي 

هم متوجه نیستند و حتی ممکن است که متاثر بشوند و گریه هم بکنند. 
آیت الله علوی بروجردی در دیدار با اعضای کانون مداحان و شاعران آئینی استان قم با 
تبریک  دهه کرامت و آثار و برکات این دهه و  با اشاره به رسالت مداحان اهل بیت )ع( و 
آسیب هایی که در این زمینه وجود دارد اظهارداشت: برکات امام علي بن موسي الرضا )ع( براي 
مملکت ما و براي جامعه شیعه، خیلي زیاد است که از جمله این آثار و برکات، وجود عزیزان 
ایشان در این کشور و به خصوص خواهر مکرمه ایشان در قم و برادر بزرگوار ایشان در شیراز 
است. وی افزود: روضه خواندن في نفسه مستحب است و رجحان دارد، اما این بستري است 
که اگر در این اشعاري که ما ذکر مصیبت مي کنیم، پیام عاشورا را همراه داشته باشد و حرکت و 
هدف قیام سیدالشهدا )ع( را بیان کند ارزشش دو چندان است. آیت الله علوی بروجردی ادامه 
داد: البته، گاهی آفاتي در مداحی وجود دارد که یک مقدار منشأ آن به  خود هیئات و دعوت 
کننده ها بر می گردد که ما باید بتوانیم هیئات را کنترل کنیم که اینها از افرادي استفاده کنند 
که اشعار پیام دار و اصیل را بخوانند؛ نه اینکه گاهي برای اینکه جمعیت جمع و شلوغ شود یا 
با سایرین رقابت کنند فردی را بیاورند و قضیه به گونه دیگری تغییر کند. استاد حوزه علمیه 
قم خاطرنشان کرد: در گذشته، مداحان بزرگ ما با لحن موسیقي و دستگاهي که خواندن بر 
اساس اینها شکل مي گیرد، آشنا بودند به طوری که روح الله خالقي که از آهنگ سازان معروف 
ایران است به شاگردانش گفته بود که بروید در مجالس روضه خواني و از این روضه خوان ها 
و مداحان لحن را استفاده کنید و آهنگ سازي کنید؛ اما این لحن ها و دستگاه ها، دستگاه هاي 
اصیل بود؛ ولی امروزه حرمت شکني شده است و گاهي از اوقات، برخی از مداحان از لحن فلان 
خواننده مستهجن خارجی عینا تقلید مي کنند و خیلي هم متوجه نیستند و حتی ممکن است 
که متاثر بشوند و گریه هم بکنند اما این نوع مداحي، آن اصالتي که ما دنبالش هستیم و آن 
اصالتي که دستگاه سیدالشهدا اقتضا دارد، نهفته باشد واجد نیست.  وی تاکید کرد: البته، ما 
کار جدید را نفي نمي کنیم اما کار جدید باید در شأن و در خور باشد؛ مثلا، در صحن و سراي 
حضرت معصومه )س(، بنایي مانند صحن اتابکي که بناي اصیلي است، اگر در کنار این صحن 

ساختماني بسازید که اصلا تناسب نداشته باشد، مناسب نیست.

حوادث
فرمانده انتظامي استان قم :

فضاي جامعه  بایدهمواره بر اساس 
ارزش هاي اسلامي اداره شود 

فرمانده انتظامي استان قم گفت: قانون امر به معروف و نهي از منکر با مشارکت 
مردم و سازمان هاي دولتي اجرا مي شود. 

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سردار " کاظم مجتبایي " در جمع خبرنگاران  اظهار 
داشت: اهدافي که این رزمایش دارد یک همآوردي مشترك بین نیروهاي دولتي و مردمي 
است که براي دفاع از ارزش هاي اسلامي در جامعه بایستي اقدام و به صورت فصلي نیز 

این همایش برگزار مي شود که در آن بیش از 7 دستگاه دولتي و مردمي شرکت دارند. 
وي افزود: پلیس، بسیج، سپاه، انجمن ناصحین، ستاد احیا امر به معروف و نهي از منکر، 

گردان بشیر، مجمع رهروان پیرو ولایت و غیره در آن حضور دارند. 
فرمانده انتظامي استان قم ادامه داد: به دنبال این هستیم که فضاي جامعه همواره بر 
اساس ارزش هاي اسلامي اداره شود و اگر ناهنجاري هایي توسط برخي از افراد در جامعه 
ایجاد مي شود، با حضور این آمران به معروف و ناهیان از منکر، تذکر داده شود و در مرحله 
بعد محدودیت هایي ایجاد و در مرحله سوم مقابله شود. سردار مجتبایي بیان داشت: با هم 
بودن نیروهاي دولتي و مردمي در این رزمایش تجربه خواهد شد، به طوري که نیروهاي 
مردمي به تذکر لساني و پلیس و نیروهاي دولتي به مقابله جدي با هنجارشکنان مي 
پردازند. وي عنوان کرد: زنده بودن و پویایي امر به معروف و نهي از منکر در جامعه یکي 
دیگر از اهداف این رزمایش است که مردم همواره این حس را داشته باشند که امر به 

معروف و نهي از منکر در جامعه همواره وجود دارد. 
سردار مجتبایي تاکید کرد: بایستي به دنبال این باشیم که اگر افرادي منحرف مي شوند 
و یا از روي ناآگاهي دچار مشکل مي شوند، هدایت شوند و هدف انتقام گیري نیست بلکه 
فضاي امر به معروف و نهي از منکر، هدایت و اصلاح جامعه است که در این رزمایش آن را 
دنبال مي کنیم. وي با اشاره به هدف از برگزاري این رزمایش تصریح کرد: هدف این است 

که هماهنگي و همراهي دستگاه هاي مختلف دولتي را به نمایش بگذاریم. 
فرمانده انتظامي استان قم خاطرنشان کرد: علاوه بر پلیس و نیروهاي دولتي، در این 
رزمایش بیش از 5۰۰ نفر از نیروهاي مردمي استفاده مي شود و تا زماني که نیاز باشد، این 

رزمایش ادامه پیدا مي کند.

عروسی به عزا تبدیل شد:

مرگ موتورسوار قمی در کارناوال عروسی
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم از مرگ یک 

موتورسوار بر اثر سقوط از پل خبر داد.
مهدی فراهانی با  اعلام این خبر اظهارداشت : بامداد  روزگذشته  سرنشین یک 
موتورسیکلت در کارناوال عروسی از پل سقوط کرد و مراسم عروسی را به عزا تبدیل کرد.

وی افزود: این حادثه روی پل نیروگاه رخ داد و جوانی حدودا 3۰ ساله بر اثر سقوط از 
روی پل جان خود را از دست داد. معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان 
قم در ادامه با اشاره به حادثه برخورد پراید با ون ادامه داد: این حادثه در بلوار الغدیر روبه روی 

بوستان علوی روی داد که در آن ۱۱ نفر مجروح شدند.
۵90 نفر مجروح در حوادث ترافیکی  هفته گذشته 

فراهانی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به عملکرد اورژانس قم طی هفته 
گذشته اظهار کرد: در این مدت 8 هزار و 694 تماس در اورژانس قم به ثبت رسید.این 
تعداد تماس منجر به انجام هزار و 4۰8 ماموریت شد که هزار و ۱78 ماموریت شهری و 
۲3۰ ماموریت دیگر جاده ای بود. معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان 
قم با اشاره به آمار حوادث ترافیکی ابراز کرد: از مجموع ماموریت های انجام شده 5۰۱ 
ماموریت به سوانح رانندگی اختصاص داشت که 4۱9 حادثه شهری و 8۲ حادثه دیگر 
جاده ای بود. فراهانی مجروحان حوادث ترافیکی را 59۰ نفر اعلام کرد و گفت: ۲3۱ نفر از 
مجروحان به صورت سرپایی در محل حادثه خدمات درمانی را دریافت کرده و 357 نفر 
دیگر نیز به مراکز درمانی انتقال داده شدند. وی آمار ماموریت های مرتبط با موتورسیکلت 

سواران را 335 مورد اعلام کرد و افزود: در این حوادث 39۱ نفر مجروح شدند.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم اضافه کرد: ۱84 نفر از 
مجروحان این حوادث در محل حادثه به صورت سرپایی درمان و ۲۰7 نفر دیگر نیز به 
مراکز درمانی انتقال داده شدند. فراهانی در ادامه واژگونی پراید را از جمله حوادث این مدت 
برشمرد و بیان کرد: این حادثه در جاده گرمسار روی داد که با کشته و مجروح شدن هفت 
نفر همراه بود. وی در تشریح جزئیات این حادثه ابراز کرد: حادثه مذکور در کیلومتر 7۰ 

روی داد که یک کشته و 6 مجروح در پی داشت.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم برخورد وانت با پراید را از 
 ـتهران روی داد که  دیگر حوادث این مدت برشمرد و بیان کرد: این حادثه در اتوبان قم 

هشت مجروح بر جای گذاشت.

اداره کل هواشناسی استان قم پیش بینی کرد:

کاهش دمای هوای قم طی دو روز آینده 
کارشناس پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم از کاهش دمای هوا طی 

دو روز آینده خبر داد. 
محمدجواد ترابیان اظهار داشت: امروز آسمان قم صاف همراه با وزش باد ملایم خواهد 

بود و کاهش دمای هوا نیز ادامه دارد و دمای هوا به 4۰ درجه خواهد رسید.
کارشناس پیش بینی اداره کل هواشناسی قم عنوان کرد: در روز دوشنبه آسمان این 
استان صاف همراه با وزش باد ملایم خواهد بود و دمای هوا افزایش موقت دارد اما از بعد از 

ظهر کاهش دما آغاز می شود. 
وی بیان کرد: امروز حداقل دمای هوا ۲۱ درجه و حداکثر دمای هوا نیز 4۰ درجه و 

در روز دوشنبه حداقل دمای هوا ۲۰ درجه و حداکثر دمای هوا نیز 4۲ درجه خواهد بود.
ترابیان با بیان اینکه سرعت وزش باد طی سه روز آینده بین ۲۰ تا 3۰ کیلومتر بر ساعت 
با جهت شرقی است، بیان کرد: طی سه روز آینده نوسانات دمایی در قم خواهیم داشت و 

در روز یکشنبه نیز هوا اندکی غبارآلود می شود.

در جلسه رسمی شورای شهر :

برنامه های  فرهنگی شهر سلفچگان  
بررسی شد

 برنامه های  فرهنگی شهر سلفچگان در جلسه رسمی شورای شهر بررسی 
شد .

فرمانده حوزه مقاومت بسیج مسلم بن عقیل در  این جلسه  گزارشی از فعالیت های 
این حوزه را ارائه کرد. سروان حیدری اهم فعالیت های فرهنگی این حوزه را در ماه گذشته 
برگزاری اردوهای یک روزه ویژه خواهران و برادران و همچنین تشکیل کلاسهای آموزشی 
امداد و نجات با همکاری هلال احمر استان بیان نمود. سیدان عضو شورای شهر نیز  در این 
جلسه درخواست همکاری شهرداری و حوزه بسیج در گردآوری و چاپ گاهنامه و فصلنامه 
، نصب بیلبوردهای تبلیغاتی در نقاط مختلف شهر ،ایجاد کارگروه فرهنگی و همچنین 
احداث یادمان شهداء شهر و پیگیری دفن شهدای گمنام را خواستار شدند.همچنین در این 
جلسه اعضای شورای شهر با تشکیل کارگروه فرهنگی شهر موافقت و مقرر گردید نسبت 

به انتخاب اعضای آن و تشکیل اولین جلسه در ماه جاری اقدام نمایند.

اولین دوره کلاس های آموزشی ایمنی 
در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان برگزارشد

با هدف ارتقاء و بالا بردن سطح کیفی ایمنی ، بهداشت و محیط زیست 
)HSE(  اولین دوره کلاس های آموزشی ایمنی با مشارکت فعالان اقتصادی ویژه 

اقتصادی سلفچگان طی دو روز برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، بدنبال برگزاری جلسات 
منظم کمیته بهداشت و ایمنی و محیط زیست)HSE(  در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان  
که با حضور اعضای منصوب شده توسط مدیر عامل این منطقه برگزار گردیده، تشکیل 
کلاس های آموزشی برای پرسنل شرکت های مستقر در منطقه و اطلاع رسانی مناسب 
برای کاهش چشم گیر حوادث و خسارات ناشی از کار در فضای کارگاه ها و محیط زیست 
تبیین و مورد تاکید قرار گرفت. در همین راستا اولین دوره این کلاس های آموزشی با 
سطحی بالا در منطقه ویژه برگزار گردید. بررسی،  ارزیابی، پیگیری و رفع نواقص مربوط به 
بهداشت، ایمنی محیط کار و محیط زیست واحدهای تولیدی و فعال و در حال تاسیس 
در این منطقه از جمله برنامه های این کمیته بوده و همکاری همه جانبه تمامی واحدهای 

مستقر در منطقه را خواستار شدند.
همچنین بزودی دومین دوره این کلاس ها در سطحی بالاتر در همین منطقه با 

مشارکت کمیته مربوطه و فعالان اقتصادی مستقر در منطقه برگزار خواهد شد.

وضعیت مالي و اقتصادي شهرداري 
در  بانک ها  به  آن  بدهي هاي  و  قم 
کار دکتر سید مرتضي  به  آغاز  کنار 
سقائیان نژاد به عنوان شهردار جدید 
شهر قم، از جمله موضوعاتي است که 
این روزها در محافل مختلف شنیده 
معارفه  روز  در  مي شود، سقائیان نژاد 
وضعیت  و  بدهي ها  میزان  به  خود 
شهرداري قم اشاره کرد و نشان داد 
که از این وضعیت آگاهي کامل دارد و 
همانجا هم وعده داد که براي برون رفت 
برنامه ریزي  مي توان  وضعیت  این  از 
را  مثبتي  اقدامات  و  داشت  مناسبي 
به انجام رسانید. اکنون بعد از گذشت 
در  وي  کار  به  آغاز  از  ماه  از ۲  بیش 
این سمت، وي ضمن تشریح وضعیت 
فعلي اقتصادي شهرداري قم، برنامه ها 
و راهکارهاي اجرایي خود را براي برون 

رفت از این شرایط اعلام کرد.

مالي  اوضاع  فعلي  وضعیت 
شهرداري قم چگونه است؟

شهرداري قم به دنبال فروش ۲ مرحله 
اوراق مشارکت براي فاز 5 پروژه عمار یاسر 
و همچنین بلوار پیامبر اعظم )ص( و عدم 
پرداخت سود این اوراق در زمان مقرر و 
عدم پرداخت اصل مبلغ اوراق بعد از اتمام 
مهلت آن ها بیش از ۱۱۰۰۰ میلیارد ریال 
بدهکاري به بانک هاي تجارت و ملي به 
عنوان عامل فروش و تضمین سود اوراق 
مشارکت این ۲ پروژه دارد که با توجه به 
گذشت مهلت مقرر پرداخت و همچنین 
در  روزانه  متعلقه،  سود  پرداخت  عدم 
حدود ۱۰ میلیارد ریال به عنوان سود و 
جریمه اوراق مشارکت به این بدهي افزوده 
مي شود. در کنار آن نیز مبالغي به بانک 
شهر بابت تسهیلات پروژه هاي عمراني نیز 
در بدهي هاي شهرداري قم وجود دارد که 
مجموعاً در حدود ۱5۰۰۰ میلیارد ریال 

شهرداري قم را بدهکار کرده است.
در کنار این بدهي ها، علاوه بر املاك، 
قم،  شهرداري  دارائي هاي  و  مستغلات 
به  ریال  میلیارد  مبلغ 36۰۰  نیز  دولت 

شهرداري قم بدهکار است.

بدهي  میزان  این  اصلي  علت 
چیست؟

زمینه  این  در  محافل  برخي  در 
استدلال هایي مي شود اما آنچه در نهایت 
این  پرداخت  براي  پیگیري  است،  لازم 
بدهي هاست؛ همکاري خوبي را از سوي 

دو بانک در این زمینه شاهد بوده ایم تا با 
واگذاري املاك، این بدهي ها که رقمي بالا 

همراه با سود روزانه دارند پرداخت شوند.
حقیقت  در  قم  شهرداري  بدهي 
64۰۰ میلیارد ریال بوده است که اکنون 
به علت عدم پرداخت سودهاي حاصله و 
از ۱3۰۰۰  بیش  به  متعلقه  جریمه هاي 

میلیارد ریال رسیده است.

برنامه کلي براي پرداخت بدهي هاي 
شهرداري قم چیست؟

گرچه میزان این بدهي کم نیست و 
رقم بالایي براي شهرداري قم به حساب 
نداریم  ترسي  بدهي  این  از  اما  مي آید، 
شرط  به  وضعیت  این  از  رفت  برون  و 
امکان  را  صحیح  مدیریت  و  برنامه ریزي 
پذیر مي دانیم و به همین منظور اقداماتي را 
آغاز کرده ایم و تا اتمام پرداخت این بدهي 
ادامه خواهیم داد. بسیج کلیه امکانات و 
از  استفاده  و  قم  شهرداري  ظرفیت هاي 
پتانسیل هاي مادي و معنوي شهر  تمام 
در راستاي تهاتر بدهي هاي شهرداري از 
اساسي  اولویت هاي  جزء  و  اصلي  اهداف 

شهرداري قم مي باشد.
با توجه به میزان دارائي هاي شهرداري 
این  مناسب  ساماندهي  صورت  در  قم، 
با  تفاهم  و  تعامل  همچنین  و  دارائي ها 
انجام  امکان  قم،  شهرداري  طلبکاران 
تهاتر بدهي ها و یا پرداخت آن ها از طریق 
فروش املاك و مستقلات مازاد شهرداري 

امکان پذیر مي باشد.
ویژه  ستادي  منظور  همین  به 
ساماندهي تعاملات بانکي و تسویه دیون 
شهرداري قم تشکیل شده است و مراحل 
مختلفي براي انجام این امور در حال اجرا 
است از جمله رایزني با مجموعه هایي نظیر 
دولت، مجلس، علماء، مراجع عظام تقلید 

و اشخاص حقیقي و حقوقي که بتوانیم از 
ظرفیت و پتانسیل آن ها براي برون رفت 
از این وضعیت استفاده کنیم. ضمن آنکه 
به دنبال راه حلي هستیم تا بتوانیم سود و 
جریمه متعلقه به سررسید اوراق مشارکت 
را کاسته و یا به صورت کامل حذف نماییم. 
کرده ایم  تدوین  و  بررسي  را  راهکارهایي 
ولي سودي که به این بدهي تعلق مي گیرد 
باید متوقف شود تا بتوانیم این راهکارها 
را اجرایي کنیم. در کنار آن نیز به دنبال 
راهکاري براي وصول طلب شهرداري قم از 
دولت هستیم. در حال حاضر امکان تسویه 
حدود 5۰۰۰ میلیارد ریال از این بدهي با 
توافقات صورت گرفته با بانک هاي عامل، 
نزدیک  آینده  در  که  است  شده  فراهم 
تسویه خواهد شد و براي ما بقي آن نیز 

تلاش خواهیم نمود.

وضعیت  و  بدهي  میزان  این  آیا 
قم،  شهرداري  اقتصادي  نابسامان 
عمران  پروژه هاي  اجراي  به  لطمه اي 

شهري نمي زند؟
توسعه و عمران شهر قم از اولویت هاي 
با  که  مي باشد  قم  شهري  مدیریت 
تلاش  در  شده  انجام  برنامه ریزي هاي 
خللي  آن  در  عنوان  هیچ  به  تا  هستیم 
ایجاد نشود، به خصوص اتمام پروژه هاي 
نیمه تمام که شهر و شهروندان را با خود 
درگیر کرده است.  از جمله برنامه ها براي 
پیشبرد این امور اخذ تسهیلات از صندوق 
توسعه ملي است که در تلاش هستیم تا با 
تنظیم لایحه اي این امر را دنبال کرده و 

موافقت آن را اخذ کنیم.
براي پروژه ي خط یک قطار شهري قم 
)مترو( نیز فروش 33۰۰ میلیارد ریال را در 
برنامه داشتیم که به نحو مطلوب انجام شد 
و این مبلغ به پروژه تزریق شد تا شاهد 

بهره برداري از 6 کیلومتر این خط در آینده 
نزدیک باشیم.

قم  شهرداري  درآمد  وضعیت 
چگونه است؟

در حال حاضر با توجه به رکود ساخت 
و ساز و به نوعي غیرفعال بودن آن در سطح 
شهر بخش عمده اي از درآمد شهرداري که 
از این راه حاصل مي شده است نیز رکود 
داشته و محقق نشده است. عوارض مربوط 
به نوسازي و مالیات بر ارزش افزوده نیز که 
باید از طریق دولت پرداخت شود نیز تحقق 
نیافته است و درآمد شهرداري قم را تحت 

تأثیر قرار داده است.

افزایش  براي  نظر  مد  راهکارهاي 
درآمد در شهرداري قم چیست؟

عدم وابستگي شهرداري ها به عوارض و 
ایجاد درآمدهاي پایدار از جمله برنامه هاي 
پیگیر  به جد  که  است  مدیریت شهري 
ایجاد  و  مختلف  از طرق  نمودن  اجرایي 
شهرداري  در  سرمایه  جذب  فرصت هاي 
قم و به ویژه سازمان هاي تابعه آن هستیم. 
یکي از عمده ترین مسائلي که شهرداري قم 
تا کنون در آن توفیق چنداني حاصل نکرده 
است، بحث جذب سرمایه گذار بوده است، 
به همین منظور ستاد عالي سرمایه گذاري 
شهرداري قم راه اندازي شده و در تلاش 
راهکارهاي  مناسب سازي  با  تا  هستیم 
بسترهاي  معرفي  و  سرمایه گذاران  ورود 
سرمایه گذاري در شهر قم به ویژه در بلوار 
پیامبر اعظم )ص( که فرصت بسیار عظیم 
و مناسبي براي این امر است، بتوانیم رونق 
اجراي پروژه هاي مختلف به ویژه پروژه هاي 
تجاري و اقتصادي را به شهر قم برگردانیم 
و  املاك  افزوده  ارزش  آن  بر  علاوه  و 

دارایي هاي شهر قم را ارتقاء بخشیم.
شهر قم پتانسیل هاي بسیار مناسبي 
معصومه  حضرت  مقدس  آستان  نظیر 
)س( و مسجد مقدس جمکران دارد و قم 
در زمان نهضت امام زمان )عج(، جایگاه 
ویژه اي دارد، حوزه علمیه قم یکي از مهم 
ترین پایگاه هاي دیني جامعه است و ما 
در شهري کار مي کنیم که شاخصه هاي 
مهمي دارد و با این دید باید به این شهر 
نگریست، آنقدري که شهر قم به گردن 
شهر  این  به  دارد،  حق  اسلامي  انقلاب 
رسیدگي نشده است و باید به صورت ویژه 
به این شهر نگریست و اگر قرار است که 
شهر قم، واتیکان جهان شیعه شود باید به 

آن نگاه ویژه داشت.

استاندار قم با اشاره به قرار داشتن 
سفر  تعهدات  اجراي  پایاني  سال  در 
رهبر معظم انقلاب به قم بر ضرورت 
تلاش مسئولان براي بهره برداري از 

این طرح ها تا پایان امسال تاکید کرد.
سید مهدي صادقي در جلسه شوراي 
معاونین استانداري قم طي سخناني با اشاره 
به فرارسیدن هفته ي دولت و تقارن آن با 
دهه ي کرامت، این اتفاق را بسیار مبارك 
دانست. استاندار قم هفته ي دولت را فرصت 
مناسبي براي ارائه ي گزارش دستاوردهاي 
کرد:  تصریح  و  عنوان  مردم  براي  دولت 
مسئولین باید با حضور در بین مردم و ارائه 
گزارشات روح امید را به جامعه تزریق کنند. 
وي در ادامه سفر مقام معظم رهبري به قم 
در سال 89 را مورد توجه قرار داد و با اشاره 
به قرار داشتن در سال پایاني اجراي تعهدات 
دستگاه  ي  همه  حداکثري  تلاش  سفر، 
هاي اجرایي براي اتمام پروژه هاي مصوب 
را مورد تاکید قرار داد. نماینده عالي دولت 
در استان با اشاره به نقش پروژه هاي عمراني 
شاخص را در راستاي تسهیل در زندگي 
مردم، خواستار تلاش مسئولان براي جذب 
اعتبارات و اتمام این طرح ها در زمانبندي 

مشخص شده شد.
اتمام پروژه های نیمه تمام
 اولویت اصلی استان قم

دانشگاه  رئیس  دیدار  در  قم  استاندار 
حضرت معصومه )س( با اشاره به مشکلات 
شدید استان قم در زمینه جذب اعتبارات 
و برخی پروژه های ناتمام گفت: سیاست 
استان در حال حاضر به اتمام رساندن هرچه 

سریعتر این پروژه ها است.
سید مهدی صادقی، تکمیل پروژه خیابان 
عماریاسر، بلوار جمهوری، تسهیل دسترسی 
به پردیسان، مترو، ایجاد زیرساخت های 

مسکن مهر و غیره را پروژه های عمده شهر 
قم دانست و اظهار امیدواری کرد: به زودی 

بتوان این پروژه ها را به سرانجام رساند.
وی عدم توازن در ابعاد مختلف توسعه 
قم را موجب بروز بسیاری از مشکلات در 
این شهر دانست و افزود: باید قم را به یک 
مسیر متوازنی که همه نیازهای استان در آن 

دیده شده است هدایت نمود.
توسعه  نگاه  این  با  داد:  ادامه  صادقی 
مراکز دانشگاهی، از جمله دانشگاه حضرت 
معصومه )س( نیز در اولویت ها قرار خواهد 

گرفت.
وی همچنین ضمن ابراز خرسندی از 
تاسیس دانشگاه حضرت معصومه، بر لزوم 
حمایت از آن تاکید کرد و گفت: در صورت 
ایجاد گشایشی در زمینه جذب اعتبارات، 
)س(  معصومه  دانشگاه حضرت  از  حتما 

حمایت خواهد شد.
گاز،  شرکت  با  جلسه  برگزاری  وی 
اطراف  انتظامی  و  ترافیکی  امنیت  تامین 
دانشگاه و تسهیل دسترسی به دانشگاه را از 
مواردی دانست که باید با پیگیری مسوولان 

استانداری قم مرتفع شود.

رییس دانشگاه حضرت معصومه نیز در 
این دیدار به معرفی این دانشگاه پرداخت 
و افزود: این دانشگاه در زمان تصدی آقای 
مهندس محتاج بر استانداری قم تاسیس 
شد و ان شاء الله با حمایت جناب عالی در 
زمان تصدی شما به شکوفایی خواهد رسید.

علیرضا باقری ثالث همچنین با اشاره به 
روند پیشرفت پروژه های عمرانی دانشگاه 
بسیار  هارا  پروژه  این  پیشرفت  سرعت 
برنامه  براساس  و گفت:  برشمرد  مطلوب 
ریزی به عمل آمده این دانشگاه در سال 
جاری در محل اصلی خود مستقر خواهد 

شد.
وی در ادامه کمبود اعتبارات و نیز عدم 
وجود زیرساخت هایی نظیر برق و گاز را از 
اصلی ترین نیازهای دانشگاه عنوان کرد و 
افزود: تا کنون پیگیری های بسیاری جهت 
تصویب و جذب اعتبارات به طرق مختلف 
انجام شده که امیدواریم با حمایت استاندار 

بتوانیم به آن دست پیدا کنیم.
وی جذب اعتبار از محل اعتبارات سفر 
نمایندگان و  انقلاب، بودجه  رهبر معظم 
بودجه متمرکز وزارت علوم را از راهکارهای 

جذب اعتبار دانست و از استاندار قم خواست 
تا در این خصوص از دانشگاه حمایت کافی 

صورت پذیرد.
دانشگاه هاي قم در زمینه فرهنگي 

سرآمد باشند
استاندار قم همچنین در دیدار رئیس 
نور  پیام  دانشگاه  اعضاي هیئت علمي  و 
قم، توجه به مسائل دیني و فرهنگي در 
دانشگاه ها در کنار مباحث علمي را مورد 
قرار داد و گفت: دانشگاه هاي قم  تاکید 
در زمینه فرهنگي در کشور باید سرآمد 
باشند. سید مهدي صادقي طي سخناني 
از تلاش مراکز دانشگاهي در راستاي رشد 
با  قم  کرداستاندار  قدرداني  استان  علمي 
اشاره به ظرفیت هاي دانشگاه هاي استان 
در پرورش دانشجویان، بومي سازي رشته 
و  داد  قرار  تاکید  مورد  را  تحصیلي  هاي 
افزود: رشته هاي تحصیلي بایستي بر اساس 
نیازهاي استان در زمینه هاي مختلف از 
جمله اشتغال باشد. وي با اشاره به فعالیت 
حوزه عظیم علمیه در قم، جایگاه آن در 
زمینه ي تولید محتواهاي دیني ارزشمند در 
حوزه علوم انساني را مورد توجه قرار داد و 
خاطرنشان کرد: وحدت حوزه و دانشگاه باید 
در قم نمود عیني داشته و به جاهاي دیگر 
تسري یابدصادقي توجه به توسعه رشته 
هاي فني و مهندسي در کنار سایر رشته 
هاي دانشگاهي در قم را مورد توجه قرار داد 
و گفت: توسعه این رشته ها، مي تواند تامین 
کننده نیاز استان در بخش تولید و اشتغال 
باشد. نماینده عالي دولت در استان همچنین 
تمرکز بر مسائل دیني و فرهنگي در دانشگاه 
ها در کنار مباحث علمي را به عنوان یک امر 
مهم و ضروري مورد تاکید قرار داد و تصریح 
کرد: دانشگاه هاي قم باید در بحث فرهنگ 
در کشور سرآمد و الگوي سایر استانها باشند.

تکلیف بیش از یک سوم بدهي ها به زودی مشخص مي شود

راهکارهای »سقائیان نژاد« برای پرداخت بدهی های شهرداری

در سال پایانی اجرای تعهدات سفر رهبر معظم انقلاب به قم قرار داریم

دستوراستانداربرایاتمامپروژههایسفررهبری

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم از اجرای 11 
پروژه ساماندهی سکونت گاه های غیررسمی در این 

استان خبر داد.
محسن بهشتی روز شنبه در گفت وگو با ایرنا ابراز داشت: 
سکونت گاه های  ساماندهی  بحث  در  پروژه   ۱۱ تاکنون 
غیررسمی طی سال گذشته و در سفر وزیر راه و شهرسازی 
به قم بااعتباری بالغ بر 95 میلیارد ریال اجرا و از همین محل 

سه پروژه جدید شروع شده است.
در  آسفالت  روکش  اجرای  عملیات  داشت:  بیان  وی 
محلاتی که طرح ساماندهی سکونت گاه های غیررسمی در 

آن ها عملیاتی شده است شامل مناطق ۲ و 6 شهرداری با 
رقمی بالغ بر ۱۲ میلیارد ریال در حال اجرا می باشد.

حوزه  در  قم  شهرسازی  و  راه  کل  اداره  افزود:  وی 
به واسطه  که  غیررسمی  سکونت گاه های  توانمندسازی 
عوامل متعددی موجب افزایش حاشیه نشینی و پیامدهای 
سالیان  طی  را  خوبی  اقدامات  می شود  آن  هنجارشکن 
گذشته به انجام رسانیده است که از نکات برجسته این حوزه 
می توان به احداث ساختمان کلانتری فاطمیه )س( شهر 
قم اشاره کرد که نقشی ارزشمند در راستای تأمین اهداف 
توانمندسازی سکونت گاه ها دارد. مدیرکل راه و شهرسازی 

قم اظهار داشت: از دیگر اقدامات گسترده ای که در سامان 
بخشی سکونت گاه های غیررسمی و بافت فرسوده که از آن 
در بعضی نقاط باید به عنوان بافت تاریخی یادکرد می توان به 
انتخاب و خرید محلی به منظور ایجاد دفتر تسهیل گری بافت 
فرسوده اشاره کرد که این دفتر در منزل تاریخی لاجوردی 
در محله قدیمی باغ پنبه شهر قم ایجادشده است. وی ادامه 
داد: ایجاد این دفتر در مرکز شهر قم در راستای ارائه خدمت 
به مراجعان بافت فرسوده از این نظر حائز اهمیت است که 
موجب تسریع در امور از سویی و حفظ و توجه به بافت 

تاریخی شهر قم از سویی دیگر می شود. 

معاون نظارت بر بهره برداری شرکت آب و فاضلاب 
روستایی استان قم، گفت: در صورت تأمین اعتبار 
بازسازی شبکه آبرسانی بخش جعفر آباد تا پایان سال 

جاری به اتمام می رسد.
مهندس محمد احمدی جبلی به تأمین آب بخش 
اشاره  بخش  این  روستاهای  مشکلات  و  آباد  جعفر 
کرد و با بیان اینکه بخش جعفر آباد دارای 35 روستا 
این تعداد ۲۲ روستا بالای ۲۰ خانوار  از  است، گفت: 
و 7 روستای زیر ۲۰ خانوار تحت پوشش شرکت آبفا 

روستایی قرار دارد.
فاضلاب  و  آب  شرکت  برداری  بهره  بر  نظات  معاون 
روستایی استان قم، با اشاره به اینکه در مجموع بیش از 3 
هزار و ۲۰۰ مشترك در این بخش تحت پوشش قرار دارند، 
افزود: ۲۱ روستای این بخش با قریب 3 هزار مشترك توسط 

مجتمع آب رسانی شهید علی محمدی و از طریق 3 حلقه 
چاه تأمین آب می شوند.

وی تصریح کرد: مجتمع آبرسانی شهید علی محمدی 
دارای افق طرح ۲۰ ساله بوده و درحال حاضر حدود ۱7 سال 
است که از عمر این مجتمع می گذرد لذا نیاز به یک بازنگری 

و مهندسی مجدد در آن احساس شده است.
احمدی جبلی افزود: این بازنگری در دو قسمت تأمین 
آب روستاهای مجتمع و بازنگری در تأسیسات آبرسانی 

صورت می پذیرد.
وی با بیان اینکه طی سال های گذشته برای تأمین آب 
مشترکین این مجتمع اقدامات بسیار خوبی صورت گرفته 
است، گفت: جابه جایی دو حلقه چاه نمونه ای از این اقدامات 
بوده است و در حال حاضر هیچ نگرانی برای تأمین آب 

روستاهای این بخش نخواهیم داشت.

معاون نظارت بر بهره برداری شرکت آب و فاضلاب 
روستایی با بیان اینکه برای رفع مشکلات و مسائل تأسیسات 
آبرسانی در این مجتمع مطالعات و برآورد اولیه هزینه صورت 
گرفته است، ادامه داد: تفکیک انشعابات خانگی از غیر خانگی 
و دامی از اقداماتی است که می تواند به مدیریت منابع و 

مصرف آب در این بخش کمک کند.
وی با بیان اینکه تا کنون دو سوم اعتبار پیش بینی 
شده ابلاغ شده است، تصریح کرد: در صورت تأمین اعتبار، 
بازسازی این شبکه آبرسانی به طور کامل تا پایان سال جاری 

انجام خواهد گرفت.
احمدی جبلی با اشاره به اینکه با اعمال مدیریت صحیح و 
مشارکت مردمی بسیاری از مشکلات رفع می شود بار دیگر 
تأکید کرد: شرکت آبفار برای تأمین آب شرب بخش جعفر 

آباد مشکل جدی نخواهد داشت.

مدیر کل راه و شهرسازی استان اعلام کرد:

اجرای 11 پروژه ساماندهی سکونت گاه های غیر رسمی در قم

در صورت تأمین اعتبار صورت می گیرد؛

بازسازی کامل شبکه آبرسانی بخش جعفر آباد تا پایان سال

سرمقاله
روز پزشک 

و نکاتی قابل تأمل
تقویم را ورق زدیم و به اول شهریور رسیدیم، روزی که 
در مقابل آن چنین نوشته »روز بزرگداشت ابوعلی سینا – 
روز پزشک«، این روز متعلق به انسان هایی است که رسالت 

سنگینی را در جامعه به دوش دارند. سلامت جامعه وظیفه ای است که بر گردن این قشر 
نهاده شده است. سلامتی همیشه پای ثابت دعاها و درخواست هایی است که بنده ها از 
خدای خویش دارند. آن ها مقدم بر دیگر خواسته های خود، همیشه از خدا می خواهند که 
تن سالم به آن ها بدهد. پس اینکه می گویند رسالت سنگینی بر دوش پزشکان است، یکی 
از دلایل و شاید مهم ترین دلیلش می تواند همین موضوع باشد که سلامتی برای همه مهم 
است. در مورد اهمیت این حوزه هر چه سخن بگوییم، بازهم کم است و تقریباً همگان به 
اهمیت این حوزه پی برده اند. مراسم بزرگداشت روز پزشک جمعه گذشته در استان قم 
با حضور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی برگزار شد. در این مراسم وزیر بهداشت، 
معاون وی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی و رئیس سازمان نظام پزشکی قم به سخنرانی 
پرداختند که در سخنان هرکدام از این مسئولین، نکته های بسیار مهم و بعضاً ظریفی نهفته 
بود. مهم ترین نکته ای که در این مراسم جلب توجه می کرد، دمیدن روح امید در جامعه 
بود. البته تفاوت سخنرانی های این مراسم شاید با دیگر مراسمات این بود که بسیاری از 
وعده هایی که برای ارتقاء حوزه بهداشت و درمان قم داده شده بود، امروز عملیاتی شده 
است و مردم به وضوح بهبود وضعیت بهداشت و درمان را در استان قم لمس می کنند. 
همین موضوع و خوش قولی های دولت تدبیر و امید به خصوص در حوزه بهداشت و درمان، 
باعث شده که جامعه به وعده هایی هم که مسئولان این حوزه می دهند، بادید مثبت نگاه 
کنند. البته این موضوع رسالت مسئولان بهداشت و درمان قم را سنگین تر می کند، چراکه 
باید تلاش کنند تا وعده های داده شده، به مرحله اجرا برسد. اما در سخنان دکتر »قدیر« 
رئیس سازمان نظام پزشکی قم مواردی مطرح شد که کمی جای تأمل دارد. وی گفت 
که بیشترین شکایت ها برای نظام پزشکی در استان قم است. او از این آمار به عنوان آمار 
نگران کننده یادکرد و گفت که باوجوداین آمار کمترین کیفرخواست برای پزشکان قمی 
صادرشده است و در ضمن حقوق مردم هم به خوبی رعایت شده است. در اینجا ذکر چند 
نکته ضروری است؛ اول اینکه هر چه مراجعات مردم به یک بخش بیشتر باشد، صدالبته 
امکان بروز نارضایتی هم بالاتر است. به عنوان مثال، شاید شکایت هایی که از شهرداری در 
بخش های مختلف می شود، با هیچ یک از نهادهای دیگر قابل مقایسه نباشد، ولی آیا این 
میزان شکایت از شهرداری می تواند دلیلی بر ضعف عملکرد آن باشد، صدالبته چنین 
نیست، چراکه مردم به دلیل مراجعات گسترده و تعاملات زیادی که با این نهاد دارند، امکان 
نارضایتی هم از آن بالاست. حوزه بهداشت و درمان و به خصوص پزشکان در قم نیز همین 
وضعیت رادارند. با این تفاوت که افرادی که به پزشکان و بیمارستان ها مراجعه می کنند، به 
لحاظ روحی و جسمی هم در وضعیت مناسبی قرار ندارند و همین موضوع هم بعضاً باعث 
می شود که نتوانند به درستی قضاوت کنند. موضوع دیگری که در این خصوص قابل  ذکر 
است، فعالیت شورای حل اختلاف فعال در سازمان نظام پزشکی است که دکتر »قدیر« در 
مراسم روز پزشک از آنان تقدیر کرد. صدور کمترین کیفرخواست برای پزشکان قمی در 
مقابل بیشترین شکایت ها و از سوی دیگر رعایت حقوق مردم، موضوعی است که با فعالیت 
این شورا با نگاه حرفه ای اعضا تحقق یافته است. بالاخره رعایت شان یک پزشک در جامعه 
موضوعی است که مورد تأکید همگان است و این شورا با همکاری دستگاه قضایی توانسته 
به خوبی از پس آن برآید. یکی دیگر از دغدغه هایی که تقریباً مورد تأکید همه سخنرانان روز 
پزشک در استان قم بود، حفظ حرمت پزشکان است. موضوعی که نوك پیکان انتقادات 
جامعه پزشکی را به سمت صداوسیما سوق داده است. وزیر بهداشت هم در این مراسم 
به وضوح از این ماجرا انتقاد کرد و گفت برخی برای متشنج کردن فضای جامعه علیه 
پزشکان تلاش می کنند. نکات بسیار ظریفی در این خصوص وجود دارد که باید مورد دقت 
قرار گیرد. ظرافت کار رسانه اگر نگوییم از کار پزشکان بیشتر است، چیزی کمتر از آن هم 
ندارد. همان گونه که رسانه نمی تواند در خصوص مسائل تخصصی حوزه پزشکی اظهارنظر 
کند، جامعه پزشکی نیز نمی تواند فقط از نگاه صنفی به یک موضوع رسانه ای بپردازد. 
صدالبته نباید برنامه ای ساخته شود که خدای ناکرده منجر به متشنج کردن فضای جامعه 
علیه نه تنها پزشکان بلکه هیچ قشر دیگری شود، ولی از سوی دیگر ساخت هر برنامه ای 
هم نمی تواند در جامعه برعلیه یک قشر خاص تشنج ایجاد کند. موضوع گسترده است و 
پرداختن به همه جوانب در حوصله این نوشتار نیست، اما در این میان آنچه به مذاق قمی ها 
خوش آمد، خبرهای خوبی بود که از سوی وزیر بهداشت در سفر به قم مطرح شد و شیرینی 

روز پزشک، با این خبرها دوچندان گشت.

جواد قاسمی ورجانی



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,036,000یک مثقال طلا

931,710یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,090,000سکه بهار آزاد ی

9,090,000سکه امامی

4,740,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,100,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 30,400,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 3۵,300,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 30,400,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX ۲9,300,000سمند 

LX EF7 30,000,000سمند 

ELX 3۵,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 59,700,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 ۲0,000,000سایپا 111

 ۲0,۵00,000سایپا 131

 19,100,000سایپا 132

SX ۲4,۵00,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM37,500,000 

530 MVM39,500,000 

MVM X3364,000,000 

 MVM X3370,000,000 جد ید اتومات

 MVM11019,400,000 چهار سیلند ر

سرپرست شهرداري منطقه پنج قم خبرداد: 

تكميل عمليات جدول گذاري و احداث 
رفيوژ مياني بلوار شهيد كبيري 

سرپرس�ت ش�هرداري منطقه ۵ قم  گفت: با تلاش هاي انجام شده، عملیات 
احداث رفیوژ میاني بلوار ش�هید کبیري به زودي تکمیل و آماده بهره برداري 

مي شود.
احمد ترکمن ضمن تأکید بر اتمام پروژه هاي نیمه کاره از تلاش مضاعف و جهادي پرسنل 
شهرداري در به اتمام رساندن برخي از پروژه ها خبر داد و گفت: برخي از پروژه هاي عمراني، 
خدماتي، ترافیکي و فرهنگي باوجود مشکلات مالي و زمان بر بودن مراحل مختلف اجرایي، 

با تلاش و پیگیري هاي صورت گرفته زودتر از موعد مقرر آماده بهره برداري خواهند بود.
ترکمن ادامه داد: پس از اتمام تملک و تعریض ادامه خیابان شهید کبیري اجراي عملیات 

جدول گذاري و تکمیل رفیوژ میاني این بلوار در دستور کار قرار گرفت.
وي با اشاره به تکمیل اصلاح هندسي مسیر و رفیوژ میاني بلوار شهید کبیري، ایمن سازي 
ــوارع و کنترل ترافیک را از مهم ترین اهداف اجراي آن عنوان نمود و درخواست هاي  ش
ــان از اهمیت و ضرورت این پروژه  ــازي این طرح را نش مردمي در جهت اجرا و پیاده س
دانست. سرپرست شهرداري منطقه 5 طول پروژه جدول گذاري رفیوژ میاني بلوار شهید 
کبیري را 8۰۰ متر عنوان کرد و افزود: نصب علائم ترافیکي، نصب چراغ هاي روشنایي و 

رنگ آمیزي و زیباسازي آن نیز تکمیل و تا قبل از ماه جاري قابل بهره برداري خواهد بود.

شهردار منطقه 3 قم خبر داد: 

ساماندهي مسيرهاي ورودي و خروجي به 
كمربندي امام علي )ع(

شهردار منطقه 3 قم از ساماندهي مسیرهاي ورودي و خروجي به کمربندي 
امام علي )ع( خبر داد.

ــاره به لزوم افزایش سطح ایمني مسیرهاي ورودي به کمربندي امام  رضا پوریافر با اش
علي )ع( گفت: عملیات عمراني این پروژه هم اکنون در انتهاي خیابان امام حسن )ع( در 
حال اجرا مي باشد. پوریافادامه داد: این پروژه شامل اجراي عملیات مختلف از جمله اصلاح 
هندسي مسیرها، جدول گذاري، زیرسازي، آسفالت و نصب گارد ریل مي باشد که هم اکنون 
توسط منطقه 3 این عملیات در دست اجراست. وي کاهش خطرپذیري براي شهروندان را 
از جمله اهداف این طرح عنوان کرد و افزود: این طرح با اعتباري بالغ بر شش میلیارد ریال 
در حال انجام است. پوریافر همچنین از آغاز اصلاح هندسي و انتهاي ۱6 متري نهرآب و 

خیابان میلاد در آینده نزدیک خبر داد.

اقدامات دولت 
در دوره پساتحریم

برداشته شدن تحریم ها مزیتی بزرگ برای اقتصاد کشور 
است به علاوه در بخش ارز هم اوضاع بهتری نسبت به قبل 
خواهیم داشت. قبلا کمبود ارز و دلار مانع واردات کالا به ایران می شد اما اگر با این توافقی 
ــت ارز ها به ایران وارد شود و علاوه بر آن قیمت نفت مناسب شود،  که صورت گرفته اس

مشکلات اقتصادی ما حل خواهد شد.
ــاتحریم،  ــتراتژی دولت و فعالان اقتصادی بخش خصوصی در دوران پس  اما درباره داس
مهم ترین اقدام باید نو کردن تجهیزات صنایع، واگن های هواپیمایی، شرکت های خودروسازی 
و تجهیزات بیمارستانی و همه بخش های کهنه و قدیمی واحد های تولید و سرمایه گذاری 
برای آن باشد. درباره اهمیت دیپلماسی مشخص تجاری در دوران پساتحریم نیز مهم ترین 
نکته ای که در این مورد باید گفت پایین آمدن نرخ رشد تورم است که قبل از آن تا مرحله 
بحرانی پیش رفته بود اما با زحمات دولت نرخ تورم 5درصد پایین آمده و از این به بعد هم 
کمتر خواهد شد. اهمیت وافری که این دیپلماسی می تواند داشته باشد، تلاش برای نوسازی 
ــت. کاهش رشد بیکاری، کاهش قیمت ها، بهبود  تکنولوژی و تجهیزات لازم برای آن اس
کیفیت تولید و بازدهی آن و صرفه جویی در سوخت که با وسایل نو امکان پذیر می شود، 
از دیگر جنبه های مهم در این رابطه است. در زمینه نقش دولت و فعالان اقتصادی بخش 
خصوصی در این دوران نیز باید گفت بخش خصوصی است که چرخه اقتصاد را به حرکت 
ــی آورد. دولت باید با دادن وام های کم بهره و حمایت های لازم از بخش خصوصی در  درم
زمینه های مختلف از جمله نوسازی تکنولوژی به آن ها اجازه فعالیت جدی در عرصه اقتصاد 
کشور را بدهد. دولت نمی تواند در تولید به اندازه بخش خصوصی انگیزه داشته باشد و کاهش 
انگیزه یعنی کاهش تولید و بازدهی آن. بنابراین بهتر است دولت هم هماهنگ کننده باشد 
و هم به بخش خصوصی در این دوران کمک کند و بخش عمده تولید را به آن واگذار کند. 
ا ستراتژی دولت باید بر مبنای توسعه صنعتی استوار شود و در قالب آن استراتژی برنامه ها 
و سیاست های کشور تدوین شود و بر اساس آن گام های مربوط به اقدامات مرتبط با توجه 
به منابع مالی کشور برداشته بشود. اینکه بخواهیم از منابع عمومی کشور در توسعه فعالیت 
خویش استفاده بکنیم بر اساس آنچه که در 7۰ سال گذشته شاهد بوده ایم با منابع محدود 
به نتیجه نخواهیم رسید و این مانع توسعه کشور می شود. مهم ترین استراتژی دولت باید 
روشن ساختن برنامه ها و راهکارهایی برای توسعه صنعتی باشد و باید دستاورد ها و نتایج این 
برنامه ها و مسیر آن روشن شود. برای نمونه ضعف و عدم کیفیت و بهره وری ما در بخش 
صنایع رب گوجه فرنگی، موتورسیکلت، فرش ماشینی و... باعث واردات این محصولات و 
متضرر شدن بخش صنایع کشور و تولیداتمان خواهد شد. محصولات صنعتی ما نیازمند ارز 
کافی هستند که متاسفانه به دلیل فساد مالی حاکم بر نظام مالی نمی توانند برطرف کننده 
ــت که دولت به دو اصلاح  ــند. دو راه حل ممکن برای این امر این اس نیاز های خویش باش
اساسی در این رابطه دست بزند: اول اصلاح سیستم بانکی کشور و تعهد آن به مردم و بخش 
خصوصی به جای پرداختن به منافع خویش و دوم اصلاح فضای کسب و کار. رفع این دو 

مشکل قدم های دولت و بخش خصوصی را برای توسعه سریع تر خواهد کرد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان:
قم با توليد 307 هزار تن محصولات دامي 

جایگاه ویژه اي در كشور دارد
رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان قم گفت: استان قم با تولید 307 هزار تن 

محصولات دامي در دو سال دولت تدبیر و امید، جایگاه ویژه اي در کشور دارد.
محمد رضا طلایي اظهار داشت: در حال حاضر 5/8 درصد گوشت قرمز ، ۲ درصد گوشت 
مرغ ، ۱/8 درصد شیر خام و 7 درصد تخم مرغ کشور در استان قم تولید می گرددکه 49 
درصد کل تولیدات دامی، مازاد مصرف استان می باشد. وي افزود: تعداد 6 مجتمع دامپروري 
اعم از پرواري و شیري با ۱9۰۰  واحد قابل استقرار در قم وجود دارد که ظرفیت استقرار 
348 واحد دیگر را دارد. وي تصریح کرد: این تعداد مجتمع ظرفیت بیش از  ۲۱7 راس با 
اشتغالزایي 557۰ نفر را دارد که تا کنون تعداد ۱۰67 واحد دامداري به بهره برداري رسیده 
است. رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان در ادامه سخنان خود از اجرای طرح بهینه سازی 
مصرف سوخت در واحدهای دام و طیور خبر داد و گفت: طي این مدت طرح بهینه سازي 
مصرف سوخت در 3۲5 واحد تولیدی به مرحله اجرا درآمده که منجر به کاهش 3۰ درصدی 
مصرف انرژی شده است. طلایي اضافه کرد: ساماندهی دام روستایی در ۲3۰۰ واحد دامي 

اجرا شد که منجر به فعال شدن ۱۰ درصد واحدهای موجود شده است.

توضیحاتپلاک ثبتیردیف

11742
آقاییوسفاحدیفرزندرضاششدانگیکقطعهزمینکهدرآناحداثبناشدهپلاکثبتییکهزاروهفتصدوچهلودواصلیواقع
دربخشدوحوزهثبتیقمبهمساحتتقریبییکصدوپنجمتروشصتسانتیمترمربعبهآدرس:قم،خیابانجوادالائمه،20متری

باهنر،14متریعرفانکهبهعلتاشتباهدرآگهیقبلیآگهیمیگردد.

22607/75/250/637
آقایسیدحسینطباطبائییزدیفرزندسیدمحمدششدانگیکقطعهزمینکهدرآناحداثبناشدهپلاکثبتیششصدوسیو
هفتفرعیازدویستوپنجاهفرعیازهفتادوپنجفرعیازدوهزاروششصدوهفتاصلیواقعدربخشدوحوزهثبتیقمبهمساحت

تقریبیسیزدهمتروسیزدهسانتیمترمربعبهآدرس:قم،خیابانخاکفرجکهبهعلتاشتباهدرآگهیقبلیآگهیمیگردد.

32607/75/638
آقایسیدحسینطباطبائییزدیفرزندسیدمحمدششدانگیکقطعهزمینکهدرآناحداثبناشدهپلاکثبتیششصدوسیو
هشتفرعیازهفتادوپنجفرعیازدوهزاروششصدوهفتاصلیواقعدربخشدوحوزهثبتیقمبهمساحتتقریبیهفتادوسهمتر

وپنجاهوسهسانتیمترمربعبهآدرس:قم،خیابانخاکفرجکهبهعلتاشتباهدرآگهیقبلیآگهیمیگردد.

42607/75/251/639
آقایسیدرسولطباطبائییزدیفرزندسیدمحمدششدانگیکقطعهزمینکهدرآناحداثبناشدهپلاکثبتیششصدوسی
ونهفرعیازدویستوپنجاهویکازهفتادوپنجفرعیازدوهزاروششصدوهفتاصلیواقعدربخشدوحوزهثبتیقمبهمساحت
تقریبیهفتادوهفتمتروبیستوپنجسانتیمترمربعبهآدرس:قم،خیابانخاکفرجکهبهعلتاشتباهدرآگهیقبلیآگهیمیگردد.

52607/78/640
آقایسیدرسولطباطبائییزدیفرزندسیدمحمدششدانگیکقطعهزمینکهدرآناحداثبناشدهپلاکثبتیششصدوچهل
فرعیازهفتادوهشتفرعیازدوهزاروششصدوهفتاصلیواقعدربخشدوحوزهثبتیقمبهمساحتتقریبیهفتادوششمترو

پنجاهوسهسانتیمترمربعبهآدرس:قم،خیابانخاکفرجکهبهعلتاشتباهدرآگهیقبلیآگهیمیگردد.

62644/19
آقایهادیرضائیفرزندعلیوشهرداریقمششدانگیکقطعهزمینکهدرآناحداثبناشدهپلاکثبتینوزدهفرعیازدوهزارو
ششصدوچهلوچهاراصلیواقعدربخشدوحوزهثبتیقمبهمساحتتقریبیپنجاهوسهمتروبیستونهسانتیمترمربعبهآدرس:

قم،خیابانخاکفرج،کوچهرهبرکهبهعلتاشتباهدرآگهیقبلیآگهیمیگردد.

ليست آگهی نوبتی سه ماهه اول سال1394
  بموجب ماده 1۲ قانون ثبت اسناد و ماده ۵9 اصلاحی آیین نامه مربوطه املاکی که در سه ماهه اول سال 1394 تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و شماره های که از قلم 

افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده هر آنچه طبق آرای هیات نظارت و دستور اداری آگهی نوبتی آنها باید تجدید شود به شرح ذیل آگهی می گردد.
      آگهی نوبتی اصلاحی:

   املاکی که آگهی نوبتی آنها اشتباهاً انتشار یافته و به دستور اداری تجدید می گردد.

لذا  به موجب ماده ۱6 قانون ثبت اسناد و املاك چنانچه اشخاص نسبت به املاك ذکر شده در این آگهی واخواهی داشته باشند باید از تاریخ اولین نوبت انتشار این آگهی )ردیف الف( تا 
مدت 9۰ روز و آنهایی که طبق آرای هیئت نظارت و دستور اداری تجدید آگهی شده )ردیف ب( به مدت 3۰ روز دادخواست خود را با اخذ رسید به این اداره تسلیم نمایند همچنین طبق 
ماده ۱7 قانون مذکور در صورتی که قبل از انتشار این آگهی دعوایی اقامه شده باشد طرف دعوی یا متقاضی ثبت باید گواهی دادگاه مشعر به جریان دعوی را ظرف مدت مرقوم تسلیم نمایند 
اعتراضات یا گواهی طرح دعوی که بعد از مدت مرقوم واصل شده باشد بلااثر است و طبق قسمت اخیر ماده ۱6 قانون ثبت و تبصره ماده ۱7 رفتار خواهد شد جمعاً به موجب تبصره ۲ ماده 
واحده مصوب ۱373/۰۲/۱5 اعتراض به تقاضای ثبت موضوع ماده ۱6 قانون ثبت می بایست توسط معترض ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به این اداره با تقدیم دادخواست به 
مرجع ذیصلاح قضایی پذیرد. ضمناً طبق ماده 56 آیین نامه قانون ثبت حقوق ارتفاقی در موقع تحدید حدود در صورت مجلس تحدیدی قید خواهد شد این آگهی نسبت به ردیف الف در 

۲ نوبت به فاصله 3۰ روز و نسبت به ردیف ب در یک نوبت چاپ و منتشر می شود.
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1394/0۵/01                                                                                             
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1394/06/01                                                                                                                                                                                                            
علیرضا طریزآبادی
رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

گفتگو: سعید سیف

 اقتصاد ایران پس از رفع تحریم ها؛ موضوع 
گفت و گوی ما با ۵ اقتصاد دان و استاد دانشگاه 
جمشید  مومنی،  فرشاد  لیلاز،  سعید  است. 
مظاهری  طهماسب  و  راغفر  حسین  پژویان، 
درباره آینده اقتصاد ایران پس از رفع تحریم ها 

به ارائه تحلیل می پردازند:
  سعید لیلاز:

1۲ ماه پس از برداشته شدن تحریم ها شاهد 
رشد ۲ درصدی خواهیم بود

 سعید لیلاز اقتصاد دان در مورد اقتصاد ایران پس از 
تحریم ها می گوید »مسلما با برداشته شدن تحریم ها 
امکان مبادله پول با دنیای خارج بیش از گذشته برای 
است  انجام شده  که  بررسی هایی  می شود.  فراهم  ما 
نشان دهنده رشد اقتصادی ۲ درصدی ایران پس از 
گذشت ۱۲ ماه از برداشته شدن تحریم های غرب علیه 

ایران است.
 وی همچنین در مورد رشد بازار سهام پیش بینی 
کرد: بازار سهام تهران و نیز ارزش پول ایران در برابر 
واحدهای پولی دیگر کشور ها نیز افزایش خواهد داشت.

 این کار شناس اقتصادی ایرانی هم چنین از رشد 
سریع صادرات و صنعت نفت ایران خبر داده و گفته 
بود »ما انتظار نداریم که شرایط کنونی صنعت نفت 
به سرعت بهبود یابد به دلیل آن که اقتصاد ایران در 
حال حاضر دارای مشکلات زیادی است نه تن ها به 
دلیل تحریم های غرب بلکه به دلیل سوء مدیریت ها.«

 به گفته وی ایران هم اکنون باید اقتصاد خود را از 
نو بسازد چراکه به اندازه کافی سرمایه گذاری و خلاقیت 
در صنعت نفت ایران در طول ۱۰ سال اخیر وجود 
نداشته است و در صورت لغو تحریم ها، مشکلاتی مثل 
سوء مدیریت، فساد مالی و کمبود نوآوری در طول 
یک شب از بین نخواهد رفت. به دلیل تحریم های مالی 
و اقتصادی غرب، سرمایه گذاری های خارجی در ایران 
به میزان قابل توجهی کاهش یافته است و ایران آماده 
جذب سرمایه گذاران خارجی پس از لغو تحریم هاست.

  طهماسب مظاهری:
درآمدها باید صرف تقویت تولید داخل شود

طهماسب مظاهری در مورد اقتصاد ایران پس از 
تحریم ها می گوید: اگر دو نتیجه تحریم را حاکی از 
افزایش هزینه تولید و کاهش تولید ناخالص ملی و 

افزایش تورم درنظر بگیریم، این عوامل قدرت خرید 
مردم را کاهش می دهند.

چنانچه با آن عامل سوم، بخشی از کاهش خرید 
تورم را جبران کنیم در بهبودی وضعیت معیشت مردم 
تاثیرگذار خواهد بود. برای توضیح بیشتر باید گفت: 
تاثیرات واقعی لغو تحریم ها از مدت ها پیش در اقتصاد 

کشورمان نمایان شد.
البته اگر نرخ تورم در مورد قیمت کالا ها و خدمات 
وارداتی کاهش پیدا کند روی قیمت کالاهای موجود 
قطع  به طور  و  گذاشت  مثبت خواهد  تاثیر  اندکی 
می تواند تاثیر جدی و واقعی خود را بر حوزه هایی که 
مربوط به واردات آن کالا ها و خدمات به کشور می شود 
بگذارد، به طور مثال کالاهایی که از خارج وارد می شوند 
بین ۱۰ تا 5۰ و گاهی ۱۰۰ درصد گران تر خریداری 
می شوند، بنابراین با لغو تحریم ها بین ۱۰ تا 5۰ و حتی 
6۰ درصد کاهش قیمت در برخی کالا ها و خدمات 

وارداتی به کشور خواهیم داشت.«
بنده انتظار دارم بین ۱/5 تا ۲ میلیارد دلار به قدرت 
بخش  امیدوارم  که  شود  اضافه  دولت  ارزی  خرید 
کمتری از این رقم به کالاهای مصرفی و بخش عمده 
آن به کالاهای سرمایه ای و مواد اولیه اختصاص پیدا 

کند.
حسین راغفر:

نتیجه گرفتن از اجرای توافق هسته ای به 
برنامه ریزی صحیح دولت منوط است

  حسین راغفر کار شناس مسائل اقتصادی نیز ضمن 
توافق هسته ای ظرفیت های  اجرای  اینکه  بر  تأکید 
اما  خوب و مهمی در اقتصاد کشور ایجاد می کنند 
تحقق آن به برنامه ریزی صحیح دولت و عزم و اراده ای 
فرا تر از دولت نیاز دارد؛ گفت: دستیابی به این توافق 

موجب یک رونق اولیه در کوتاه مدت خواهد شد.
 وی افزود: یکی از دلایل کاهش ارزش پول ملی ما 
همین تحریم ها و کم بودن تقاضا برای آن است لذا بعد 
از توافق و حذف تحریم ها انتظار می رود که ارزش پول 
ملی بیشتر شود. علاوه بر این با گشایشی که حاصل 
می شود تقاضا برای پول ملی افزایش می یابد و بر این 

اساس نرخ ارز کاهش خواهد یافت. 
این استاد دانشگاه همچنین گفت: روشن است که 
بعد از حذف تحریم ها هزینه معاملات تجاری کاهش 
می یابد زیرا تجار در وضعیت کنونی هزینه بسیاری به 
خاطر محدودیت های تحریمی می پردازند که با حذف 

آن ها قیمت تمام شده کالاهای وارداتی کاهش می یابد.
 راغفر تأکید کرد: این فرصت ها ایجاد می شود و 
عوایدی نیز دارد اما مسئله مهم تر این است که عواید 
آن چطور در جامعه توزیع خواهد شد. باید دید که 
این کاهش قیمت ها به مردم انتقال می یابد یا فواید آن 
نصیب کسانی می شود که اکنون هم از رانت اقتصادی 

برخوردار هستند. 
وی ادامه داد: در ادامه این گشایش ها و رونقی که 
دولت که حاصل  مالیاتی  درآمدهای  ایجاد می شود 
گسترش فعالیت های اقتصادی است افزوده می شود. در 
این خصوص هم باید دید که این درآمد چطور صرف 
خواهد شد. ظرفیت هایی بسیاری مانند ایجاد نظام 
حمایتی در سطح جامعه و... وجود دارد اما استفاده 

از همه این ظرفیت ها به یک عزم سیاسی نیاز دارد.
 این کار شناس مسائل اقتصادی با تأکید بر اینکه رونق 
و تکاپوی اقتصادی بعد از توافق ناشی از خوش بینی 
شکل گرفته است، گفت: اگر قرار باشد که سیاست های 
اقتصادی فعلی ادامه پیدا کند باید منتظر باشیم که 
نه تن ها اتفاق خاصی در اقتصاد نیفتد بلکه اوضاع بد تر 
نیز شد و موجب یاس و ناامیدی گروه بزرگی از فعالان 

اقتصادی و مردم به عنوان مصرف کننده شود. 
راغفر ادامه داد: دولت برای استفاده از این فرصت 
بزرگ برنامه جامع داشته باشد. می دانیم که همه چیز 
در دست دولت نیست اما می تواند با نهادهای ذی ربط 
و  رسیده  نظر  وحدت  به  تا  کند  ایجاد  هماهنگی 
سیاست هایی را اتخاذ کنند که درنتیجه آن فضای 

کسب وکار بهبود یابد. 
به سرمایه گذار  به گفته وی سرمایه گذار خارجی 
داخلی نگاه می کند و اگر شرایط کسب وکار برای بخش 
سرمایه   جذب  به  نمی توان  نباشد  فراهم  خصوصی 

خارجی هم امیدوار بود.
که  کنونی  شرایط  در  افزود:  دانشگاه  استاد  این   
شاهد فرار سرمایه از کشور هستیم و حتی پیمانکاران 
خارجی نیز ایران محل امنی برای سرمایه گذاری مجدد 
سودهای به دست آورده از فعالیت اقتصادی در ایران 
نمی دانند باید یک بار برای همیشه این مسئله را حل 
کنیم زیرا در غیر این صورت فرصت اقتصادی بعد از 
توافق نه تن ها کمکی به ما نمی کند بلکه ممکن است به 

آشفتگی اقتصادی فعلی نیز دامن زند.
واقعیت این است که نباید تمام چشم امیدمان به 
آن باشد و از اینکه برای اقتصاد کشور یک نقشه راه 

طراحی کنیم غافل شویم. یعنی باید از تمام ظرفیت ها 
استفاده کنیم تا اقتصاد ایران را از ناکارآمدی خارج 

کنیم«.
 جمشید پژویان:

نباید تمام چشم امیدمان به وقایع پس از 
شهریور باشد

 جمشید پژویان اقتصاد دان وضعیت امروز اقتصاد 
ایران را به خودرویی تشبیه می کند که حرکت نمی کند 
و در انتظار باز شدن تونلی است که ریزش کرده و بسته 
است و آن تونل توافق هسته ای است. استاد اقتصاد 
دانشگاه علامه نرخ پایین بازده و بهره وری نیروی کار، 
تخصیص منابع و قیمت های نسبی را مشکلات اصلی، 
اساسی و جدی اقتصاد می داند و معتقد است که این 
اقتصاددانان  حد  از  بیش  پرداختن  از  ناشی  مسئله 
پژویان  است.  اقتصاد  کلان  سیاست های  به  دولتی 
همچنین دولت را فاقد برنامه ای منسجم در اقتصاد 
می داند و همچنین در پاسخ به چرایی وضعیت وخیم 
اقتصاد ایران می گوید: »ما که از نظر نژادی هوش و 
توانایی بالاتری از سطح متوسط دنیا داریم و مشکلی 
از این لحاظ نداریم پس به این می رسیم که در ایران 
سیستم ها معیوب هستند و باید به طور ساختاری 

اصلاح شوند«.
وی همچنین در مورد تحریم ها و فشارهای خارجی 
در صورت لغو می تواند چه اثراتی بر کل اقتصاد ایران 
داشته باشد گفت: اگر ما وادار به اصلاحات اقتصادی 
و بهره وری بالا باشیم و خودمان هم تا حدودی به 
جای ورود تکنولوژی، تولید کننده آن باشیم، قطعاً لغو 

تحریم ها به نفعمان خواهد بود.
 فرشاد مومنی:

دولت باید ساختار اقتصاد ایران را ترمیم کند
فرشاد مومنی استاد اقتصاد دانشگاه علامه در مورد 
متاسفانه  گفت:  تحریم  پسا  دوره  در  ایران  اقتصاد 
ساختار نهادی ایران به گونه یی است که فرصت ها را به 
تهدید تبدیل می کند و توانایی بهره گیری از فرصت ها 
را ندارد. بحث بر سر این است که از فرصت ها باید 
خوب استفاده کنیم زیرا شرایط کشور بسیار پیچیده و 
نگران کننده است. وی مهم ترین بحث را منشأ اصلی 
نگرانی ها دانست و گفت: دولت جدید دچار گرفتاری ها 
و بحران هایی است که از عملکردهای قانون گریزانه 
و برنامه گریزانه دولت قبلی ایجاد شده، اما در رفع 
این موضوع بسیار موفق ظاهر شده و تاکنون توانسته 

اعتماد عمومی را جلب کند.
 وی با تاکید بر ضرورت شناسایی ریشه سیاست های 
دولت  دوره،  آن  در  کرد:  انتقاد  قبلی  دولت  اشتباه 
کسری تراز تجاری غیرنفتی بالای 4۰ میلیارد دلار را 
به ایران تحمیل کرد و از سوی دیگر کسری بودجه 
تا  سال های 84  زمانی  فاصله  در  ایرانی  خانوارهای 
9۲ حدود 4. 5 برابر شد اما متاسفانه دولت جدید از 
ارایه تحلیل درخصوص خروجی کارنامه دولت قبلی 
با وجود تزریق هزار میلیارد دلار از درآمدهای نفتی 
به اقتصاد خودداری می کند.  این استاد دانشگاه ادامه 
داد: دلیل چنین خودداری چیست، یکی از دلایل این 
است که دولت به   همان رویکرد ها دلبستگی دارد و 
تصور ها بر این است که شیب سیاست های دولت قبلی 
سبب و علت مشکلات کنونی اقتصاد است در صورتی 
به صورت مشخص می گوید که  که شواهد تجربی 
سیاست ها مخرب بوده و کاستن از شیب سیاست های 
مخرب، فقط شدت تخریب را کاهش می دهد اما از 
اصل تخریب جلوگیری نمی کند بنابراین تخریب ها 
باید متوقف و جنبه های سازنده جایگزین آن شود. وی 
تاکید کرد: حاکمیت تولیدمحور باید در نظام جاری 
شود زیرا چنین سیاستی ما را به سمت جایگاه بین 
سمت  دیگر  سوی  از  می کند،  هدایت  بهتر  المللی 
گیری هایی که نتیجه آن رانت، فساد و ربا است باید 
به طور کلی از بین رود، طی دوره 84 تا 9۲ دولت 
وقت، نهادهای مشوق تولید را به کم بنیه ترین جایگاه 
تاریخی رساند و رانت، ربا و فساد را در بالا ترین جایگاه 
خود نشاند، برداشت ما این است اگر تغییر بنیادی 
در ساختار نهادی رخ ندهد، با کاهش شیب مخرب 
برداشته  با  اقتصادی  مشکلات  کشور،  سیاست های 

شدن و نشدن تحریم ها حل نمی شود.
 مومنی با بیان اینکه اگر تحریم ها برداشت شود 
ایجاد  کشور  اقتصاد  در  جدیدی  انداز  چشم  و  افق 
می شود، اضافه کرد: اما چنین فرصتی در چارچوب 
آن سیاست های مخرب، سبب از دست رفتن فرصت ها 
می شود. به عنوان مثال بنیه ها به منافع مستمری گره 
خورده که این امر نسبتی با مصالح عامه مردم و توسعه 
ملی ندارد بنابراین با کاستن شیب و دستکارهای جزیی 
نمی توانیم از این شرایط بیرون آییم و تلاش ما این 
است که دولت تمام این مسایل را به موقع متوجه شود 
زیرا نوشدارو بعد از مرگ سهراب، حسرت تاریخی حل 

مشکلات را بر دل اقتصاد و مردم بر جا می گذارد.

اقتصاد ایران در دوره پسا تحریم موضوع گفت و گوی 5 اقتصاددان:

دولتبایدساختاراقتصادایرانراترمیمکند

مهدی تقوی*

پسماندهاي  از  شهر  سطح  پاك سازي  هدف  با  پسماند  مدیریت  سازمان   
ساختماني این مهم را از طریق کمیته پسماندهاي عمراني و ساختماني را به صورت 

جدي در برنامه هاي خود قرار داده است.
با تلاش هاي صورت گرفته در چند روز اخیر، محدوده بلوار امام موسي صدر و بلوار غدیر 
از حیث آلودگي هاي حاصل از تخلیه غیرمجاز پسماندهاي عمراني و ساختماني پاك سازي 

شده است.
طبق قانون مدیریت پسماند، مدیریت پسماندهاي عمراني و ساختماني و نظارت بر کلیه 
عملیات اجرایي مربوط به آن در شهرها و حریم آن ها بر عهده شهرداري ها بوده و بر این اساس 
مدیریت ستادي، نظارتي و حقوقي پسماندها از خاك برداري تا دفع توسط سازمان مدیریت 
پسماند صورت مي گیرد. پاك سازي معابر و زمین هاي خالي سطح شهر به منظور حفظ زیبایي 
منظر شهري و جلوگیري از آلودگي هاي زیست محیطي از جمله اهداف سازمان مدیریت 

پسماند در انجام این امور مي باشد.

توسط سازمان مدیریت پسماند شهرداري قم صورت گرفت؛

 پاك سازي نخاله هاي ساختماني در سطح شهر قم 
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دباغیان: 
حضور آذرخودرو در فصل آینده سوپرليگ 

در هاله ای از ابهام است 
س�رمربی تیم کاراته آذرخودروی نوین قم گفت: حضور آذرخودرو در فصل 

آینده سوپرلیگ کاراته کشور در هاله ای از ابهام است.
 غلامرضا دباغیان اظهار داشت: مبالغ قرارداد فصل گذشته تیم کاراته آذرخودروی قم 
هنوز پرداخت نشده است در حالی که چند ماه از پایان سوپرلیگ می گذرد.  وی افزود: 
چک های باشگاه آذرخودرو مربوط به اواخر اسفندماه سال 93 بوده که هنوز نقد نشده 
است اما مدیر عامل باشگاه گفته است که تا پایان این هفته مبالغ قرارداد اعضای تیم 
ــود.  سرمربی تیم کاراته آذرخودروی قم گفت: آذرخودرو در فصل اخیر  پرداخت می ش
سوپرلیگ کاراته قهرمان شد و زیبنده نیست کاراته کاهای این تیم در جمع برترین های 
کشور هستند دستمزد خود را دریافت نکنند.  دباغیان بیان داشت: با توجه به قهرمانی 
اخیر آذرخودرو، انتظارات از این تیم و کاراته قم در فصل پیش رو به بالا است اما با توجه 
به این شرایط، حضور آذرخودرو در فصل آینده سوپرلیگ کاراته در هاله ای از ابهام است. 
وی عنوان کرد: حبیب آذریار مدیرعامل باشگاه به من گفته است که مبالغ قرارداد تیم 
تا پنج شنبه پرداخت می شود و قراردادهای فصل جدید را نیز پیش از آغاز فصل پرداخت 
می کند اما در این مورد هنوز نمی توان اظهار نظر قطعی کرد و فعلا آنچه برای ما مهم است 
پرداخت قراردادهای فصل گذشته است.  سرمربی تیم کاراته آذرخودروی قم تصریح کرد: 
موفقیت تیم آذرخودرو تنها متعلق به این باشگاه نبوده بلکه افتخاری برای مجموعه استان 
است و مسئولان استانی نیز برای حل این مشکلات باید همکاری کنند.  دباغیان افزود: 
قهرمانی آذرخودرو در دومین سال حضور در سوپرلیگ کاراته اتفاق مثبت و ارزشمندی 

بود و این ظرفیت بزرگ در کاراته قم باید حفظ شود.

رئیس هیئت تکواندوی قم  خبرداد:
نخستين پيروزی تيم تكواندوی قم

 در ليگ تكواندوی كشور 
رئیس هیئت تکواندوی قم گفت: نخستین پیروزی تیم تکواندوی قم در لیگ 

تکواندوی پایه کشور با برتری بر نماینده آذربایجان غربی به دست آمد. 
ــت: هفته دوم رقابت های تکواندوی قهرمانی کشور در  ــیدی اظهار داش محمد جمش

رده های سنی پایه برگزار شد و تیم تکواندوی قم از سد هیئت تکواندوی خوی گذشت.
ــابقات با ۲ شکست پیاپی  ــت این مس وی افزود: تکواندوکاران قمی که در هفته نخس
برابر تیم های مدعی این مسابقات به کار خود پایان داده بودند در تهران برابر تیم هیئت 
تکواندوی خوی به نمایندگی از آذربایجان غربی قرار گرفتند و این تیم را شکست دادند.

رئیس هیئت تکواندوی قم گفت: تکواندوکاران دو تیم در این مسابقه در ۱۰ وزن برابر 
ــت در  هم صف آرایی کردند که تیم هیئت تکواندوی قم با پیروزی در 7 وزن و شکس
ــتین پیروزی خود در این  ــت داد و به نخس 3 وزن در   نهایت 7 بر 3 تیم خوی را شکس

مسابقات دست یافت. 
جمشیدی بیان کرد: دومین مسابقه نماینده قم از هفته دوم برابر تیم آینده سازان استیل 
البرز که از تیم های قدرتمند این مسابقات است برگزار می شود و نماینده امیدوار است از 

این مسابقه امتیاز بگیرد. 
وی عنوان کرد: تیم تکواندوی قم در نخستین مسابقه خود برابر تیم شرکت حمل ونقل 
بین المللی سندباد بحری سمنان با نتیجه 7 بر 3 مغلوب حریف خود شد و در دومین 

مسابقه نیز برابر صنایع استیل البرز 8 بر ۲ شکست خورد.
رئیس هیئت تکواندوی قم تصریح کرد: تیم های فرمانیه، هیئت تکواندو لاربم، آموزشگاه 
مژدهی، بسیج شهید شیرودی بروجرد، هیئت تکواندوی قزوین، هیئت تکواندوی اهواز، و 

هیئت تکواندوی بافق دیگر حریفان قم در این مسابقات هستند.

حیات پور سرپرست سابق باشگاه صبای قم:
 بدهی ها بر گردن مالک جدید صبا است 

سرپرست سابق باشگاه صبای قم می گوید اگر بدهی های گذشته باشگاه بر 
عهده مالک جدید نیس�ت، پس چرا درآمدهای گذشته به او مربوط می شود 
و حس�اب های باشگاه را از طریق اس�تانداری مسدود می کنند که بدهی های 

گذشته پرداخت نشود؟ 
علی حیات پور درباره بدهی های باشگاه صبای قم و حرف و حدیث هایی که پیرامون این 
بدهی ها مطرح شده است، گفت: اگر بدهی های گذشته بر عهده مالک جدید نیست پس 
او چه کار به درآمدهای گذشته باشگاه دارد؟ هتل ها، شرکت های هواپیمایی، بازیکنان و 
کادر فنی افرادی هستند که از باشگاه طلب دارند که این پول ها باید از طریق سازمان لیگ 
به باشگاه تزریق می شد و به طلبکارها پرداخت می شد که متاسفانه موسوی حساب های 
باشگاه را از طریق استانداری مسدود کرده است و اجازه نمی دهد که بدهی ها پرداخت 

شود. 
وی افزود: اگر او مالک این باشگاه است حق بر گردنش است و باید این حق را ادا کند. 

حیات پور با اشاره به اینکه موسوی گفته بدهی های گذشته را تقبل نمی کند گفت: نقطه 
تاریک تحول باشگاه صبا همین موضوع است. موسوی، کشوری فرد را به عنوان سرپرست 
مدیرعاملی انتخاب کرده و باید مدیرعامل و هیات مدیره مشخص شود تا بتوان در مورد 
مطالبات باشگاه صحبت کرد اما قاعدتا موسوی، هیات مدیره را از کسانی انتخاب می کند 
که با خودش همراه هستند و هیات مدیره هم قطعا مدیرعاملی را انتخاب می کند که با او 

آشنا باشد و در راستای افکار هم کار کنند. 
سرپرست سابق صبا ادامه داد: مطالبات نیروهایی که سال قبل برای تیم زحمت کشیده اند 
را چه کسی می خواهد متقبل شود. متاسفانه استانداری قم عقب گرد کرده و این مطالبات 

را نمی پذیرد. استانداری باید این دین را ادا کند چرا که این موضوع حق الناس است. 
ــتانداری  وی ادامه داد: اینکه مالک جدید بگوید این مطالبات به من ربطی ندارد و اس
هم قدم عقب بگذارد و بگوید به من هم ربطی ندارد از دید عموم خوشایند و قابل پسند 
نیست. باید موضوع از طریق سازمان لیگ و کمیته انضباطی پیگیری شود و من امیدوارم 

که بتوانیم در این مورد به جمع بندی برسیم و این مطالبات پرداخت شود. 
حیات پور اضافه کرد: ما موفقیت تیم صبا را می خواهیم، این گروه می توانند با هم بهتر کار 
کنند، پس باید در کنار هم قرار گیرند و کار را به نحو احسن انجام دهند. صلاح بر این بود 

که ما در خدمت صبا نباشیم. 
او در پاسخ به اینکه آیا هیات مدیره جدید می تواند در لیگ پانزدهم بهتر از لیگ چهاردهم 
کار کند، گفت: آرزوی ما این است که این اتفاق رخ دهد و همه این تغییر و تحولاتی که 
ایجاد شد، به دلیل این بود که موقعیت بهتری برای تیم ایجاد شود. کادر فنی که شامل 
ــان می شود کادر قوی ای است و در کنار هم می توانند خوب کار  علی دایی و دوستان ش
کنند. آرزوی ما این است که اتفاق های خوبی برای صبا بیفتد و تیم بتواند روی پای خود 

بایستد و نتیجه خوبی بگیرد. این توانایی و پتانسیل در کادر فنی جدید دیده می شود. 
حیات پور درباره دلایل کناره گیری اش از باشگاه صبای قم گفت: دیگر به مصلحت نبود با 
توجه به وضعیتی که پیش آمده بیشتر از این آنجا باشم. گفتیم باید دوستان جدید بیایند و 
کمک بیشتری کنند تا ان شاءالله بتوانند تیم را به موقعیت خوبی برسانند. زمانی که هیات 
مدیره قبل استعفا کرد، کشوری فرد از من خواست که کار را ادامه دهم تا تیم سروسامان 
بگیرد چون او از دوستان قدیمی من بود و ما همدوره و هم بازی بودیم. من این موضوع 
را پذیرفتم تا کمک کنم و وضعیت تیم بهتر شود تا بتوانند انتخاب خوبی برای سرپرستی 
جدید داشته باشند. خوشبختانه عباس دارابی از دوستان علی دایی است و در سایپا هم 

با دایی کار کرده. انسان شریف و خوبی است و من برای او و تیم آرزوی موفقیت دارم. 
او در پاسخ به اینکه آشنایی اش با عباس دارابی در چه حد است؟ گفت: از زمانی که علی 

دایی به صبای قم آمده من او را می شناسم. انسان شریف و خوبی است. 

در رشته 4۰۰ متر با مانع؛
دو و ميدانی كار قم قهرمان اميدهای كشور شد

دو و میدانی کار قم با کسب مقام نخست، عنوان قهرمانی و نشان طلا به کار 
خود در پیکارهای دو و میدانی قهرمانی رده سنی امیدهای کشور پایان داد.

بعد از اینکه تیم چهار در ۱۰۰ متر امدادی قم در جایگاه پنجم رقابت های روز نخست 
مسابقات دو و میدانی قهرمانی رده سنی امید کشور ایستاد، نخستین مدال تیم اعزامی 

هیئت دو و میدانی قم در رشته 4۰۰ متر با مانع به دست آمد.
رنگ مدال کسب شده توسط نماینده اعزامی هیئت دو و میدانی استان قم از رقابت های 
ــابقه کسب انواع و  ــبب کار با س ــته 4۰۰ متر با مانع طلایی بود و طی آن محمد س رش
اقسام مدال های کشوری و درخشش در پیکارهای سال گذشته قهرمانی آسیا، این بار در 

پیکارهای امید کشور بر سکوی نخست ایستاد.
این در حالی است که با برنامه ریزی فدراسیون دو و میدانی کشورمان، مسابقات دو و 
ــالن آفتاب مجموعه  میدانی قهرمانی امیدهای ایران با عنوان جام کرامت به میزبانی س
ورزشی انقلاب تهران برگزار می شود و دو و میدانی کاران شرکت کننده در مواد و رشته های 

مختلف با یکدیگر مسابقه می دهند.
ــاخص ترین چهره تیم اعزامی هیئت دو و میدانی استان قم در این رقابت ها محمد  ش
سبب کار بود که بسیار پرانگیزه در تلاش برای کسب مدال طلای رقابت های ماده 4۰۰ 
متر با مانع به روی پیست رفت و توانست با ثبت رکوردی 54 ثانیه و 95 صدم ثانیه مقام 

نخست و عنوان قهرمانی را از آن خود کند.
موفقیت چهره مستعد و آینده دار دو و میدانی قم در مسابقات قهرمانی امیدهای کشور در 
حالی رقم خورد که بعد از وی محمدرضا رحمانی از تیم هیئت قزوین با زمان 55 ثانیه و 
4۲ صدم ثانیه در جایگاه دوم ایستاد و نایب قهرمان شد، ضمن اینکه مهدی نظامی از تیم 

هیئت دو و میدانی لرستان با زمان 57 ثانیه و 78 صدم ثانیه سوم شد.
رقابت های دو و میدانی قهرمانی امیدهای کشور با عنوان جام کرامت بر اساس برنامه ریزی 
فدراسیون دو و میدانی کشورمان، ویژه رده سنی زیر ۲۱ سال برگزار می شود، در حالی که 

در این پیکارها ۲۰۰ ورزشکار از سراسر کشور با یکدیگر به رقابت می پردازند.
رقابت ورزشکاران شرکت کننده برای به دست آوردن مقام های اول تا سوم این دوره از 
مسابقات قهرمانی امیدهای کشور در مواد ۱۰۰، ۲۰۰، 4۰۰، 8۰۰، هزار و 5۰۰، 5 هزار 

متر، ۱۱۰ متر با مانع، 4۰۰ متر با مانع و 3 هزار متر با مانع به انجام رسید.
همچنین از جمله دیگر مواد رقابتی این پیکارها می توان به رشته های پرش طول، پرش 
سه گام، پرش ارتفاع، پرش با نیزه، پرتاب وزنه، پرتاب دیسک، پرتاب نیزه، پرتاب چکش، 
ــاده روی ۱۰ کیلومتر، چهار در ۱۰۰ متر امدادی، چهار در 4۰۰ متر امدادی و ده گانه  پی

اشاره کرد و رقبا به مصاف یکدیگر رفتند.
ــور ویژه رده سنی زیر ۲۱ سال با  رقابت های لیگ دو و میدانی قهرمانی امیدهای کش
عنوان جام کرامت در حالی به میزبانی مجموعه آفتاب انقلاب برگزار شد که ورزشکاران 
دو و میدانی کار استان قم با نام تیم دانش بنیان کیمیا الوند قم در این مسابقات با حریفان 

خود پیکار کردند.
تیم دانش بنیان کیمیا الوند قم در این مسابقات با ترکیب محمد سبب کار، علی جبارپور، 
حسین میرزایی، حامد خزایی، امیرحسین عظیمی، محمدرضا ابراهیم زاده و محمدرضا 
فریدی به مصاف حریفان خود رفت، ضمن اینکه احمد ملک زادگان مسئولیت سرپرستی 

این تیم را عهده دار بود.

سرمربی تیم جوانان صبای قم: 
صبا منافع باشگاه های قمی را در نظر بگيرد 

سرمربی تیم جوانان صبای قم گفت: بومی سازی تیم های پایه صبای قم به 
همکاری باش�گاه ها بستگی دارد اما باشگاه صبا نیز باید منافع باشگاه های 

قمی را در نظر بگیرد. 
مهدی کاکایی اظهار داشت: تیم فوتبال صبای قم امسال در لیگ دسته اول جوانان 
کشور حاضر است و تلاش می کند با استفاده از بازیکنان جوان و مستعد فوتبال قم در 

این رقابت ها حاضر شود.
 وی افزود: بومی سازی تیم های پایه صبای قم به همکاری باشگاه های قمی بستگی 
ــتانی مشکل داریم و برخی از  ــگاه های اس دارد و هنوز در زمینه جذب بازیکن از باش
ــئولان تیم های فوتبال قم با انتقال بازیکن به صبا مخالفت و مقاومت  مربیان یا مس

می کنند.
ــت باشگاه بر این است که این تیم با  ــرمربی تیم جوانان صبای قم گفت: سیاس  س
استفاده از بازیکنان بومی فوتبال قم وارد مسابقات شود و این سیاست، رویکرد مثبتی 

برای ورزش قم است اما تمام جوانب در آن در نظر گرفته نشده است. 
کاکایی بیان کرد: برای بومی سازی ۱۰۰ درصدی باید منافع باشگاه های قمی در نظر 
گرفته شود و تعاملی بین باشگاه صبا و باشگاه های قمی ایجاد شود و تا جایی که من 
می دانم انتظارات باشگاه های استانی در قبال انتقال بازیکن به صبا انتظار زیادی نیست. 
وی عنوان کرد: در صورتی که این تعامل ایجاد نشود بازیکنان مد نظر کادر فنی در 
اختیار تیم های پایه صبا قرار نمی گیرند و در نتیجه نمی توان از حداکثر ظرفیت فوتبال 

قم برای بومی سازی ۱۰۰ درصدی استفاده کرد. 
سرمربی تیم جوانان صبا تصریح کرد: در چنین شرایطی باشگاه باید دست کادر فنی 
تیم های پایه را برای جذب بازیکنان غیر بومی باکیفیت و تاثیرگذار در پست های خاص 
باز بگذارد چنان که سال گذشته تیم نوجوانان صبا از 4 بازیکن غیر بومی استفاده کرد 

که این بازیکنان ۱۱ گل برای صبا در لیگ بر تر نوجوانان به ثمر رساندند.
 کاکایی افزود: اگر تیم بزرگسالان صبا با مشکل بازیکنان بومی و کمبود تعداد آن ها 
مواجه است به این دلیل است که در سال های گذشته در تیم های پایه کار آموزشی و 

زیربنایی درستی انجام نشده و برای حل این معضل باید برنامه داشته باشیم.
ــته تیم جوانان صبا از  ــذف نام تعدادی از بازیکنان بومی فصل گذش ــاره ح  وی درب
فهرست فصل جدید خاطرنشان کرد: تعدادی از این بازیکنان با وجود اینکه بازیکنان 
باکیفیتی بودند در برنامه های فنی مد نظر ما جایی نداشتند و حدود 5 بازیکن نیز از 
ــتند در چارچوب برنامه های ما قرار  نظر خصوصیت های رفتاری و اخلاقی نمی توانس

بگیرند.

یاسین پیشروی قم در مسیر حضور در جمع مدعیان؛

ادامهروندموفقیتیاسینپیشرودرگرودوریازحاشیه

  تیم فوتسال یاسین پیشروی قم با کسب پیروزی بر حفاری اهواز در هفته ششم 
لیگ بر تر فوتسال نشان داد در مسیر حضور در جمع مدعیان قهرمانی قرار دارد. 

تیم فوتسال یاسین پیشروی قم در هفته ششم لیگ بر تر فوتسال باشگاه های کشور در اهواز به 
دیدار تیم مدعی حفاری خوزستان رفت و این تیم را شکست داد.

در روزی که یاسین پیشرو برای شکست دادن حفاری در اهواز کار دشواری در پیش داشت و 
روز سختی را سپری کرد، هوشیاری بازیکنان این تیم در ضربات آخر و البته درخشش مسعود 

عسگری در دروازه این تیم سبب شد یاسین 3 امتیاز با ارزش را کسب کند.
این پیروزی، سومین برد متوالی یاسین پیشرو برابر تیم های خوب لیگ برتری بود چنان که 
آن ها ابتدا در مشهد فرش آرا را 5 بر یک شکست دادند، سپس در قم دبیری تبریز را 7 بر 3 از 

پیش رو برداشتند و در   نهایت در اهواز 3 بر یک از سد حفاری عبور کردند.
این 3 پیروزی سبب شد یاسین پیشرو خاطره تلخ دو شکست پی در پی برابر میثاق تهران و 
تاسیسات دریایی را به طور کامل از ذهن هوادارانش پاك کند و آرام آرام خود را به عنوان مدعی 

جدید فتح لیگ معرفی کند.
آن ها حالا ۱۲ امتیاز دارند و در رده دوم جدول قرار گرفته اند و نسبت به تیم پرستاره و 
کهکشانی تاسیسات دریایی ۱6 امتیازی 4 امتیاز کمتر دارند و ممکن است بتوانند این فاصله را 

در هفته های آینده کاهش دهند.
موفقیت های یاسین پیشرو را می توان به جو روانی مثبت این تیم، انگیزه بالای آن ها و امنیت 
حرفه ای بازیکنان یاسین پیشرو مرتبط دانست به طوری که پوشش این تیم توسط مجموعه 

هولدینگ یاسین پیشرو سبب تحول اساسی این تیم شد.

به عبارت دیگر یاسین پیشرو از بازی با تاسیسات دریایی که در عین شایستگی مغلوب شد، 
دچار تحولی اساسی شد و به نظر می رسد این تیم می تواند به روند موفقیت های خود در رقابت 

با تیم های پرهزینه ای چون مس سونگون، دبیری تبریز و گیتی پسند ادامه دهد.
در بالای جدول رده بندی در حال حاضر تیم های تاسیسات دریایی، یاسین پیشرو، گیتی پسند، 
دبیری تبریز، مس سونگون، میثاق تهران و حفاری اهواز 7 تیم نیمه بالای جدول رده بندی 

را تشکیل می دهند.
به نظر می رسد تیم هایی چون حفاری اهواز و میثاق تهران نتوانند برای قهرمانی مبارزه کنند 
و این شرایط ممکن است در آینده با توجه به بی ثباتی تیم گیتی پسند در نتیجه گیری، برای 

این تیم اصفهانی نیز رخ دهد.
در این میان، یاسین پیشرو می خواهد تا پایان نیم فصل نخست به حضور خود در بالای جدول 
و نه الزاما رتبه اول یا دوم جدول ادامه دهد و در نیم فصل دست به تقویت تیم خود بزند تا یارای 

مقابله با تاسیسات دریایی پرمهره را در نیم فصل دوم داشته باشد.
آن ها شاید در حال حاضر بیش از هر زمان دیگری حسرت از دست دادن ابوالقاسم عروجی 
و انتقال وی به تاسیسات را می خورند اما در عین حال می توانند خوشحال باشند که با رفتن 
عروجی فضا برای بازی کردن بازیکنان جوان تر باز شد و حالا یاسین پیشرو با بازیکنانی چون 
مسلم اولاد قباد، اصغر احمدی و ناصر اطمینان روزهای خوبی را در کنار بازیکنان باتجربهتر 

سپری می کند.
نماینده فوتسال قم در سال های گذشته نیز به صورت مقطعی مدعی کسب قهرمانی بوده و 
فراموش نکنیم که این تیم با نام ماهان تندیس فصل گذشته در هر 7 بازی ابتدای فصل پیروز 

شد اما به ناگاه دچار مسائل حاشیه ای شد و کار به جایی رسید که به لطف   همان ۲۱ امتیاز به 
دسته اول سقوط نکرد.

این بدان معنی است که یاسین پیشرو باید به دنبال ثبات در نتیجه گیری و مبارزه با عوامل 
بی ثباتی باشد و هر مسیری را که به بر هم زدن اتحاد بازیکنان و کادر این تیم و ورود حاشیه 

به درون این تیم می شود، ببندد.
به طور کلی، همواره عوامل حاشیه ای سد بزرگی برای پیشرفت و موفقیت نمایندگان فوتسال 
قم در لیگ بر تر بوده است و بروز این اتفاقات در مقاطع حساسی از لیگ، عاملی برای ناکامی 

نمایندگان قم بوده است.
باید منتظر ماند و دید که آیا حضور یاسین پیشرو در بالای جدول و در گروه مدعیان، ادامه دار 
است و هواداران فوتسال قم می توانند به تلاش نماینده قم برای قهرمانی امیدوار و خوشبین 

باشند یا خیر.
 مدیر رسانه تیم فوتسال یاسین پیشرو قم:

شکست حفاری در اهواز کار بزرگی بود
مدیر رسانه تیم فوتسال یاسین پیشرو قم گفت: شکست حفاری اهواز در خانه خودش کار هر 

تیمی نیست، اما یاسین پیشرو قم با انجام این کار توان بالای خود را برای قهرمانی نشان داد.
محمدجعفر عابدی ، اظهار کرد: کسب سومین پیروزی متوالی در رقابت های لیگ برتر فوتسال 
باشگاه های کشور نتیجه آرامشی است که مدیریت یاسین پیشرو قم در تیم حاکم کرده و 

بازیکنان و کادر فنی بدون دغدغه به موفقیت تیم فکر می کنند.
وی ادامه داد: داشتن یک مدیریت قوی و منسجم مهمترین دغدغه ای بود که فوتسال قم از 
بابت فقدان آن پیش از شروع لیگ برتر نگرانی داشت، اما امروز شاهد هستیم که با حمایت های 
دکتر حسینی در راس هیئت مدیره باشگاه و تلاش های رحمانی مدیرعامل تیم این مهم محقق 

شده است.
مدیر رسانه تیم فوتسال یاسین پیشرو قم اضافه کرد: تعطیلات لیگ برتر که به واسطه برگزاری 
رقابت های فوتسال قهرمانی باشگاه های آسیا فرصت بازسازی را در اختیار تیم ما قرار داد، موجب 

شد تا یاسین پیشرو قم به خوبی خود را تقویت کرده و با قدرت به ادامه بازی ها بازگردد.
وی با اشاره به پیروزی های اخیر یاسین پیشرو قم در چارچوب رقابت های لیگ برتر فوتسال 
باشگاه های کشور عنوان کرد: کسب این پیروزی ها نتیجه آرامشی است که بر تیم حاکم شده و 
همانگونه که گفتم همگی اعضای تیم مصمم به تحقق هدف مهم باشگاه یعنی قهرمانی در لیگ 

برتر و حضور در جام باشگاه های آسیا هستند.
عابدی پیروزی یاسین پیشرو قم در هفته ششم لیگ برتر فوتسال در میهمانی حفاری اهواز را 
یک شاهکار و کار بزرگ عنوان کرد و افزود: بردن حفاری در اهواز کار هر تیمی نیست و این 
را در ادامه لیگ خواهید دید، اما تیم یاسین پیشرو قم با ارائه یک بازی منسجم و هدفمند به 

این مهم دست یافت.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط سخت آب و هوایی این  روزهای شهر اهواز واقعا پیروزی 
در سالن اختصاصی تیم حفاری اهواز توسط تیم یاسین پیشرو قم نشان از قدرت بالای تیم است 
و یاسین پیشرو قم با صعود به رده دوم جدول رده بندی نشان داد که مدعی جدی قهرمانی در 

لیگ برتر است.
مدیر رسانه تیم فوتسال یاسین پیشرو قم تاکید کرد: مطمئنا در آینده  و در ادامه بازی های لیگ 
برتر فوتسال باشگاه های کشور نیز این روند ادامه پیدا خواهد کرد و کادر فنی و بازیکنان تیم 
همگی مصمم هستند که ان شاءالله امسال به مقام قهرمانی لیگ برتر برسیم و اهداف باشگاه 

برای دستیابی به موفقیت در سطح آسیا نیز محقق پیدا کند.
تیم فوتسال یاسین پیشرو قم در 6 هفته سپری شده از بازی های هفدهمین دوره لیگ برتر 
فوتسال باشگاه  های کشور تاکنون موفق به شکست دادن تیم های کاشی نیلوی اصفهان، 
فرش آراء مشهد، دبیری تبریز و حفاری اهواز شده و با توجه به دو باختی که مقابل میثاق تهران 
و تاسیسات دریای تهران هم اکنون با کسب ۱۲ امتیاز بعد از تیم ۱6 امتیازی و صدرنشین 

تاسیسات دریایی در مکان دوم جدول رده بندی ایستاده است.

آگهی نوبتی سه ماهه اول سال 1394 اداره ثبت اسناد و املاك كهک
بموجب ماده 12 قانون ثبت اسناد و ماده 59 اصلاحی آئین نامه مربوطه املاکی که در سه ماهه اول سال 
1394 تقاضای ثبت آن پذیرفته شد و شماره هایی که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده هر آنچه 
طبق آرا هیات نظارت و دستور اداری آگهی نوبتی آن باید تجدید نظر شود و به شرح ذیل آگهی می شود:
الف:املاکیکهتقاضایثبتآنهاپذیرفتهوشمارههاییکهازقلمافتادهودروقتمقررآگهیشدهومدتاعتراضآنها

ازتاریخاولیننوبتاینآگهیبهمدت90روزمیباشد.
حوزهثبتیکهکقم

1-تمامی1684/40سهممشاعاز2258/70سهمششدانگیکبابخانهوباغچهپلاک216/97– اصلیبخش
5قمحوزهثبتیکهکواقعدرروستایفردوبهمساحت2258/70مترمربعکهبرابراظهارنامهشماره680مورخ
1394/03/31ازطرفآقایعلیاکبرکوهستانیفرزند:حسینبهشمارهشناسنامه99726صادرهازقمتابعدولت

ایران.حقوقارتفادقیندارد./
1-ششدانگیکقطعزمینمحصوربهمساحت1698/50مترمربعپلاک226/423-اصلیبخش5قمحوزهثبتی
کهکواقعدرروستایخاوهبنامآقایمحمدمالکینژادفرزندعلیبهشمارهشناسنامه16163صادرهازقمتابعدولت
ایرانکهبرابرنامه201/5881/650امورآبقممقدار271مترمربعازمساحتکلبهعنوانحریمنهرعبوریومسیل

جزحقوقارتفاقیوازرتنیرومیباشد.
2-ششدانگیکقطعهزمینبهمساحت436/4مترمربعپلاک199/3130-اصلیبخش5قمحوزهثبتیکهکواقع

درروستایوشنوهبنامسازمانتعاونروستاییاستانقم.
3-ششدانگیکبابخانهمخروبهبهمساحت:191/50مترمربعبهپلاک102/174/622-اصلیبخش5قمحوزهثبتی
کهککهمعالواسطهبرابرآراشماره139260330004000668ورایاصلاحیشماره139460330004000084

مورخ1394/04/20هیئتقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی،درسهمآقای
مجیدحاجیحسینیفرزند:ناصربهشمارهشناسنامه8صادرهازقمتابعدولتایرانمفروزگردیدهاست.حقوق

ارتفاقیندارد./
لذابهموجبماده16قانونثبتاسنادواملاکچنانچهاشخاصنسبتبهاملاکذکرشدهدراینآگهیواخواهی
داشتهباشندبایدازتاریخاولیننوبتاینآگهینسبتبهردیفالفتامدت90روزوآنهائیکهطبقآراهیئتنظارت
ودستوراداریتجدیدآگهیشدهدریف)ب(بامدت30روزدادخواستخودرابااخذرسیدبهاینادارهتسلیمنمایند
همچنینطبقماده17قانونمذکوردرصورتیکهقبلازانتشاراینآگهیدعوائیاقامهشدهباشدطرفدعویبامقتضای
ثبتبایدگواهیدادگاهمشعربهجریاندعویراظرفمدتمرقومتسلیمنماینداعتراضاتباگواهیطرحدعویکه
بعدازمدتمرقومواصلشدهباشدبلااثراستوطبققسمتاخیرماده16قانونثبتماده17رفتارخواهدشدجمعا
بموجبتبصره2مادهواحدهمصوب73/2/15اعتراضبهتقاضایثبتوتحدیدحدودموضوعمواد2016قانونثبت
وتبصرهمیبایدتوسطمتعرضظرفمدتیکماهازتاریختسلیماعتراضبهاینادارهباتقدیمدادخواستبمرجع

ذیصلاحقضائیپذیرد.
ضمناطبقماده56آئیننامهقانونثبتحقوقارتفاقیدرموقعتحدیدتحدوددرصورتمجلستحدیدیقیدخواهد

شداینآگهینسبتبهردیف)ب(دریکنوبتدریکیازروزنامههایقمچاپومنتشرخواهدشد.
-تاریخ انتشار نوبت اول پنج شنبه  1394/05/01
-تاریخ انتشار نوبت دوم شنبه  1394/06/01
محمودمهدوی- رئیس ثبت اسناد و املاک کهک 

آگهی های نوبتی 3 ماهه اول سال 94 اداره ثبت اسناد و املاك منطقه یک قم 
بموجب ماده 1۲ قانون ثبت اسناد و ماده ۵9 
اصلاحی آئین نامه مرب�وط املاکی که در 3 
ماهه اول سال 94 تقاضای ثبت آن پذیرفته 
شده و شماره های که از قلم افتاده و در وقت 
مقرر آگهی نشده و هر آنچه طبق آرا هیات 
نظارت و دستور اداری آگهی های نوبتی آن 
ها باید تجدید شود بشرح ذیل آگهی میشود.

الف(املاکی که تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و 
شماره هائی که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی 
نشده و مدت اعتراض آنها از تاریخ اولین نوبت این 

آگهی به مدت 9۰ روز می باشد.
اول: بخش یک ثبت قم

 پلاك4۰84/4 اصلی آقای حسین لطفیانی قمی 
یکباب منزل مسکونی واقع در خیابان سمیه

پلاك 4۱56اصلی آقای اسماعیل عسگری اصل 
ششدانگ یکبابخانه واقع در خیابان سمیه محله 

حندق
پلاك 4497/4/۱8 اصلی آقای سید محمد جواد 
حجازی فرد ششدانگ یکباب ساختمان مجزی 
ــده از پلاك 4497/4 اصلی واقع در بخش یک  ش

قم که آگهی نوبتی مالک اولیه از قلم افتاده است.
ــی آقای محمود ملکوتی خواه  پلاك 87۲۰/۱ اصل
تمامی ششدانگ یکبابخانه واقع در بخش یک ثبت قم 
ــه امامزاده طیب و  ــلاك ۱۰5۱6 اصلی موقوف  پ
طاهر به تصدی اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان 
قم تمامی ششدانگ قطعه زمین موقوفه امامزاده 

طیب و طاهر واقع در بخش یک قم 
ــه امامزاده طیب و  پلاك ۱۰5۱7 اصلی  موقوف
طاهر به تصدی اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان 
ــتان  ــدانگ بقعه و صحن و قبرس قم تمامی شش
امامزادگان طیب و طاهر واقع در بخش یک ثبت 

قم 
پلاك ۱۰543 اصلی آقای عسیی بیگدلی مقدار 
9۰ من مشاع از ۱88 من ششدانگ قطعه زمین 
ــش یک قم معروف به  ــلاك مذکور واقع در بخ پ
زمین دولت خانه که انتقالاتی نیز توسط نامبرده 
ــده که آگهی های نوبتی آن از قلم افتاده  انجام ش

است .
ــلاك ۱۰543/76 اصلی خانم زهرا مهر جویی  پ
ــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بناشده  شش
ــی بیگدلی  ــطه از آقای عیس خریداری مع الواس
ــلاك ۱۰543 اصلی واقع در بلوار  متقاضی ثبت پ
شهید روحانی که آگهی های نوبتی آن از قلم افتاده 

است.

ــین  پلاك ۱۰835/63 اصلی آقای محمد حس
مرزبان ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده واقع در خیابان هنرستان روبروی نهر آب 

پلاك 3
ــلاك ۱۱۲38/35 اصلی آقای محمد جمالی   پ
ــدانگ یکباب ساختمان واقع در  کاروان نژاد شش

خیابان کلهری ك 45 پ.44
ــاهپوری  ــر ش ــلاك ۱۱939 اصلی آقای یاس پ
ششدانگ قسمتی از نهر متروکه که واقع در خیابان 

۱5 خرداد
ــن جناب زاده  ــلاك ۱۱94۲ اصلی آقای حس  پ
ــمتی از نهر  ــدانگ یک قطعه زمین که قس شش
متروکه می باشد واقع در خیابان ۱5 خرداد خیابان 

حائری
دوم: بخش 3 قم

ــلطانی  پلاك4۲/4/87 اصلی آقای یعقوبعلی س
محمودی ششدانگ یک قطعه زمین واقع در قربه 

کریم آباد مزرعه قوچه داغی
ــلطانی  پلاك 4۲/۲/88 اصلی آقای یعقوبعلی س
محمودی ششدانگ یک قطعه زمین واقع در قریه 

کریم آباد مزرعه قوچه داغی 
سوم: بخش 4 قم 

پلاك ۱/۲۲6/44۱۰ اصلی آقای عباس خادمی 
ــدانگ یکبابخانه واقع در جمکران ۱۲ متری  شش

مخابرات 
پلاك ۱/۱۱4/4439 اصلی آقای حسن اسمعیلی 
ــدانگ یک قطعه زمین که در آن  جمکرانی شش
احداث بنا شده واقع در قریه جمکران کوچه شهید 

نجف شده 
ــه طبق آرا هیات  ــی اصلاحی املاك ک ب( آگه
نظارت و دستور اداری آگهی آنها باید تجدید شود 
ــر و مدت اعتراض آنها از  فقط در یک نوبت منتش

تاریخ انتشار آگهی 3۰ روز می باشد.
اول: بخش یک قم 

ــای جهانگیر آمیغی  ــی آق ــلاك 6463/7 اصل پ
جوشقانی ششدانگ یکباب خانه واقع در بخش یک 
قم  کوی شهید روحانی که بعلت اشتباه در آگهی 

های نوبتی قبلی بدستور اداری تجدید می گردد.
ــل اله دادبان و   ــلاك ۱۰473 اصلی آقایان فض پ
ــویه و الاشاعه ده سیر و  محمود خاتمی زاده بالس
سیزده مثقال از ۲4۰ سیر ششدانگ باغ صالح آباد 
اراضی صالحی آباد که نقل و انتقالاتی نیز داشته 
اند بعلت اشتباه در ذکر پلاك در آگهی های نوبتی 

قبلی آگهی اصلاحی منتشر می گردد.

پلاك ۱۰473/449 اصلی خانم معصومه کاظمی 
ــی صالح آباد  ــدانگ یکبابخانه واقع در اراض شش
خریداری مع الواسطه از آقای محمود خاتمی زاده 
متقاضی ثبت که بعلت اشتباه در آگهی های نوبتی 

قبلی آگهی اصلاحی منتشر می گردد.
ــی آقای  ــی اصل ــلاك ۱۱۰۲5 و ۱۱۰۲5 اصل پ
ــین ابراهیمی خاکباز فرزند علی یک سهم  حس
مشاع از 7 سهم ششدانگ دو قطعه زمین متصل 
ــم واقع در بخش یک دروازه قلعه که در آگهی  به
قبلی بنام شعبان ابراهیمی خاکباز منتشر شده که 
به بدستور اداری آگهی اصلاحی  منتشر می گردد.

دوم: بخش 4 قم 
ــای حجت اله  ــی آق ــلاك ۱/۲۲4/44۱3 اصل پ
ــدانگ یکبابخانه واقع در  خادمی جمکرانی شش
ــتباه در چاپ نام  ــران که بعلت اش ــی جمک اراض
خانوادگی مالک اولیه پلاك ۱/۲۲4 اصلی در آگهی 

نوبتی قبلی آگهی اصلاحی منتشر می گردد.
لذا به موجب ماده ۱6 قانون ثبت اسناد و املاك 
چنانچه اشخاص نسبت به املاك ذکر شده در این 
ــند باید از تاریخ اولین  آگهی اعتراض داشته باش
ــار این آگهی نسبت به ردیف ) الف( تا  نوبت انتش
ــدت 9۰ روز و آنهائیکه طبق آرا هئیت نظارت  م
ــتور اداری تجدید آگهی شده ردیف )ب( به  و دس
مدت 3۰ روز اعتراض خود را با اخذ رسید به این 
اداره تسلیم نمائید. همچنین طبق ماده ۱7 قانون 
مذکور در صورتیکه قبل از انتشار این آگهی دعوایی 
اقامه شده باشد طرف دعوی با متقاضی ثبت باید 
گواهی دادگاه مشعر به جریان دعوی را ظرف مدت 
مرقوم تسلیم نمایند اعتراضات یا گواهی طرح در 
دعوی که بعد از مدت مرقوم واصل شده باشد بلا 
اثر است و طبق قسمت اخیر ماده ۱6 قانون ثبت 
و تبصره ماده ۱7 رفتار خواهد شد جمعا به موجب 
ــوب 73/۲/۱5 اعتراض به  تبصره ماده واحده مص
ــدود موضوع مواد ۱6 و  تقاضای ثبت و تحدید ح
۲۰ قانون ثبت می باید توسط معترض ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به این اداره با تقدیم 
دادخواست به مرجع ذیصلاح قضایی صورت پذیرد. 
ــبت به ردیف )الف( در دو نوبت به  این آگهی نس
فاصله 3۰ روز و نسبت به ردیف )ب( یک نوبت در 
یکی از روزنامه های قم چاپ و منتشر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 94/۵/1
 نوبت دوم :94/6/1
 جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه 
یک قم 



علمی و سلامت

۵ شيوه افزایش سوخت وساز
همه ما می دانیم که عادات تغذیه و ورزشی، در تعیین وزن و سلامتی ما مهم 
هستند، اما تغییراتی وجود دارند که ربطی به تغذیه و ورزش ندارند و ما می توانیم 
با کمک آنها تلاش مان برای بهترکردن وضعیت وزن مان را ارتقا دهیم. دراینجا 
پنج استراتژی ساده اما واقعا موثر را می آوریم که می توانید در زندگی تان بکار 

ببرید.
در  می نشینیم،  کارمان  درمحل  را  روز  تمام  می نشینیم.  زیاد  ما  بایستید:       
اتومبیل های مان در راه رفت و برگشت به محل کار می نشینیم و وقتی به خانه برمی گردیم 
هم روی مبل می نشینیم .  مشکلات اساسی که دراثر نشستن های طولانی مدت به وجود 
می آید: عضلات سرینی تان بی فعالیت می ماند، وضعیت بدن تان خراب شده و پژوهش ها 
نشان داده این حالت می تواند منجر به افزایش فشارخون، کاهش متابولیسم، قند خون بالا 
و افزایش چربی شکم شود. هرچند نمی توانیم همیشه زمان رفت و آمدها یا پشت میز 
نشستن های مان را کنترل کنیم، اما کارهای زیاد دیگری وجود دارند که می توانیم برای 
کاهش زمان یکجا نشینی مان انجام دهیم.  میزهای ایستاده، انتخاب های خوبی برای کمتر 
نشستن در طول روز هستند. از جا بلند شدن و کشیدن بدن هر سی دقیقه یک بارهم 
می تواند اثرات ضد سوخت وساز یکجا نشینی را کاهش دهد. تحقیقات نشان می دهند 
شکستن زمان یکجا نشینی، تاثیر مثبت روی اندازه دور کمر، شاخص توده بدنی، تری 
گلیسیرید و قندخون دارد. دو دقیقه ایستادن و حرکت کردن هر نیم ساعت، نه تنها به بدن 

شما کمک می کند، بلکه به نفع کارایی و تمرکزتان هم هست. 
    تلویزیون را خاموش کنید: وقتی از یک روز کاری طولانی به خانه برمی گردیم، 
بیشتر ما فقط دوست داریم تلویزیون را روشن کرده و پاهای مان را بالا بیندازیم. این به طور 
کلی طبیعی است؛ ما به شیوه ای برای رهایی از فشار و تسکین خودمان از استرس روزی 
که داشته ایم نیاز داریم. به خانه برگشتن و زوم کردن روی تلویزیون می تواند برای دور 
کمرتان خطرناك باشد و تمام تلاش هایی را که برای رژیم گرفتن و ورزش انجام داده اید 
تباه کند. یک حادثه به سرعت، این سه پیامد را دارد و کار بعدی که انجام می دهید رفتن 
به رختخواب است. بنابراین، زمان تماشای تلویزیون را محدود کرده و به این محدودیت ها 
پایبند باشید. فعالیت بدنی را بخشی از استرس زدایی بعد از کارتان کنید. قدم بزنید، به 
پارك بروید، دوچرخه سواری کنید؛ فرقی نمی کند، فقط مقداری به فعالیت های عصرانه تان 

اضافه کنید.
     در باشگاه، استراتژیک عمل کنید:  دو روش متفاوت تمرینی که می توانید به 

راحتی همراه سایر تمرینات انجام دهید و چربی بیشتری بسوزانید:
لیفت های ترکیبی:  لیفت هایی که روی بیشتر از یک گروه عضلانی و حرکت بیشتر 
از یک مفصل کار می کند. لیفت های ترکیبی مانند اسکوات یا ددلیفت، فوق العاده اند. این 
تمرینات، چربی بیشتری سوزانده و منجربه افزایش قدرت می شوند و بهتراز تمرینات تک- 

مفصلی مانند عضلات سه سر، نتیجه می دهند.
تمرینات یک روز در میان با شدت بالا:  که به عنوان دوره های کوتاه تمرینات با 
شدت بالا که دوره های کوتاهی از ریکاوری را به همراه دارند نیز شناخته می شوند؛ این 
روش ورزشی می تواند برای چربی سوزی، مفیدتر ازتمرینات هوازی در حالت پیوسته باشد.

     خواب را درالویت بگذارید: خواب مناسب در هر شب برای داشتن متابولیسمی 
درست و سالم، ضروری است. خواب به حفظ عملکرد طبیعی هورمون ها، توده بدنی و 
انرژی مربوط است. تنها یک شب کم خوابی می تواند منجر به گرایش به غذاهای چرب تر و 
محدود کردن تصمیم گیری عاقلانه توسط مغز شود. ضمنا، تحقیقات نشان داده عدم خواب 
کافی می تواند باعث افزایش کورتیزول) هورمون استرس( در سیستم شما شود. که این هم 
موجب کاهش متابولیسم شود؛ یک شکم چاق و نتیجه گیری اندك از تغذیه سالم و ورزش.

     بیشتر راه بروید:   مثلا سه روز در هفته و هر روز یک ساعت ورزش می کنید و تقریبا 
هفت ساعت خواب شبانه دارید. این یعنی شما تنها از دو و نیم درصد از زمان بیداری تان 
برای ورزش استفاده می کنید. بنابراین این سوال مطرح می شود، آن 97.5 درصد باقیمانده 
را چه کار می کنید؟  اگر هدف شما چربی سوزی بیشتر و کم کردن دور کمر است، 
باید بیرون باشگاه حرکت کنید. یعنی به جای آسانسور از پلکان استفاده کنید، مسیرهای 

کوتاهی را پیاده روی یا دوچرخه سواری کنید و کلا فعال تر باشید.
 همه ما می دانیم کجاها می توانیم تصمیمات درست تری در زندگی مان بگیریم که در 
نهایت به رسیدن به اهداف بدنی مان کمک کند. تغییرات بزرگ در سبک زندگی، به ندرت 
منتهی به نتایج پابرجا در دراز مدت می شوند، من توصیه می کنم با تغییرات کوچک روزانه 
شروع کنید. به مرور زمان متوجه منافع بیشتری در سبک زندگی تان خواهید بود که 

دورکمرتان هم بابتش متشکر خواهد شد!

عوارض و طول درمان رباط صليبی زانو
رباط متقاطع جلویی )صلیبی جلویی یا قدامی( یکی از رباط های مهم داخلی 
مفصل زانو است که مهم ترین وظیفه آن، محدود کردن حرکت استخوان درشت 

نی به جلو و چرخش داخلی آن در عمل صاف کردن زانو است.
رضا اعرابیان، متخصص ارتوپدی  درباره نشانه های آسیب دیدگی مفصل زانو گفت: به 
طور معمول، افراد آسیب دیده عنوان می کنند که زمان آسیب در حین چرخش شدید و 

ناگهانی زانو صدایی از زانو شنیده  و بلافاصله دچار درد شدید زانو شده اند.
وی افزود: غالبا در دو ساعت اول پس از آسیب، زانو متورم و گرم می شود. به همین جهت 
ضروری است بیمار برای کنترل تورم، روی نواحی متورم اطراف مفصل، یخ بگذارد و هر دو 

تا سه ساعت یک بار، هر بار به مدت شش تا هشت دقیقه این کار را انجام دهد.
این متخصص ارتوپدی تصریح کرد: به طور معمول فرد آسیب دیده احساس بی ثباتی در 
زانو می کند و می گوید که در راه رفتن و تغییر جهت دادن زانویش خالی می کند، همچنین 
برخی از بیماران فقط در حالت تند رفتن، دویدن یا از پله پایین آمدن، دچار درد یا خالی 

کردن زانو می شوند.
وی اعلام کرد: شایع ترین مکانیسم پارگی رباط متقاطع جلویی چرخش زانو به خارج 
به همراه انحراف آن به داخل است، در زمانی که فرد بر روی اندام مربوطه تکیه دارد و به 
صورت ناگهانی به سمت مقابل می چرخد و تغییر جهت می دهد، محل پارگی ممکن است 
در ناحیه اتصال این رباط به انتهای تحتانی ران، انتهای فوقانی درشت نی یا در وسط باشد.

این متخصص ارتوپدی از عوامل پارگی رباط متقاطع جلویی به دلیل ورزش، تصادفات 
و سقوط از ارتفاع اشاره کرد و افزود: پارگی این رباط در اغلب ورزش ها بویژه ورزش های 
تماسی، مثل فوتبال، والیبال، بسکتبال، کشتی و ورزش های رزمی اتفاق می افتد. همچنین 

تصادف با وسایل نقلیه نیز از عوارض شایع پارگی رباط قدامی زانو است.
اعرابیان از روش های تشخیص پارگی رباط متقاطع جلویی به گرفتن شرح حال بیمار، 
انجام تست های بالینی، ام آر ای، رادیوگرافی ساده و آرتروسکوپی اشاره کرد. در صورتی که 
پارگی رباط عمل جراحی نشود، زانو دچار عوارضی مانند پارگی مینیسک و آرتروز می شود. 

بنابراین بهتر است عمل جراحی بازسازی رباط صلیبی انجام شود.
این متخصص اظهار کرد: به طور کلی درمان رباط صلیبی قدامی شامل جراحی و 
غیرجراحی است که فیزیوتراپی در هر دو روش غیرجراحی و جراحی به منظور تسریع 
و افزایش کیفیت روند درمانی موثر است. هدف از انجام فیزیوتراپی، تقویت عضله چهار 
سر ران است که به عنوان تثبت کننده ثانویه زانو در حرکت به جلوی » تی بیا« بر روی 

»فمور« عمل می کند.
وی، تورم، درد، بی حسی و آسیب بافت جایگزین را از عوارض احتمالی پس از جراحی 
اشاره و خاطرنشان کرد: ایجاد تورم در مفصل بعد از جراحی طبیعی است و ممکن است 

کمی از آن تا مدتی باقی بماند.
این متخصص ارتوپدی اضافه کرد: بافت جایگزین شده نیز حدود پنج ماه وقت لازم دارد 

تا خون گیری مجدد کند، اما از نظر بافت شناسی این زمان تا یک سال طول می کشد. 

شپش سر از كجا می آید؟
یک متخصص پوست با بیان اینکه بالا بردن سطح آگاهی های جامعه و ارتقای 
رفتارهای بهداشتی منجر به کاهش آلودگی به شپش می شود، تاکید کرد: شیوع 
شپش سر در کودکان بیشتر است و برای دستیابی به درمان موثر باید به بررسی 
همه افراد درگیر و در معرض ابتلا به شپش پرداخت؛ چراکه ابتلا به آن دارای 

شیوع گسترده در جوامع بشری است.
دکتر داریوش دائر  با بیان اینکه شیوع شپش سر در کودکان بیش از سایر گروه های سنی 
است، گفت: شیوع شپش در جوامع فقیر و پرجمعیت شایع تر است، اما در همه گروه های 
اجتماعی دیده می شود و در سفید پوستان، زنان و فصول سرما نسبت به سیاه پوستان، 

مردان و فصول گرما شایع تر است.
 وی با بیان اینکه کاهش آلودگی به شپش، به افزایش سطح آگاهی های جامعه، بهبود 
وضعیت بهداشتی، اقتصادی، اجتماعی، ارتقای رفتارهای بهداشتی، تشخیص و درمان به 
موقع بستگی دارد، اضافه کرد: شپش سر به عنوان شایع ترین نوع در مدارس و در جوامع 
بشری، شپش بدن و شپش عانه از جمله انواع شپش است و باید توجه داشت که شپش به 

جامعه یا طبقه اجتماعی خاصی بستگی ندارد. 
این متخصص پوست با اشاره به اینکه تراشیدن موها برای درمان شپش سر موثر است، 
اما دارای پذیرش اجتماعی نیست، تصریح کرد: برای دستیابی به درمان موثر باید به 
بررسی همه افراد درگیر و در معرض ابتلا به شپش پرداخت. همچنین باید توجه داشت 
که تخم های جوان فاقد سیستم اعصاب مرکزی هستند و به داروهای ضدشپش پاسخ 

نمی دهند. 
وی با تاکید برعدم تاثیرگذاری طول مو بر میزان آلودگی به شپش، خاطرنشان کرد: 
شپش بدن انتقال دهنده تیفوس اپیدمیک، بیماری تب خندق و بیماری تب راجعه است 
که راه انتقال آن از انسان به انسان از طریق تماس مستقیم یا لباس های آلوده است و منجر 

به بروز شپش سر و بدن می شود.
 دائر در پایان یادآور شد: خود آلودگی با شپش بیماری جدی نیست، اما علائمی چون 
تحریکات پوستی و خارش شدید را به دنبال دارد و در شرایط فقر شدید، بهداشت پایین 
و بی مبالاتی و عدم تعویض یا شستشوی لباس ها تخم شپش به الیاف لباس می چسبد و 

باعث انتقال به دیگران می شود.

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی که روز 
جمعه به قم سفر کرده بود، در ادامه بازدیدهای خود 
از مراکز بهداشتی و درمانی قم از دارالشفاء جمکران 

نیز بازدید کرد.
سید حسن قاضی زاده هاشمی در جریان بازدید از دارالشفاء 
است  این  من  پیش بینی  گفت:  سخنانی  طی  جمکران 
که دارالشفاء جمکران توسعه پیدا خواهد کرد و به یکی از 

پیشرفته ترین مراکز درمانی کشور تبدیل می شود.
وی اظهار کرد: افتخار می کنیم که در دولت و حکومتی به 
سر می بریم که به مقتدای خویش، یعنی امام عصر )عج( اقتدا 

کرده و منتظر ظهور است.
وی افزود: شهر مقدس قم مهد معرفت بوده و دل های 
زیادی در این شهر به بارگاه نورانی کریمه اهل بیت )س( و 

مسجد مقدس جمکران گره خورده است.
اینکه  بیان  با  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر 
میلیون ها زائر در طول سال به قم و مسجد جمکران مشرف 
می شوند، گفت: برای دانشگاه علوم پزشکی قم و همچنین 
وزارت بهداشت، افتخاری بزرگ است که به همه ایرانیان به 

ویژه عاشقان مهدی موعود )عج( خدمت کنند.
وی ادامه داد: حضور در این مکان مقدس و خدمت به زائران 
مسجد جمکران فارغ از تعارفات معمول افتخاری بس عظیم 

بوده و امیدواریم بتوانیم در این مسیر ثابت قدم باشیم.
قاضی زاده هاشمی با اشاره به اقدامات دانشگاه علوم پزشکی 
قم در زمینه تجهیز دارالشفاء جمکران خاطرنشان کرد: 
چنانچه این دارالشفاء به تجهیزاتی نیاز دارد، وزارت بهداشت 

سعی در تهیه و تامین آنها خواهد داشت.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی عنوان کرد: پزشکان 
متدین و عاشق مردم و علاقمند به پیشرفت کشور در ایران 
حضور دارند که می توان از ظرفیت آنها در بخش های گوناگون 

استفاده کرد.
وی با بیان اینکه می توان بنیادی برای پشتیبانی از دارالشفاء 
جمکران ایجاد کرد، گفت: این امر موجب می شود بتوان 

گام های خوبی در راستای توسعه این دارالشفاء برداشت.
که  است  این  من  پیش بینی  افزود:  هاشمی  قاضی زاده 

از  به یکی  پیدا خواهد کرد و  دارالشفاء جمکران توسعه 
پیشرفته ترین مراکز درمانی کشور تبدیل می شود.

دارالشفاء جمکران نیازمند کمک است
تولیت مسجد مقدس جمکران نیز در این بازدید طی 
سخنانی گفت: دارالشفاء جمکران از نظر نیروی انسانی و 
خدمات مکمل نیازمند کمک است بنابراین از وزارت بهداشت 

می خواهیم در این زمینه پیشگام شود.
جریان  در  رحیمیان  حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
بازدید وزیر بهداشت از دارالشفاء جمکران اظهار کرد: حدود 
۱۰7۰ سال قبل و بر اساس دستور امام عصر)عج(، مسجد 
جمکران تاسیس شد، برخی تصور می کنند این امر مبنی بر 
یک خواب بوده، ولی به قول آیت الله مکارم شیرازی، حسن 
بن مثله خواب بوده و او را بیدار کرده اند و قضیه مسجد 

مقدس جمکران در بیداری رخ داده است.
وی افزود: در سال 8۱ و در طول سال، تنها یک میلیون نفر 
به مسجد جمکران مشرف شده اند ولی در سال 9۲ این آمار 
به ۱5 میلیون نفر و در سال گذشته به ۲۰ میلیون زائر افزایش 

پیدا کرد و این روند همچنان ادامه دارد.
تولیت مسجد مقدس جمکران با بیان اینکه بر اساس 
پیش بینی های صورت گرفته تعداد بسیار بیشتری زائر به 
این مکان مشرف خواهند شد، گفت: اجتماع بزرگی همچون 
شب نیمه شعبان یا شب های قدر در جمکران در سراسر 

ایران وجود ندارد.
این مکان مقدس مشرف  به  ادامه داد: کسانی که  وی 
می شوند، حتی از دورترین روستاهای کشور آمده اند و عموما 
جزو قشر مستضعف به شمار می روند که برخی از آنها برای 

شفای بیماری خود مراجعه کرده اند.
رحیمیان با اشاره به حکم رهبر معظم انقلاب برای تولیت 
مسجد مقدس جمکران گفت: ایشان بر ارائه خدمات مناسب 
به زائران تاکید داشته اند، دارالشفاء جدید این مکان هم با 
عنایت خیران و همچنین آیت الله مکارم شیرازی بنا شده و 
جالب اینکه ایشان، اولین دارو را از این دارالشفاء به قصد شفا 

خریداری کردند.
تولیت مسجد مقدس جمکران خاطرنشان کرد: امیدواریم 

بتوانیم بیش از پیش در این مکان مقدس و در این جایگاه 
نسبت  کنونی  بهداشت  وزیر  باشیم؛  زائران  خدمت گزار 
به مسائل درمانی آگاهی و اشراف کاملی دارد و این امر 
نویدبخش اقدامات گسترده ای در حوزه بهداشت و درمان 

خواهد بود.
وی افزود: دارالشفاء جمکران از نظر نیروی انسانی و خدمات 
بهداشت  وزارت  از  بنابراین  است  کمک  نیازمند  مکمل 

می خواهیم در این زمینه پیشگام شود.
  لزوم اقدام وزارت بهداشت برای تکمیل خدمات 

دارالشفای جمکران
رئیس دارالشفای جمکران نیز در جریان این بازدید گفت: 
لازم است وزارت بهداشت در زمینه تکمیل خدمات درمانی 

در دارالشفای جمکران اقدامات لازم را انجام دهد.
حاجی مظفری در جریان بازدید وزیر بهداشت از دارالشفای 
جمکران اظهار کرد: خدمات دولت تدبیر و امید در زمینه 

بهداشت و درمان بی نظیر است.
وی افزود: دارالشفای جمکران از دو دهه گذشته مشغول 
خدمات رسانی به مردم بوده ولی از نظر نیروی انسانی و ابنیه 
وضعیت مناسبی نداشت که بالاخره با پیگیری مسئولان و 
اقدامات خیران و همچنین همت آیت الله مکارم شیرازی، 
ظرفیت مناسبی برای احداث دارالشفای جدید به وجود آمد 

و این کار محقق شد.
رئیس دارالشفای جمکران با بیان اینکه زائران فراوانی از این 
دارالشفا استفاده می کنند، گفت: فضای مناسبی برای ارائه و 
تکمیل خدمات پزشکی و بهداشتی در این دارالشفا به وجود 

آمده است.
وی ادامه داد: از وزیر بهداشت می خواهیم اقدامات لازم را 
برای تکمیل خدمات در دارالشفای جمکران فراهم کند، به 

ویژه اینکه از نظر نیروی انسانی مشکلاتی وجود دارد.
حاجی مظفری با اشاره به اینکه بیماران زیادی به امید شفا 
یافتن به دارالشفای جمکران مراجعه می کنند، چراکه به 
فضای معنوی این مسجد مقدس ایمان دارند، خاطرنشان 
و  داشته  ویژه  عنایت  قم  به  همواره  بهداشت  وزیر  کرد: 
امیدواریم در مورد این دارالشفا هم توجه خاصی مبذول کند.

۵

شرکت ربات سازی مگابوتز با همکاری سازمان فضایی ناسا به دنبال ساخت 
بزرگترین ربات جنگجوی جهان هستند.

مت اوریون و گیم کالوانی، صاحبان کارخانه ربات سازی مگابوتز برای اولین بار موفق به 
ساخت یک ربات جنگو با نام Mk. II با ارتفاع 4.5 متر شدند.

این شرکت ربات سازی پس از موفقیت در ساخت نسخه Mk.II توجه سازمان فضایی ناسا 
را جلب کرده و قرار است در سال آینده نسل جدید آن به تسلیحاتی همچون دستکش های 

سوراخ کننده و اره برقی مجهز شود.
ژاپنی سنگین وزن  ربات  با  شرکت ربات سازی مگابوتز ماه گذشته درخواست مبارزه 

Kuratas با ارتفاع 3.9 متر را ارسال کرد که این درخواست با موافقت تیم ژاپنی همراه شد.
اکنون تیم مگابوتز به دنبال جمع آوری نیم میلیون دلار بودجه برای ساخت نسخه قوی تر و 

جسورانه تر این ربات با همکاری سازمان فضایی ناسا است
در صورت رسیدن به بودجه پیش بینی شده ساخت ربات جنگنده جدید شروع خواهد 
شد. این ربات به تجهیزاتی همچون توپ های پرتابگر پینت بال و سیستم های کنترلی جدید 

مجهز خواهد شد. 

اندازه گيری DNA ویروس هپاتيت B با زیست حسگر الكتروشيميایی محققان دانشگاهی

توليد تجهيزات ورزشی مدرن از ذرات آلاینده كربنی

كشت دادن پيشرفته ترین مغز انسانی در آزمایشگاه با سلول های بنيادی

ثبت ركوردی تازه در توليد هيدروژن

محققان دانشگاه ایالتی اوهایو پیشرفته ترین مغز کشت  داده شده تا کنون را 
خلق کردند.

این موفقیت می تواند شیوه جدیدی را برای درك چگونگی اثرگذاری مولفه های محیطی 
و ژن ها بر سیستم عصبی مرکزی ارائه دهد و روشی ارزان  را برای چگونگی اثرگذاری داروها 

بر مغز در اختیار بگذارد.
 این اندام به اندازه یک مدادپاك کن بوده و از سلول های بنیادی pluripotent ساخته 
شده است. این سلول های بنیادی را می توان طوری برنامه ریزی کرد که به هر نوع سلول 

موجود در بدن تبدیل شوند. 
محققان سراسر دنیا از سلول های بنیادی مشتق شده از پوست برای رشددادن هر نوع 
اندامی استفاده کرده اند؛ در این میان مغز یک بخش گریزپا بوده زیرا بسیار پیچیده تر از سایر 

اندام هاست. 
دانشمندان با استفاده از تحریک های سلولی خاص و با الهام از رشد جنین انسانی، سلول های 
بنیادی را طوری ترغیب کردند که ساختار مغز را شکل دهند. این اندام پس از رشد به مدت 

۱۲ هفته در آزمایشگاه، حاوی 99 درصد ژن های موجود در انسان است. 
این اندام شامل تمامی بخش های اصلی مغز و انواع مختلف سلول هایی است که این 

قسمت ها را شکل می دهند.
 چنین مغز پیشرفته ای دانشمندان را قادر خواهد ساخت درك بهتری از مولفه های محیطی 

و ژنتیکی داشته باشند که منجر به بروز بیماری هایی مانند اوتیسم یا آلزایمر می شوند.
 در بیماری های سیستم عصبی مرکزی نیز این مغز امکان بررسی آسیب پذیری ژنتیکی 

پنهان یا اثرات محیطی و همچنین ترکیبی از این دو را فراهم می کند. 

گروهی از محققان روشی خلاقانه برای افزایش چشمگیر بهره روی تولید هیدروژن ارایه کرده اند که طی 
آن از انرژی خورشیدی در سطحی متفاوت استفاده می شود.

 طی چند دهه گذشته تجزیه الکتریکی آب به عناصر سازنده آن یعنی هیدروژن و اکسیژن به عنوان روش شناخته شده 
تولید هیدروژن در جهان به کار گرفته شده است اما به دلیل آنکه الکتریسیته مصرفی در این فرآیند فراتر از انرژی خروجی 

آن بوده است چندان نمی توان به این روش به عنوان تکنیکی ایده آل در تولید هیدروژن نگاه کرد. 
اکنون گروهی از محققان دانشگاه موناش در استرالیا وارد عمل شده و روشی را برای تولید هیدروژن با تکیه بر انرژی 

خورشیدی ابداع کرده اند که بهره وری عملکرد آن به رکورد بی سابقه ۲۲ درصد رسیده است. 
کارشناسان از این ابتکارعمل به عنوان گامی بلند به سوی تولید ارزان و موثرتر هیدروژن یاد می کنند.

 محققان دانشگاه موناش برای دستیابی به این رکورد چشمگیر از تلفیق چند عنصر جهت تولید مجموعه سلولهای 
خورشیدی استفاده کرده اند که بخش بیشتری از نور خورشید را جذب و به الکتریسیته تبدیل می کند.

 آنها از فسفید گالیوم هیندیوم، آرسنید گالیوم و ژرمنیوم برای تولید صفحات خورشیدی مورد نظرشان استفاده کرده اند. 
یکی از مهمترین کاربردهای این فناوری نوین در توسعه صنعت خودروسازی است به طوریکه امید می رود از آن در 
تولید نسل جدید خودروهای سلول سوختی استفاده شود که هیدروژن مبنای عملکرد آنها بوده و در عین حال تولید 

آلاینده های کربنی در آنها نیز صفر است.

پد لكه بر نفت ساخته شد
محققان پژوهشگاه صنعت نفت موفق به ساخت پدهایی شدند تا لکه های نفتی 

را از آب و گاز حذف کند.
سعیده تشرفی، مجری طرح حذف لکه های نفتی با فناوری های نوین در پژوهشگاه صنعت 
نفت در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: در این تحقیقات بنا داریم تا با فناوری نانو و زیستی به 

پاکسازی لکه های نفتی در سه فاز آب، خاك و هوا بپردازیم.
 وی با بیان اینکه این مطالعات در زمینه حذف آلاینده های گازی در صنعت نفت است، 

عنوان کرد:  البته این آلاینده ها در گذشته رصد شده اند تا بتوانیم به حذف آنها بپردازیم.
 تشرفی با اشاره به آلاینده های شناسایی شده، ادامه داد: آلاینده های گازی شامل گازهای 
سولفور هیدروژن، دی اکسید گوگرد و مونو اکسید کربن هستند که عمده تحقیقات ما مبتنی 

بر بنزن و زایلن است تا از این طریق بتوانیم این آلاینده ها را حذف کنیم. 
تشرفی اضافه کرد: در این راستا نانو موادی تولید کردیم که با استفاده از آن آلاینده های 

گازی همچون هیدروژن سولفور را جذب کند.
 تشرفی با اشاره به مطالعات صورت گرفته در فاز آب این پروژه خاطرنشان کرد: در فاز 
آب شش طرح تحقیقاتی در دستور کار داریم که در این تحقیقات اقدام به تولید نانو موادی 
برای حذف آلاینده هایی همچون ترکیبات کلرو فنول، فنول، آلاینده نیترات که در منابع آب 
آشامیدنی مطرح است، پلی آروماتیک هیدرو کربن ها و فلزات سنگین با تمرکز بر حذف 

کادمیوم، کرم،  نیکل و جیوه شده است. 
وی حذف لکه های نفتی را از دیگر مطالعات این تیم تحقیقاتی دانست و گفت: برای رفع 
لکه های نفتی پدهای جاذب با استفاده از نانو تکنولوژی و زیست فناوری تولید کردیم که 

امیدواریم بتوانیم با استفاده از این پدها اقدام به رفع لکه های نفتی در آب کنیم.  

بزرگترین ربات جنگجوی جهان

محققان دانشگاهی در یک طرح پژوهشی با استفاده 
از الکترودهای خمیرکربنی و طلای اصلاح شده موفق 
به طراحی و ساخت حسگرهای الکتروشیمیایی جدید 
برای اندازه گیری مقادیر بسیار ناچیز DNA ویروس 

هپاتیت B شدند.
 دکتر محمد حسین مشهدی زاده، استاد دانشگاه خوارزمی 
و محقق طرح درباره این طرح گفت: هدف این پروژه طراحی 
زیست حسگرهای الکتروشیمیایی ساده، ارزان و کار برای 

اندازه گیری کمی DNA ویروس هپاتیت B بود.
 وی افزود: در مرحله اول طرح، الکترود خمیر کربنی به 
وسیله نانوذرات مغناطیسی، پارانیتروآنیلین و DNA کاوشگر 

 DNA فعال شده اصلاح شد. تثبیت B ویروس هپاتیت
بین  کوولانسی  پیوند  از طریق  الکترود  روی  بر  کاوشگر 
گروه های NH۲ قرار گرفته در سطح الکترود و گروه های 
فسفات فعال شده DNA انجام شد. در این کار از متیلنبلو 
به عنوان شناساگر الکتروشیمیایی استفاده و اندازه گیری های 
کمی به روش ولتامتری پالس تفاضلی انجام شد. نتایج نشان 
داد زیست حسگر ارائه شده حساسیت و انتخاب پذیری 
مناسبی برای اندازه گیری مقادیر ناچیز از ویروس هپاتیت 
B در نمونه های حقیقی را داراست.  محقق طرح با بیان 
این که این کار تحقیقاتی با پشتیبانی صندوق حمایت از 
پژوهشگران وفناوران کشور انجام شده است، خاطرنشان کرد: 

در بخش دوم، الکترود طلا به وسیله نانوذرات طلا و مرکاپتو 
بنزالدهید اصلاح شد. کاوشگر ویروس هپاتیت B که با گروه 
NH۲ فعال شده بود، از طریق برهم کنش کووالانسی با 
گروه آلدهیدی بر روی سطح الکترود تثبیت شد. تثبیت و 
هیبریداسیون DNA کاوشگر بر روی الکترود اصلاح شده با 
استفاده از فریسیانید به عنوان شناساگر و به روش ولتامتری 
پالس تفاضلی مورد مطالعه قرار گرفت. نتایج این مرحله از 
طرح نشان داد که زیست حسگر پیشنهاد شده انتخاب 
پذیری مناسبی نسبت به DNA ویروس هپاتیت B داشت 
و به طور موفقیت آمیزی برای اندازه گیری DNA ویروس 
در نمونه های ادرار و پلاسمای خون مورد استفاده قرار گرفت. 

محققان به تازگی از فناوری جدیدی رونمایی کرده اند که با استفاده از آن آلاینده های 
کربنی موجود در جو برای تولید نانوفیبرهای کربنی به کار گرفته می شود.

 نانوفیبرهای کربنی کاربردهای چشمگیری در صنایع مختلف دارند و از آنها در تولید جلیقه 
ضدگلوله گرفته تا ماهیچه های مصنوعی و حتی ترمیم ساختار قلب آسیب دیده استفاده می شود. 
اکنون کاربرد جدیدی برای این فناوری ارایه شده و قرار است از نانوفیلترهای کربنی تولید شده از 
ذرات آلاینده کربنی موجود در جو زمین برای تولید مواد خامی استفاده شود که در طیف گسترده 

ای از جمله دستکشهای ورزشی تا بدنه هواپیماها کاربرد دارد. 
در حال حاضر گروهی از محققان دانشگاه جورج واشنگتن بر روی پروژه ای با این هدف و تحت 
عنوان »الماسهایی از آسمان« کار می کنند. استفاده از عنوان »الماس« از آن جهت صورت گرفته 

که الماس از کربن ساخته شده و به همین دلیل باید به عنوان ماده ای ارزشمند به آن نگاه کرد. 
این سیستم جدید، دی اکسید کربن موجود در جو را جذب و در کربنات مایع 75۰ درجه 
سانتیگراد شستشو می دهد. در ادامه جریان هوا به سمت الکترودهای فولاد و نیکل تزریق می 
شود که در نتیجه این فرآیند دی اکسید کربن حل شده و نانوفیلترهای کربنی به تدریج در الکترود 

فولاد تشکیل می شود.
 نتیجه نهایی این فرآیند جدید، استفاده از دی اکسید کربن موجود در جو برای تولید یکی از 

ارزشمندترین فناوری های عصر حاضر است.
  از این دسته از نانوفیلترها می توان در ساخت کامپوزیتهای مستحکم کربنی استفاده کرد. مشابه 

این ساختارها در بدنه هواپیماهای بوئینگ به کار گرفته می شود.
 همچنین تجهزات پیشرفته ورزشی و توربین های بادی نیز از دیگر عرصه های به کارگیری 

نانوفیلترهای کربنی به شمار می آیند.

     بیشترین شکایت، کمترین کیفر خواست، رعایت حقوق مردم

مثلث نظام پزشكی قم به روایت »غدیر«
رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم گفت: کمترین کیفرخواست برای 
پزشکان استان قم صادر شده و این دستاورد را مدیون فعالیت شورای حل 
اختلاف فعال در سازمان نظام پزشکی هستیم، هر چند تاکنون حقوق مردم به 

خوبی رعایت شده است.
محمدرضا قدیر جمعه شب در همایش گرامیداشت روز پزشک که در سالن همایش 
مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( استان قم برگزار شد، با تاکید بر اینکه اکنون گروهی به دنبال 
تخریب جایگاه پزشکان هستند، اظهار کرد: انسان روح و جسم خود را در اختیار قشر 
روحانیت و پزشک قرار می دهد، به همین علت این دو قشر دارای حساسیت بسیاری 

هستند .
وی اضافه کرد: حفظ حرمت پزشکان یکی از نیازهای جامعه اسلامی است؛ صدا و سیما 
نباید با هتک حرمت امنیت پزشکان را زیر سئوال ببرد و عرصه درمان را با مشکلات 

متفاوت مواجه کند.
رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم با بیان اینکه در طرح سلامت دریافتی پزشکان 
ساماندهی و هزینه درمان کاهش پیدا کرده است، عنوان کرد: امیدواریم با تدابیر وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بسترهای مناسب تری برای خدمات رسانی به بیماران 

در جامعه اسلامی فراهم شود.
وی با اشاره به اینکه بیشترین شکایت ها برای نظام پزشکی در استان قم انجام 
شده است، گفت: با وجود این آمار نگران کننده، کم ترین کیفرخواست برای پزشکان 
استان قم صادر شده است و این دستاورد را مدیون فعالیت شورای حل اختلاف 
فعال در سازمان نظام پزشکی هستیم، هر چند تاکنون حقوق مردم به خوبی رعایت 

شده است.
قدیر خاطرنشان کرد: مراکز درمانی استان قم به صورت متمرکز فعالیت های گسترده ای 
را در راستای خدمات رسانی به زائران و مجاوران حرم حضرت معصومه )س( انجام 

می دهند و در این استان روند بهبودی برای فرآیند ها به خوبی قابل مشاهده است.
 

مشاور وزیر بهداشت در امور طب اسلامی عنوان کرد؛

رواج پيشرفته ترین طب 
در دوران حضرت ولی عصر )عج(

مشاور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در امور طب اسلامی گفت: 
طب رایج زمان حضرت ولی عصر )عج( پیشرفته ترین طب دوران پزشکی 

خواهد بود.
محمدمهدی اصفهانی جمعه شب در همایش گرامیداشت روز پزشک که در سالن 
همایش مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( استان قم برگزار شد، با تاکید بر اینکه پزشکان 
می توانند با نگاه به خواسته خداوند تبارك و تعالی رسالت خود را اجرایی کنند، اظهار کرد: 
پزشکان در دین مبین اسلام جایگاه ویژه ای دارند که می توانند به عنوان آینه ای روشن، 

بیماری ها را برای افراد مشخص کنند.
وی با اشاره به اینکه کمک به مستضعفان می تواند برکت های بسیاری برای اقشار 
مختلف جامعه اسلامی داشته باشد، گفت: نجات جان انسان وظیفه پزشکان است و 

انسان نباید در انجام وظیفه خود نگاه های مادی داشته باشد.
مشاور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در امور طب اسلامی با بیان اینکه جامعه 
اسلامی نگاه ویژه ای نسبت به قشر پزشک دارد، بیان کرد: طبیب می تواند به ازای حقوقی 

که دریافت می کند دعای خیر مردم و رضای خالق را برای خود خریداری کند.
وی از ارکان طب اسلامی یاد کرد و افزود: اکنون طب سنتی به صورت کامل طب 
اسلامی را در خود جای نداده است، چراکه بسیاری از علوم و روش طب کشورهای 

غیراسلامی نیز در طب سنتی وجود دارد.
اصفهانی اجتهاد مستمر، رهنمودهای پزشکی اسلام، پیشرفت های علمی، دانش آینده 
بشر و تجارب را از اصول طب اسلامی دانست و افزود:  جایگاه جامعه اسلامی نباید در 
عرصه های علمی نسبت به کفار پایین تر باشند، چراکه مردم جامعه اسلامی موظف 

هستند که در عرصه های مختلف موفق و موثر باشند.
مشاور وزیر بهداشت در امور طب اسلامی با اشاره به اینکه رفاه جسمی، روانی و اجتماعی 
سبب سلامت جسمی انسان می شود، ادامه داد: طب رایج زمان حضرت ولی عصر )عج( 

پیشرفته ترین طب دوران پزشکی خواهد بود

وزیر بهداشت: دارالشفاء جمکران یکی از پیشرفته ترین مراکز درمانی کشور می شود

نسیمخدماتبهداشتیدولتبهجمکرانمیرسد
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اجتماعی 6

معاون امور اجتماعی بهزیستی ؛

شهریه جدید »مهدهای كودك« اعلام شد 
بنابر اظهارات معاون امور اجتماعی سازمان بهزیستی کشور، شهریه مهدهای 
کودك حداقل 1۵,۵ و حداکثر ۲0 درصد بنابر تعداد ستاره های هر مهد افزایش 

می یابد که این میزان شهریه از مهرماه امسال اعمال و دریافت خواهد شد. 
حبیب الله مسعودی فرید در این باره افزود: در واقع شهریه مهدهای کودك فاقد ستاره 
از مهر ماه سال جاری ۱5.5، یک ستاره ۱7، دو ستاره ۱8.5 و سه ستاره ۲۰ درصد 

نسبت به سال گذشته افزایش خواهد یافت. 
وی ادامه داد: این ستاره گذاری ها دائمی و ثابت نبوده و طی بازدیدهای دوره ای که از 

مهدهای کودك به طور سالیانه صورت می گیرد، تعداد آنها تغییر خواهد یافت. 
وی درخصوص شهریه مهدهای کودك شهرتهران نیز عنوان کرد: در شهر تهران تعیین 
هزینه مهدها براساس دسته بندی نقاط بالا، میانی و پایین شهر مشخص خواهد شد. 

همچنین شهرستان های استان تهران نیز دارای شهریه های متفاوت خواهند بود. 
معاون امور اجتماعی سازمان بهزیستی کشور در پایان گفت: طی هفته آینده نرخ دقیق 
شهریه مهدهای کودك سراسر کشور به تفکیک شهرستان های هر استان، به استان ها 

ابلاغ خواهد شد. 
به گزارش ایسنا، فرید اظهار کرد: فرآیند تعیین شهریه مهدهای کودك به دلیل تفاوت 
میزان نرخ ها و هزینه ها در هر استان متفاوت است اما به هر حال نرخ پایه براساس 
میزان تورم کلی کشور تخمین و افزایش خواهدیافت که این رقم در سال جاری به 

5 / ۱5 درصد رسیده است. 
وی ضمن بیان آنکه قیمت تمام شده شهریه مهدهای کودك توسط کارگروه های 
استانی متشکل از نمایندگان بهزیستی،کانون مهدهای کودك،وزارت صنعت ومعدن 
و تجارت مشخص و قیمت گذاری می شود افزود: قیمت ها به تفکیک مرکز استان و 
شهرستان های آن مشخص خواهد شد زیرا در هر استان قیمت ها و پیرو آن شهریه 

مراکز در مرکز استان بیش از سایر نقاط آن است. 
وی در ادامه ضمن اشاره به آنکه در یک دو استان مشخص قیمت مسکن متفاوت بوده 
و همچنان آنکه از ابتدا قیمت پایه مناسبی برای آن ها مشخص نشده بود گفت: این 
استان ها نسبت به سایر استان های کشور میزان شهریه افزایش بیشتری خواهد داشت 

اما رشد قیمت آنها به بیش از ۲۰ درصد نخواهد رسید. 
معاون امور اجتماعی سازمان بهزیستی کشور ادامه داد: همچنین برخی استان ها اعلام 
کردند که تمایل به افزایش نرخ ۱4 درصدی یعنی کمتر از نرخ ۱5.5 درصدی دارند 
که تمامی این مسائل در حال بررسی است و هنوز به طور مشخص استان هایی که 
افزایش و کاهش قیمت نسبت به میانگین کشوری دارند، مشخص نشده اند اما به 
طورمیانگین در کل کشور میزان افزایش شهریه مهدها همان ۱5.5 درصدی براساس 

نرخ تورم خواهد بود. 
فرید ادامه داد: به علت تورم موجود در کشور شهریه مهدهای کودك باید به گونه ای 
تنظیم شود که صاحبان آن متضرر نشوند و همچنین آنکه خانواده ها نیز امکان 

دسترسی به استفاده از خدمات مهدها را داشته باشند. 
وی در ادامه به یارانه پرداختی سازمان بهزیستی کشور در حوزه مهدهای کودك اشاره 
کرد و گفت: در سال جاری حدود ۱3 میلیارد تومان اعتبار برای کمک رسانی به سه 
دهک پایین درآمدی کشور اختصاص داده ایم که به طور عمده در مهدهای کودك 
مناطق حاشیه ای شهرها و همچنین روستامهدها و با شناسایی از طریق مددکار هزینه 

خواهد شد. 
معاون امور اجتماعی سازمان بهزیستی کشور ادامه داد: نحوه هزینه کرد این اعتبار به 
این صورت است که حدود 3۰ درصد هزینه مهد توسط بهزیستی پرداخت خواهد شد 
این در حالی است که سرانه هزینه روستامهدها را به هیچ وجه نمی توان با سرانه هزینه 
مهدهای شهری مقایسه کرد زیرا سرانه روستامهدها در سال گذشته 7۰ هزار تومان 
بود اما با این حال برخی از خانواده ها به دلیل عدم تمکن مالی و انگیزه کافی از حضور 
کودکان خود در مهدها امتناع می کردند و بدین ترتیب بهزیستی با پرداخت بخشی از 
هزینه های شهریه کودکان این خانواده ها و به دلیل ضرورت حضور کودکان در فضاهای 
اجتماعی و ارائه آموزش های زندگی و شهروندی این کودکان را به فضای مهدهای 

کودك جهت استفاده از خدمات موجود در این مراکز وارد می کند. 
فرید در خصوص ارائه یک وعده غذای گرم در روستا مهدها نیز گفت: در سال جاری 
حدود 5۰ میلیارد تومان اعتبار برای مهدهای کودك داریم که این اعتبار نیز به طور 
عمده در روستامهدها که خانواده ها قادر به پرداخت هزینه ناهار به عنوان بخشی از 

هزینه مهدها نیستند؛ پرداخت خواهد شد. 

معاون اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش:

شرایط انتقال موقت فرهنگيان اعلام شد 
و پرورش درخصوص  روابط عمومی وزارت آموزش  و  معاون اطلاع رسانی 
موقت  انتقال  متقاضی  فرهنگیان  داشت:  اظهار  فرهنگیان  موقت  انتقال 
با  دارای شرایط و ضوابط هستند می توانند  استان که  از  یک ساله خارج 
مراجعه به آموزش و پرورش منطقه مبدأ نسبت به درخواست انتقال خود از 

31 مرداد تا ۵ شهریور اقدام کنند. 
رسول پاپایی در این باره افزود: ادارات آموزش و پرورش مناطق بعد از بررسی و اعلام 
نظر، درخواست متقاضی را در کمیته هماهنگی و برنامه ریزی آن اداره بررسی کرده و 
 ent.medu .ir نسبت به ثبت درخواست متقاضی از دوم تا هشتم شهریور در سایت

اقدام می کنند. 
پاپایی اضافه کرد: زمان اعلام نظر کمیته هماهنگی و برنامه ریزی مقصد و اعمال آن 
در سامانه، تا ۱۱ شهریور است و انتقال فرهنگیان تنها به شرطی است که هیچ بار 

حق التدریس به استان مبدأ یا مقصد تحمیل نکند. 
وی به شرایط و ضوابط انتقال موقت اشاره کرد و گفت: »زنان فرهنگی که 3 سال 
متوالی منتهی به 3۱ شهریور 94 به علت عدم وقوع تحقق انتقال به تبعیت اشتغال 
یا سکونت همسر، از انتقال موقت یا مرخصی بدون حقوق استفاده نکردند«، »زوج 
فرهنگی که متقاضی انتقال به محل خدمت همسر فرهنگی خود هستند« و »بانوانی 
که به تبعیت از همسر نظامی)نیروی نظامی و انتظامی که از اول مهر ماه 93 به بعد 
بدون درخواست خود مأمور شده و براساس نیاز سازمان محل جدید منتقل شدند( و 
انتقال آن به لحاظ نیاز مبدأ یا عدم نیاز مقصد تا کنون محقق نشده است« از جمله افراد 
مشمول انتقال موقت یک ساله هستند.  وی ادامه افزود: از جمله افراد دیگری که امکان 
انتقال موقت یک ساله دارند می توان به »متقاضیانی که برای ادامه تحصیل در مقطع 
کارشناسی ارشد و بالاتر در رشته های مورد نیاز آموزش و پرورش در دانشگاه های 
دولتی به جز دانشگاه پیام نور متقاضی به استان محل تحصیل هستند«، » کسانی 
که سال قبل به دلیل مشکلات خاص به صورت موقت منتقل شده اما مشکل آنها 
حل نشده است و نیاز به تمدید انتقال خود دارند«، »متقاضیانی که دارای فرزند 
معلول جسمی حرکتی و ذهنی هستند )در صورت ارائه مدارك معتبر از مراجع ذی 
صلاح مشروح به عدم وجود مرکز آموزشی کودکان استثنایی در محل خدمت(« و 

»متقاضیانی که به تشخیص منطقه دارای شرایط حاد می باشند« اشاره کرد. 

به کارگردانی سعید نجاتی؛

»صراحی« برگزیده جشنواره رضوی یزد شد
فیلم داستانی »صراحی« کاری از سعید نجاتی فیلم ساز قمی است که با 

شرکت در جشنواره رضوی یزد برگزیده جایزه دوم این جشنواره شد.
 فیلم داستانی صراحی که در ماه های پایانی سال گذشته به کارگردانی سعید نجاتی 
به تولید رسید پس از تدوین به سرعت راهی جشنواره های گوناگون شد و توانست 
جوایزی را از آن خود کند.  فیلم کوتاه »صراحی« که به همراه فیلم کوتاه »بی بی« 
در جشنواره رضوی شرکت داده شده بود پس از دقت نظر و بررسی هیئت انتخاب 
به بخش اصلی مسابقه راه یافت و با دیگر آثاری که در این بخش راه پیدا کرده بودند 

به رقابت پرداخت. 
پس از رقابتی فشرده هیئت داوران جایزه دوم بخش اصلی جشنواره را که شامل 
دیپلم افتخار و مبلغ 4۰ میلیون ریال است به سعید نجاتی فیلم ساز جوان قمی برای 
کارگردانی فیلم »صُراحی« اهدا کردند.  فیلم کوتاه »صُراحی« با مضمون اجتماعی و 
مذهبی در تهران و قم به تولید رسیده و دارای ایده ای نو و جذاب است که نظر داوران 
جشنواره های گوناگون را به خود جلب می کند.  »صُراحی« باید خیلی پیشتر به تولید 
می رسید ولی به دلیل حساسیت هایی که در فیلم نامه آن وجود داشت برای تولید آن 
استفتاء از دفتر یکی از مراجع اخذ شد و سپس این فیلم به تولید رسید.  داستان این 
فیلم، روایت طلبه ای جوان است که به دلیل امانت گرفتن بسته ای دردسرهایی برایش 
درست می شود که نقل از زندگی ما در جامعه امروزی دارد.  بازنویسی فیلمنامه، 
طراحی صحنه و کارگردانی صراحی را سعید نجاتی فیلم ساز قمی به صورت شخصی 
انجام داد و منصور حیدری نیز نورپردازی و تصویربرداری، مجید نجاتی صدابرداری 
و انجمن سینمای جوانان ایران نیز تهیه کنندگی آن را برعهده داشتند.  همچنین 
فیلمنامه »صراحی« کاری از علی توکلی است و بازیگران آن را حسین فرضی زاده، 
یوسف یزدانی، اسفندیار ابراهیمی، محمد قمر زاده، مهتا عسگری و سحر عبداللهی 
تشکیل می دهند.  وحید موحدی به عنوان دستیار کارگردان و محمود حسینی به 

عنوان دستیار تصویر در پشت صحنه این فیلم حضور داشتند. 
مدیریت تولید »صراحی «را امید اکبریان و رضا دهقان بر عهده داشتند و حجت الاسلام 
سجاد شمس الهی نیز به عنوان مشاور مذهبی در تولید این فیلم کارگردان را یاری کرد.

 سعید نجاتی از کارگردانان جوانان قمی است که تا کنون افتخارات گوناگونی با 
فیلم هایش در جشنواره های ملی و بین المللی برای قم به ارمغان آورده است.  نجاتی 
کارشناس ارشد سینما است و سابقه تدریس در انجمن سینمای جوانان قم و تهران 
را دارد و به عنوان کارشناس در برنامه های آموزش سینما در شبکه آموزش و سابقه 

حضور در 86 جشنواره ملی و بین المللی را دارد.

استاد درس خارج حوزه علمیه تشریح کرد:

شرط پرداخت شهریه به طلاب
استاد درس خارج حوزه علمیه گفت: اگر شکل تدریس سنتی و رایج در درس 
خارج تضعیف شود، طلاب توانایی پاسخگویی به نیازهای عمومی مردم و جامعه 

را نخواهند داشت.
آیت الله رجبعلی رضازاده اظهار کرد: اصل موضوع امتحان و ارزیابی طلاب بسیار دارای 
اهمیت است، زیرا به وسیله آن می توان میزان علمیت و تمحض طلاب به درس را سنجید.

وی با بیان اینکه شهریه پرداختی به طلاب دارای شروطی مثل تدین و تحصیل است، 
گفت: تدّین و دیانت به وسیله تحقیق و تحصیل به وسیله امتحان قابل ارزیابی است. البته 
باید در کنار ارزیابی، به آن دسته از طلابی که با استعداد بوده و در تحصیل نیز ممحض 
هستند نیز توجه ویژه ای شود. قطعا اگر حوزه دقت لازم را در این مسائل انجام دهد، باعث 
رشد و پیشرفت حوزه خواهد شد. این استاد درس خارج حوزه در پاسخ به این سئوال که 
مولفه های یک امتحان و ارزیابی خوب در طراز درس خارج چگونه باید باشد؟ تصریح کرد: 
سخت گیری ها نسبت به امتحانات حوزه باید از دروس مقدماتی، شروع شود و طلاب با 
این شیوه به مراتب بالاتر حوزه راه یابند که در نتیجه آن، بهتر و دقیق تر به درس و تحصیل 
خود اهمیت دهند. آیت الله رضازاده تاکید کرد: راه حل برای تلاش و حضور بهتر و بیشتر 
طلاب در زمان تحصیل، تنظیم مقررات دقیق نسبت به ورود و خروج طلاب و اساتید در 
زمان تحصیل است؛ همانند کارمندهای اداری که باید راس یک ساعتی وارد و خارج شوند.

وی گفت: اگر شکل تدریس سنتی و رایج در درس خارج تضعیف شود، طلاب توانایی 
پاسخگویی به نیازهای عمومی مردم و جامعه را نخواهند داشت، بنابراین این شیوه باید 

ادامه پیدا کند و طلاب حضور و تلاش بهتری در آن داشته باشند.
این استاد درس خارج حوزه تاکید کرد: طلاب تنها زمانی باید به علوم مستحدثه ورود پیدا 
کنند که نسبت به مباحث فقه و اصولی که در درس خارج مطرح می شود، ممحض شده 

باشند. نمی توان در کنار تدریس درس خارج، علوم مستحدثه را تدریس کرد.
 

مسئول جرائم اتباع خارجی اداره کل تعاون،کارورفاه اجتماعی استان قم:

اعمال جرایم سنگين برای كارفرمایانی كه 
اتباع خارجی را به كار می گيرند

مسئول جرائم اتباع خارجی اداره کل تعاون،کارورفاه اجتماعی استان قم از 
اعمال جرایم سنگین برای کارفرمایانی که اتباع خارجی را به کار می گیرند، خبر 

داد. 
فیروز اسدی افزود: به استناد بند ج ماده ۱۱ قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت، 
کارفرمایانی که اتباع خارجی را به صورت غیر مجاز بکار گیری نمایند به میزان پنج برابر 

حداقل دستمزد روزانه جریمه می شوند.
 وی بیان کرد: بنا به مصوبه شورای عالی کار، حداقل دستمزد روزانه  در سال جاری  ۲37 
هزار و 475 ریال است که مبلغ جریمه برای هر روز اشتغال غیرمجاز اتباع خارجی برای 

کارفرمایان یک میلیون و ۱87 هزار و 375 ریال در نظر گرفته شده است.
 مسئول جرائم اتباع خارجی اداره کل تعاون،کارورفاه اجتماعی استان قم ادامه داد: در 

صورت تکرار تخلف کارفرمایان در این رابطه، این میزان جریمه دو برابر خواهد گردید.
وی همچنین اضافه نمود : براساس ماده ۱8۱  قانون کار کارفرمایانیکه اتباع خارجی را که 
فاقد پروانه کارند و یا مدت اعتبار پروانه کارشان منقضي شده است به کار گمارند و یا اتباع 
خارجی را در کاري غیراز آنچه در پروانه کار آنها قید شده است بپذیرند و یا در مواردي که 
رابطه استخدامي تبعه بیگانه با کارفرما قطع مي گردد مراتب را به اداره کل تعاون،کاروفاه 
اجتماعی استان اعلام ننمایند، باتوجه به شرایط و امکانات خاطي و مراتب جرم به مجازات 

حبس از 9۱ تا ۱8۰ روز محکوم خواهند شد.
 

مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل حوزه های علمیه خواهران خبر داد:

برگزاری همایش های رضوی با همكاری مركز 
مدیریت حوزه های علميه خواهران

مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل حوزه های علمیه خواهران از برگزاری 
همایش های رضوی با همکاری این مرکز خبر داد.

حجت الاسلام علی مولایی گفت: در راستای برگزاری همایش بین المللی بانوان فعال مروج 
فرهنگ رضوی سه همایش در شهرهای قم، مشهد و شیراز با همکاری بنیاد بین المللی 
امام رضا علیه السلام و جامعه المصطفی العالمیه وسازمان فرهنگ ارتباطات اسلامی  و 

مرکز مدیریت حوزه های علمیه خواهران برگزار شد.
وی اضافه کرد: نخستین همایش با عنوان امام رضا)ع( اسوه حیات طیبه ۲5 مردادماه در 
شهر مقدس قم برگزار شد، دومین همایش با عنوان همدلی و همزبانی در سیره رضوی 
۲8 مردادماه در مشهد مقدس برگزار شد و  سومین همایش با همکاری موثر مدیریت 
حوزه علمیه خواهران استان فارس با عنوان بانوان فرهنگ ساز سیره رضوی ۲9 مردادماه 

در شیراز برگزار شد.
مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل حوزه های علمیه خواهران با اشاره به استقرار 
دبیرخانه مرکزی این همایش ها در شهر قم خاطرنشان کرد: حدود ۲4۰ مقاله به این 
دبیرخانه رسید و بر اساس موضوع به منظور ارائه در سه همایش به این استان ها ارسال 

شد.
وی اظهار کرد: در هر یک از این سه همایش سه نفر به عنوان صاحبان آثار برگزیده مورد 
تقدیر قرار گرفتند و نفرات اول این همایش ها در همایش بین المللی بانوان فعال مروج 

فرهنگ رضوی که در شهر تهران برگزار خواهد شد، مورد تقدیر قرار می گیرند.

هشدارهایانتظامی
از پذیرش هر گونه درخواست افراد ناشناس

 به منظور استفاده از خدمات بانکی به واسطه کارت شما 
اکیدا خودداری شود.

معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم- اداره آموزش همگانی و مشارکت عمومی

حدادعادل در قم:

تحول علوم انسانی بدون ارتباط با حوزه موثر نيست
 عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: پژوهشگاه 
مطالعات راهبردی تحول در علوم انسانی باید ایجاد 
شود، زیرا جامعه اسلامی نیازمند مجموعه ای است که 
بتواند برای رسیدن به علوم انسانی اسلامی گام بردارد.

غلامعلی حدادعادل عصر جمعه در مراسم افتتاحیه طرح 
ملی گفتمان نخبگان علوم انسانی که در سالن همایش غدیر 
دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم برگزار شد، با تاکید بر 
اینکه دانشجویان علوم انسانی به صورت آگاهانه این رشته را 
انتخاب کرده اند، اظهار کرد: دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه 
قم اکنون دانشجویان مناسبی برای همایش گفتمان نخبگان 

علوم انسانی گردهم آورده است.
فارغ التحصیلان  دست  به  کشور  اینکه  به  اشاره  با  وی 
دانشگاهی اداره می شود، گفت: دانشگاه مسئله اساسی انقلاب 
اسلامی است که سرنوشت انقلاب از سرنوشت آن جدا نیست و 
وحدت حوزه و دانشگاه که دیدگاه بنیادی امام خمینی)ره( بود 

تحول جدیدی در جامعه اسلامی به وجود آورد.
بیان  با  تهران در مجلس شورای اسلامی  نماینده مردم 
اینکه اکنون مردم نسبت به عمق شعارهای انقلابی درك های 
بیشتری پیدا کرده اند، مطرح کرد: فاصله گرفتن از وحدت حوزه 
و دانشگاه به معنای رفتن به سوی سکولاریسم است برخی از 
گروه های سیاسی که انحراف سکولاریسم در آنها وجود دارد 

نسبت به وحدت حوزه و دانشگاه بی تفاوت هستند.
وی اداره جامعه اسلامی را نیازمند برطرف سازی مشکلات 
مردم با استفاده از شیوه های علمی و عملی دانست و تصریح 
کرد: جامعه اسلامی برای برطرف سازی مشکلات مردم خود 
در درجه اول نیازمند متخصصان علوم انسانی است و این 
متخصصان نسبت به دیگر اقشار جامعه اهمیت بیشتری 
دارند، زیرا برای تامین مهندسان و پزشکان می توان از ظرفیت 

کشورهای دیگر استفاده کرد.
حدادعادل بررسی مشکلات جامعه و ارائه راهکارها را بخشی 
از وظایف دانشجویان علوم انسانی دانست و عنوان کرد: علوم 

انسانی برای افرادی که دیدگاه مادی دارند، اهمیتی ندارد.
وی ادامه داد: تمدن، فرهنگ، الگو، سبک زندگی اسلامی، 
اقتصاد مقاومتی و هنجارهای اجتماعی در حوزه علوم انسانی 
تعاریف مشخصی دارد و عناوینی که رهبر انقلاب اسلامی برای 
نام گذاری سال های مختلف استفاده کرده اند، با علوم انسانی 

ارتباط مستقیمی دارد.
حدادعادل با اشاره به اینکه الگوسازی های غربی در جامعه 
اسلامی با استفاده از متخصصان علوم انسانی انجام شده است، 
گفت: علوم انسانی دانشگاه های جامعه اسلامی از غرب وارد 
شده، در صورتی که هدف اصلی از انقلاب اسلامی رسیدن به 

تمدن اسلامی است.
وی با بیان اینکه مراحل تحقق تمدن اسلامی به عنوان یکی 
از دستورات رهبر انقلاب اسلامی به خوبی برای اقشار مختلف 
مشخص شده است، تصریح کرد: زمانی که از تمدن اسلامی 
سخن گفته می شود غربی ها به اذهان گذشته خود بر می گردند 
زیرا اکنون چیزی به نام تمدن اسلامی وجود ندارد که اگر 
وجود داشت جهان اسلام از ایجاد کشور اسلامی در منطقه 

اروپا حمایت می کرد.
حدادعادل با تاکید بر اینکه جوامع اسلامی با نرسیدن به 
تمدن اسلامی فرودست خواهند بود، مطرح کرد: فرهنگ 
اسلامی نرم افزاری برای رسیدن به تمدن اسلامی است و بدون 
گسترش فرهنگ اسلامی و تکیه بر قرآنی که سند هویت مردم 

مسلمان است نمی توانیم به تمدن اسلامی مورد نظر برسیم.

وی رسیدن به فرهنگ اسلامی را نیازمند دانشگاه هایی بدون 
علوم انسانی غربی دانست و عنوان کرد: تعارض میان علم و دین 
یکی از باورهایی است که با فعالیت گسترده برخی از افراد در 
غرب به وجود آمده و این موضوع به خوبی در طول تاریخ دوران 

پادشاهی کلیساها قابل مشاهده است.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی تعارض میان آزادی و 
دین را یکی دیگر از باورهای غربی ها برشمرد و گفت: انسان 
و خدا در تفکر غربی ها در مقابل یکدیگر قرار دارند و انسان 
بنیادی یکی از گرایش های اصلی برخی از مردم غرب است، به 
همین علت مردم این منطقه نسبت به آرمان های دینی دیدگاه 

نادرستی دارند.
وی با اشاره به اینکه اداره جامعه اسلامی در دیدگاه غرب 
نیازمند نظرات غیر دینی است، تصریح کرد: در قرن های اخیر 
اندیشمندان در غرب جایگاه جانشین پیامبران را به خود 
اختصاص دادند و با نوع انسان شناسی خود جامعه را برای خود 

ساخته اند.
حدادعادل خاطرنشان کرد: علوم انسانی غربی دانشگاه ها با 
فرهنگ اسلامی تضادهای مختلف خواهد داشت و این نقدی 
است که کسی نمی تواند از بیان آن جلوگیری کند زیرا انتقاد از 
علوم انسانی غربی حق ملتی است که با ۱4۰۰ سال سابقه در 

اسلام نمی تواند از تقلید بدون اما و اگر پیروی کند.
وی از فعالیت کارگروهی برای بررسی وضعیت علوم انسانی 
غربی در دانشگاه ها یاد کرد و افزود: روانشناسی، علوم تربیتی، 
حقوق، علوم سیاسی، اقتصاد، تاریخ، مطالعات زنان، فلسفه، 
فرهنگ،  معماری،  هنر،  خارجی،  زبان های  جدید،  کلام 
ارتباطات، مدیریت و علوم اجتماعی رشته هایی است که در این 
کارگروه مورد بررسی قرار می گیرد و در راستای آموزش های 
علوم انسانی اسلامی ۱6 کارگروه متشکل از ۲۰۰ نفر از اساتید 
دانشگاه ها و حوزه ها با شورای تحول علوم انسانی همکاری 
افزایش  بومی سازی،   کردن،  اسلامی  حدادعادل  می کنند. 
کارآمدی و روزآمدی علوم انسانی را از اهداف فعالیت شورای 
تحول علوم انسانی برشمرد و افزود: برنامه های آموزشی، متون 
درسی، دانشجویان، اساتید، پایان نامه ها و مجلات علوم انسانی 
در این کارگروه ها جداسازی شده و با برگزاری بیش از ۲ هزار 
جلسه برای بررسی هر کدام اقدامات متفاوتی انجام شده است.

وی یادآور شد: تاکنون در شورای تحول علوم انسانی بیش از 
۲5 برنامه آموزشی تصویب شده و این پنج درصد از برنامه هایی 
است که باید تصویب شود، زیرا در آینده تالیف کتاب بر اساس 
مبانی درست و به دست اشخاص مطمئن بخش اصلی کار 
است که طبق محاسبات در این زمینه باید 7 هزار کتاب درسی 
تالیف شود، هر چند همه کتاب های رشته های مختلف علوم 

انسانی تغییر نمی کند.
نماینده مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه شورای 
تحول علوم انسانی برای تحقق تمدن اسلامی حرکت های 
گسترده ای را در دستور کار خود قرار داده است، اظهار کرد: 
انسان شناسی اسلامی کتاب درسی عمومی رشته های مختلف 
علوم انسانی می شود و نقد مبانی انسان شناسی غربی کتاب 
دیگری است که برای رشته های مختلف علوم انسانی تالیف 

می شود.
وی با بیان اینکه اهمیت تحول علوم انسانی برای کشورهای 
استکباری به خوبی مشخص شده است، گفت: این گروه  ها 
برای جلوگیری از رسیدن جامعه اسلامی به این هدف گام های 
انقلاب  اوایل  دوران  به  نسبت  اکنون  برداشته اند؛  بسیاری 
اسلامی حرکت های گسترده ای برای حضور جوانان و نوجوانان 
در عرصه های علمی و فرهنگی انجام شده است اما اهداف مورد 

نظر گسترده تر از توانایی های کنونی خواهد بود.
حدادعادل ادامه داد: پژوهشگاه مطالعات راهبردی تحول 
در علوم انسانی باید ایجاد شود زیرا جامعه اسلامی نیازمند 
مجموعه ای است که بتواند با مطالعه و اقدامات راهبردی برای 

رسیدن به علوم انسانی اسلامی گام بردارد.
وی حرکت به سمت علوم انسانی را جلوه شعار استقلال، 
آزادی و جمهوری اسلامی دانست و گفت: این دیدگاه محقق 
نمی شود مگر دیدگاه انتقادی مناسبی در دانشگاه ها نسبت به 

علوم انسانی غربی داشته باشیم.
رئیس فرهنگستان زبان و ادب فارسی با اشاره به نقش 
دانشجویان در تحول علوم انسانی جامعه اسلامی تاکید کرد: 
این تحول بدون ارتباط با حوزه موثر نیست؛ دانشجویان علوم 
انسانی به عنوان سربازان رهبر انقلاب اسلامی در دانشگاه ها 
کارگروه های مختلف را در رشته های خود تشکیل و راهکارهای 

مناسب را برای تحول در علوم انسانی را ارائه دهند.

 گزارش: سمیه رضایی

این واقعیت امروز بسیاری از مناطق جهان و به ویژه کشور 
ماست، در منطقه خاورمیانه در سال های اخیر میزان بارندگی 
تا حد چشمگیری کاهش داشته است و این در حالی است 
که مصرف آب در این حوزه از استانداردهای جهانی به شدت 

بالاتر است.
با این حال آنچه که بیش از همه در کاهش منابع آبی در کشور 
با  تاثیر گذار بوده است، مسئله کاهش منابع آبی زیرزمینی  ما 
برداشت های غیرمجاز است، اگرچه میزان استفاده ایرانی ها از آب در 
مصارف خانگی و صنعتی نیز بیش از دیگر کشورهاست با این حال 
بیشترین حجم استفاده نادرست از آب در حوزه کشاورزی است و 
متاسفانه نکته اصلی اینجاست که به دلیل سنتی بودن روش های 

آبیاری کشاورزی بخش عمده ای از این منابع آبی به هدر می رود!
استان قم نیز یکی از مناطق خشک ایران است که در سال های 
اخیر به طور جدی با بحران آبی مواجه شده است و اگر برنامه ریزی 
دقیقی برای مقابله با این چالش صورت نگیرد تا چند سال آینده قم 
به یک منطقه غیر قابل سکونت تبدیل می شود، البته این عبارت 
تنها یک هشدار رسانه ای نیست، بلکه بسیاری از مسئولان استان قم 
بارها عنوان کرده اند که موضوع برداشت بی رویه از منابع زیرزمینی 
در استان قم ابعاد زیست محیطی غیر قابل وصفی داشته است که 
اگر این روند به همین شکل پیش رود، به تدریج قم از یک منطقه 
قابل سکونت به یک بیابان خشک تبدیل خواهد شد، همین امروز 
نیز گرمای شدید هوا در این شهر و همچنین گسترش ریزگردهای 
سمی در هوای قم زندگی در این منطقه را با سختی بسیاری روبه 

رو ساخته است.
احمد حاج حسینی، مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم در همین 
از اصلی ترین دلایل بروز پدیده  اینکه یکی  با اشاره به  خصوص 
ریزگردها برداشت های بی رویه از منابع زیرزمینی است، افزود: بدون 
شک اگر این برداشت های بی رویه ادامه داشته باشد، در آینده استان 

قم قابل سکونت نخواهد بود.
وی با اشاره به اینکه ریزگردهای قم نمکین است و می تواند ناقل 
بیماری ها و باکتری ها باشد، افزود: ما چاره ای جز اصلاح روش های 
آبیاری در بخش کشاورزی و اصلاح الگوی مصرف در صنعت و شرب 

نداریم.
حاجی حسینی میزان مصرف آب در قم را مشابه و  برابر الگوی 
مصرف در اروپا دانست و افزود: متوسط بارندگی در قم ۱6۰ میلی 

لیتر است که اصلا قابل مقایسه با بارش ها در اروپای پر آب نیست.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قم نشست دشت ها را یکی 
دیگر از پیامدهای برداشت های غیر مجاز دانست و افزود: در وهله اول 
باید حداقل 5۰ درصد از میزان برداشت ها کاهش پیدا کند که نصب 
کنتور هوشمند روی چاه های آب می تواند ما را در مدیریت مصرف 

به طور جدی یاری کند.
باید بدانیم کنتورهای هوشمند آب و برق که در سال های اخیر در 
برخی از استان های کشور نصب و راه اندازی شده اند جزئی از یک 
سیستم هوشمند به حساب می آیند که میزان مصرف آب را مدیریت 

کرده و گزارش آن را به مراکز مانیتورینگ عرضه می کنند.
در سال 8۱ برای نخستین بار و به طور آزمایشی این کنتورها در 
برخی از استان های کشور نصب شد که ثمرات چشمگیری در 
مدیریت مصرف در بخش کشاورزی را در پی داشت و از این رو قرار 
شد تا پایان برنامه پنجم توسعه همه چاه های کشور به کنتور مجهز 

باشند که این امر با موفقیت روبه رو نبود.
بوشهر،  لرستان،  جنوبی،  شمالی،  خراسان  استان های  در  اکنون 
بخش هایی از دشت های مشهد، داراب و کاشان  این طرح با موفقیت 

اجرا شده است. 
در استان قم نیز از میانه ساله 93 نصب و راه اندازی سیستم های 
هوشمند مدیریت مصرف آب کشاورزی و برق آغاز شده است و 
این انتظار وجود دارد که تا پایان امسال بخش عمده ای از چاه های 

کشاورزی قم مجهز به سیستم های هوشمند شوند.
در این میان اما یک نکته مهم دیگر نیز وجود دارد و آن ضرورت 
بازتعریف و اصلاح کشت کشاورزی در قم  و همچنین توسعه 
زیرساخت های کشاورزی مدرن است. تا زمانی که نوع کشت در 
استان تغییر نکند و از سوی دیگر تجهیزات آبیاری صنعتی نیز رواج 
پیدا نکند نمی توان انتظار داشت کشاورزان و صاحبان مزارع از طرح 
کنتور هوشمند استقبال کنند، زیرا این کنتورها با کاهش مصرف آب 
عملا فضا را برای تولید کشاورزی به روش غرق آبی محدودسازی 

می کنند.
یدالله مومنیان کارشناس منابع آبی با اشاره به اینکه چالش کم آبی در 
استان قم دیگر به وضعیت بحران رسیده است، افزود: کاهش نزولات 
جوی و همچنین کاهش روان آب ها منجر به آن شده که سطح منابع 

آبی زیرزمینی به طور چشمگیری کاهش پیدا کند.
وی با تاکید بر اینکه نمی توان صرفا با شعار به اصلاح مصرف آب در 
ایران و استان قم رسید، افزود: ما نیازمند اقدامات عملی و جدی برای 

اصلاح سازوکارهای مدیریت مصرف هستیم.
مومنیان بخش کشاورزی را پاشنه آشیل مدیریت مصرف آب در ایران 
دانست و افزود: اکنون اغلب رسانه ها توجه و تمرکز خود را بر موضوع 
اصلاح الگوی مصرف در بخش های خانگی گذاشته اند، در حالی که 

مشکل اصلی ما بخش کشاورزی است.
ایجاد  مصرف،  کنتورهای  هوشمندسازی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
بسترهای لازم برای آبیاری صنعتی،  آموزش کشاورزان برای اصلاح 
نوع کشت، تخصیص تسهیلات برای توسعه کشت صنعتی از جمله 
مقدمات دستیابی به اصلاح الگوی مصرف در بخش کشاورزی است؛ 
گفت: همه این مولفه ها باید به طور توامان فعال شوند با تکیه بر یکی 

از آنها نمی توان به موفقیت رسید.
نیز کشت  قم  سازمان جهاد کشاورزی  رئیس  زمینه  در همین 
محصولات آب بر مانند ذرت و یونجه را در قم نادرست خواند و 

گفت: با توجه به اینکه ورودی روان آب ها به قم به صفر رسیده 
است، تمام کشت های قم از منابع زیرزمینی استفاده می کنند و از 
این رو استان قم بیش از دو برابر تغذیه از سفره های زیرزمینی آب 
برداشت می کند. محمدرضا طلایی با اشاره به اینکه به دنبال توسعه 
سیستم های آبیاری نوین هستیم، افزود: آبیاری قطره ای به دلیل 
موقعیت خاص قم در این استان موفق نبوده ولی آبیاری صنعتی 
در باغات نتایج خوبی در پی داشته است. وی با اشاره به اینکه کشت 
و کار کشاورزی در قم باید اصلاح شود، افزود: بر اساس یک طرح 
مطالعاتی به این نتیجه رسیدیم که الگوی کشت در 9 هزار هکتار از 
اراضی کشاورزی قم باید اصلاح شود و در همین راستا در سال 93 
بالغ بر هزار و 5۰۰ هکتار از اراضی قم به باغ پسته تبدیل شده است. 
در نهایت باید گفت امروز برای مقابله با تغییر شرایط اقلیمی در استان 
قم به شدت باید در خصوص میزان برداشت ها از منابع زیر زمینی 
دقت نظر به عمل آید که این موضوع با تکیه بر توسعه کنتورهای 
هوشمند و همچنین اصلاح کشت و آبیاری های صنعتی امکان پذیر 
است. همان طوری که در ابتدای این گزارش بیان شد کم آبی و بی آبی 
واقعیت دنیای امروز ماست و اگر از اکنون به فکر مدیریت این مسئله 
نباشیم، در آینده ای نه چندان دور این واقعیت به طور جدی زندگی 
ما را دچار تغییرات ناخوشایند خواهد کرد، در یک جمله علاج واقعه 

را قبل از وقوع باید کرد.

کشاورزی سنتی سفرهای آب زیرزمینی را می بلعد؛

بحرانآبوضرورتاصلاحالگویکشت
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رئیس جمهور با بیان اینکه قدرت  نظامی ایران علیه هیچ 
کشوری نیست، گفت: برای تقویت بنیه دفاعی مان منتظر 

تایید کسی نمی مانیم.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در مراسم گرامیداشت 
روز صنعت دفاعی گفت: در راستای دستیابی به اهداف تکنولوژی 
ریاست  فناوری  و  علمی  معاونت  و  دفاع  وزارت  دفاعی،  صنعت 
هم افزایی  این  که  دارند  مساعی  تشریک  یکدیگر  با  جمهوری 

خشنودکننده است.
با اشاره به صحبت های سال گذشته خویش در مراسم  وی 
گرامیداشت روز صنعت دفاعی تصریح کرد: سال قبل گفتم صنعت 
دفاعی در بخش هایی که دارای طبقه بندی و اسرار نظامی است باید 
زیر نظر وزارت دفاع باشد، ولی در مابقی امور باید از دستاوردهای 
بیرون استفاده کند. یعنی باید سفارش دهنده و همکار باشیم و این 
صنعت را به بخش های غیردولتی منتقل کنیم که این کار هم به نفع 

نیروهای مسلح و هم به نفع مردم و به نفع صنعت کشور است.
رئیس شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه بسیاری از تحولات 
صنعتی آغازش از نیروهای مسلح بوده است یا در ابتدا یا برای تامین 
نیروهای مسلح تحولاتی در صنعت صورت گرفته است، خاطرنشان 
کرد: بسیاری از تحولات ارتباطاتی و اطلاعاتی مانند اینترنت برای 
نیروهای مسلح است. در بسیاری از بخش های الکترونیک، هوا و فضا و 
دریایی از نیروهای مسلح است پس نیروهای مسلح ضمن ایجاد یک 
ایده باید قادر باشند که در مقام اجرا نیز درست تقسیم بندی کنند 
مثلا از ۱۰ قسمت یک صنعت، ۲ قسمت را برای خود و ۱۰ قسمت را 
به خارج سفارش دهند. روحانی افزود: این کار شروع شده است و باید 
تکمیل شود و باید بتوانیم صنعت دفاعی را با صنعت کشور ترکیب 
کنیم تا بتوانیم از کشور دفاع کنیم. رئیس دولت تدبیر و امید در ادامه 
به تغییر روند عنوان وزارت جنگ به وزارت دفاع اشاره کرد و ابراز 
داشت: بسیار طول کشیده است که از جنگ به دفاع برسیم. قرن ها 
بحث جنگ و جنگ سالاری مطرح بود وقتی اسلام به عنوان دین 
رحمت در شبه جزیره عربستان طلوع و آیین خود را برای جهانیان 

تبیین کرد به جای جنگ، دفاع را گذاشت.
وی اضافه کرد: اولین آیه در قران درباره جهاد از دفاع سخن 
گفته است و دفاع از صفات خداوندی است. دفاع اصلی از جانب 
خدا و مدافع اصلی خداست. خدا مدافع مردان باایمان است. بنابراین 
اسلام به جای جنگ کلمه دفاع را نشان و حتی جنگ های اسلام و 
جهاد های بعدی، به معنای واقعی یا مدافع از سرزمین هاست یا مدافع 

از ایمان و آزادی است.
روحانی با بیان اینکه به یک معنا همه جهادهای اسلامی می تواند 
جهاد دفاعی باشد، ولو جنگ های ابتدایی اسلام گفت: در کشور ما 
هم ابتدا وزارت جنگ داشتیم. بعد در دوران مرحوم مصدق تبدیل 
به وزارت دفاع شد، بعد از کودتای ۲8 مرداد دوباره این وزارتخانه به 
وزارت جنگ تبدیل شد. مثل اینکه برخی با لجبازی تحمل نکردند 

اسم وزارت دفاع روی این وزارتخانه باقی بماند.
وی افزود: بعد از پیروزی انقلاب اسلامی این وزارتخانه دوباره 
وزارت دفاع شد، البته در مقطعی وزارت سپاه هم داشتیم که در 
  نهایت تبدیل به شکل امروزی آن یعنی وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح شد. وزارت دفاع فقط یک نام نیست، پشت سر آن 
محتوای بلندی همراه است که نشان می دهد آرمان ما دفاعی است 

و آرمان جنگ نیست.
رئیس جمهور با بیان اینکه نظام ما مردم سالار و نه جنگ سالار 
است، گفت: ما به دنبال جنگ و تجاوز نیستیم در دنیا کشورهایی 
هستند که نوع صنعت نظامی آنها نشانگر این است که دکترین 
نظامیشان تجاوز است؛ جزیره متحرك در آب درست می کنند و 
ده ها فروند هلیکوپتر موشک و هواپیما روی آن می گذارند. همه اینها 
برای این ساخته شده که بررسی کنند چگونه می توانند در دنیا مسلط 

شوند و به اهدافشان برسند.
روحانی گفت: آنها ابایی ندارند که از هر سلاح و امکاناتی ولو 

ضدبشری و ضدانسانی استفاده و بهره برداری کنند. صنعت دفاعی 
کشور نشان از آرمان آن ملت و کشور دارد. صنایع دفاعی ما همواره 
صنایعی بوده که از سرزمین، نظام و مردم ما به خوبی دفاع کنند. ما 
هیچگاه اهل تجاوز و جنگ نبوده ایم، در مقاطعی قرار داشتیم که 
اگر کشور دیگری در این مقطع بود شاید به دنبال جنگ و تجاوز 
می رفت، اما این کار را نکرده ایم. وی افزود: همین عراق متجاوز آنقدر 
به انسانیت این نظام و کشور باور داشت که همه نیروهای خود را به 
سمت جنوب برده بود و شرق کشورش را   رها کرده بود و آن دشمن 
هم مطمئن بود که ما اهل تجاوز و آغاز جنگ نیستیم. اگر اهل تجاوز 
بودیم زمان فروپاشی شوروی برایمان فرصت مناسبی برای تجاوز بود، 
اما رفتیم و به ساماندهی کشورهای تازه استقلال یافته کمک کردیم. 
مردم در مرز ها به یکدیگر خوشامد و تبریک می گفتند و برای مردمان 

سرزمین های جداشده قرآن و مفاتیح فرستادند.
روحانی خاطرنشان کرد: ما اهل کتاب، فرهنگ و تمدن هستیم بر 
همین اساس راهبرد جمهوری اسلامی ایران یک راهبرد بازدارندگی و 
دفاعی است سیاست ما سیاست تنش زدایی، همگرایی و اعتمادسازی 
و  همگرایی  تنش زدایی،  سیاست  می گوییم  وقتی  دنیاست.  با 
اعتمادسازی با دنیاست این مساله منافاتی با قدرت دفاعی و صنعت 
نظامی ما ندارد. رئیس جمهور با بیان اینکه ما وقتی می توانیم با طرف 
مقابل به خوبی مذاکره کنیم که توانمند باشیم، گفت: شما بدانید اگر 
کشوری اقتدار، استقلال و ثبات نداشته باشد نمی تواند به دنبال صلح 
واقعی هم باشد. یک کشور ناتوان و ضعیف که برابر قدرت نظامی 
کشورهای همجوارش توان برخورد و دفاع ندارد، چگونه می تواند 

مدعی صلح باشد. این کشور همیشه باید آماده اشغال باشد.
رئیس شورای  عالی امنیت ملی تاکید کرد: ادعای صلح خواهی 
و تنش زدایی بدون قدرت یعنی آمادگی برای تجاوز به دیگران، 
ما نیازمند قدرت ملی هستیم که بخشی از آن سیاسی، نظامی، 
فرهنگی و اقتصادی است. قدرت های مختلف کنار یکدیگر قدرت 
ملی را می سازند. ما می گوییم سیاست ما سیاست بازدارندگی است، 
اما بازدارندگی تنها با صنعت دفاعی و قدرت نظامی حاصل نمی شود، 
بلکه نیاز به قدرت فرهنگی ، نظامی و سیاسی هم داریم. اینها باید کنار 

یکدیگر قرار بگیرد تا قدرت ملی تشکیل شود.
 روحانی افزود: اگر ملتی از نظر فرهنگی آماده ایثار و فرداکاری 
نباشد، نمی توانیم آن را مقاوم تلقی کنیم. اگر ملتی توان سیاسی 
نداشته باشد، دیپلمات های قوی، قدرت مذاکره  و مفهمه نداشته 
باشد و نتواند حرف خود را به کرسی بنشاند، نمی تواند قدرتمند باشد. 
می گویند دیپلمات ها در خط اول و بعد از آن ژنرال ها هستند یعنی 

خط اول مذاکره و دیپلماسی است. اگر دیپلمات ها ناموفق باشند، 
نوبت به ژنرال ها می رسد. اگر طرف مقابل زیر بار حرف حق نرود، 
قدرت نظامی است که باید وارد عمل شود. ما باید با قدرت ملی خود 
که متشکل از قدرت فرهنگی، سیاسی، اقتصادی، علمی و دفاعی 

است قدرت بازدارندگی نیز داشته باشیم.
رئیس شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه توانمندی ما زمانی 
است که در زمان مناسب بتوانیم از قدرت هایمان درست استفاده 
کنیم، یادآور شد: جابجایی این قدرت ها برای کشور شکست ایجاد 
می کند. وقتی در زمانی که باید از قدرت دیپلماسی استفاده کنیم، 
از قدرت نظامی استفاده شود کشور می بازد و هنگامی هم که باید از 
قدرت نظامی استفاده کنیم، از قدرت دیپلماسی استفاده کنیم، باز 
شکست می خوریم. پس باید از هر قدرتی به جا و به موقع استفاده 
کنیم.. وی اضافه کرد: امروز در شرایط بهتری از یکسال و دوسال 
قبل هستیم. چرا شرایط بهتری است؟ ما امروز با توان سیاسی مان 
توانسته ایم به توافقی برسیم که تمام قدرت های دنیا به غیر از یک 
کشور جنگ طلب و یک جماعت جنگ طلب در یک کشور دیگر از 
آن حمایت می کنند. حالا ممکن است کشوری از توافق خوشحال 
نباشد ولی با توجه به شرایط ایجاد شده حرفی هم نمی زند و فقط 
یک رژیم جنگ طلب نا مشروع علیه توافق حرف می زند، کم نظیر 
است که توافقی صورت گرفته و از ۱99 کشور، یک رژیم نامشروع 
و غاصب مخالف است و حتی آمریکا نیز دولتش موافق است فقط 

برخی در کنگره مخالف هستند.
رئیس دولت یازدهم با یادآوری اینکه جمهوری اسلامی ایران 
همواره از توافق برد-برد حمایت می کرده است، بیان کرد: اینکه 
ما می گفتیم به دنبال توافق برد-برد هستیم که به نفع جهان، 
همسایگان ما، جهان اسلام و همه قاره ها باشد صورت گرفته و دلیل 

آن استقبال دنیا از توافق است.
روحانی ادامه داد: به یک معنا اگر کشوری به دنبال سلاح کشتار 
جمعی باشد، این توافق بدی است. اگر ایران می خواست دنبال 
ساخت بمب اتم باشد این توافق خوبی نبود، ولی اگر کشوری دنبال 
کشتار بیگناهان نیست و طبق منطق عقل و فتوای رهبرش تولید 
بمب را دنبال نمی کند بلکه به دنبال فناوری صلح آمیز هسته ای است 

توافق خوبی صورت گرفته نقضی ندارد.
رئیس جمهور با اشاره به برخی از شبهات در برخی از افراد عنوان 
کرد: ممکن است در ذهن برخی ها این شبهه ایجاد شود حالا که 
روابطمان با دنیا بهتر شده است، برای چه به دنبال ساخت موشک و 
سلاح و افزایش قدرت دفاعی هستیم؟ برای اینکه توافق پایدار بماند 

برای اینکه نیروهای مسلح را تقویت کنیم تا ثبات پایدار باشد.
وی با تاکید براینکه اگر کشوری مستقل نباشد هر چند قدرت 
داشته باشد تبدیل به ژاندارم می شود، گفت: این برای شما صلحی 
را ایجاد نمی کند. اگر کشوری ثبات نداشته باشد، انسجام و وحدت 
نیز نداشته باشد نیروهای مسلح آن کشور نمی تواند به اهدافش دست 
یابد. شما دیده اید در کشورهایی که از اختلافات مذهبی و قومیتی 
رنج می برند، ارتش ناتوانی هم دارند که با حمله یک گروه تروریستی 

از هم پاشیده می شوند.
رئیس دولت تدبیر یادآور شد: ما مشکلات فراوانی در اطرافمان 
است. کشور ما کشور آرامی است ولی متاسفانه منطقه ما امن نیست. 
شرایطی نیست که آدم بگوید تا ده سال دیگر در منطقه خبری 
نیست. در شرق کشور آمریکایی ها سکنی گزیده اند و پایگاه زده اند. 
به غرب نگاه کنیدیک کشور بزرگ در ناامنی و بی ثباتی تروریست ها 
است و همچنین آمریکا یی ها ماوا دارند جنوب هم که واویلا هم 
قدرتهای بزرگ حضور دارند و هم پایگاه دارند در شمال نیز آنچنان 
وضعیت باثباتی وجود ندارد پس ما می توانیم در این شرایط بی خیال 
باشیم آن هم در شرایطی که قدرت های بزرگ به تروریست ها جنگ 

نیابتی را داده اند.
روحانی با اشاره به گروهک های تروریستی در فلسطین، لبنان 
و سوریه گفت: برای مقابله با این گروه های تروریستی باید آماده و 
مجهز باشیم. هرچند این بلاهایی که در منطقه می آورند را اول در 

ایران تجربه کردند.
رئیس جمهور با اشاره به سال های ابتدای انقلاب که گروهک 
منافقین و افراطیون قومگرا در مرزهای کشور و تهران عملیات 
به شهادت  نماز  در حین  را  ائمه جمعه  و  دادند  انجام  انتحاری 
می رساندند، گفت: این انتحار ها از ایران شروع شد و امروز به القاعده 
و داعش رسیده است، لذا ما آماده ایم با کشورهای منطقه که دنبال 

ثبات و مقابله با تروریست ها هستند همکاری و ائتلاف کنیم.
رئیس جمهور با اشاره به جنگ هشت ساله ایران گفت: قبل 
از انقلاب ایران مصرف کننده سلاح های نظامی بود بعد از انقلاب 
مدتی تعمیر کننده بودیم و بعد با مهندسی معکوس بعضی سلاح ها 
را خودمان تولید کردیم و به تکنولوژی ساخت موشک هایی مثل 
تاو رسیدیم. رئیس جمهور با اشاره به اهمیت موشک های اسکات و 
زمین به زمین در دوران دفاع مقدس گفت: امروز ما خودمان به سمت 
طراحی و ساخت و خودکفایی در این زمینه رفته ایم و هر روز یک 
محصول جدید معرفی می کنیم و موشک فاتح 3۱3 نیز یکی از این 
موارد است. روحانی با اشاره به اینکه کشور با این شرایط می تواند 
مقتدر باشد، تاکید کرد: این اقدامات علیه هیچ کشوری نیست و نه 
قصد تصرف و نه مداخله در امور کشوری را نداریم و این برای حراست 
از منافع ملی ماست و قدرت ما به نفع کشورهای منطقه خواهد بود.

روحانی با اشاره به اینکه ایران آمادگی دارد با کشورهای منطقه 
که به دنبال ثبات هستند همکاری داشته باشد، تاکید کرد:  ای کاش 
جزئیات مذاکرات هسته ای را می دیدید تا متوجه شوید تا چه اندازه 
دیپلمات های ایران در مباحث دفاعی مثل شیر غریدند و از منافع 

دفاعی ایران دفاع کردند.
توافق  در  ایران  ممنوعیت  تنها  اینکه  به  اشاره  با  روحانی 
هسته ای ساخت موشک های هسته ای بوده است، گفت: همانطور 
که گفته ام؛ توافق برای کشوری که بمب اتم بخواهد توافق بدی 
است، اما برای ایران که به دنبال صلح و ثبات بوده است توافق 
اینکه تحریم های دائمی  به  اشاره  با  روحانی  بود.  خواهد  خوبی 
سلاح های نظامی به تحریم های 5 ساله و 8 ساله تبدیل شده، گفت: 
ما هرجا که لازم باشد از هر کشوری صلاح بدانیم، سلاح می خریم 
و منتظر تایید هیچکس نمی مانیم و اگر لازم به فروش باشد نیز 
سلاح های خود را خواهیم فروخت و برای تقویت بنیه دفاعی کشور 

هر چه لازم باشد انجام می دهیم.
روحانی در پایان از زحمتکشان صنایع دفاعی کشور تشکر و 

قدردانی کرد و گفت: ان شاءالله که خادم خوبی برای آنان باشیم.

گفت وگو: ابراهیم ترقی نژاد

با حل وفصل پرونده هسته ای، افق ها برای بهبود روابط 
ایران با کشور ها منطقه و حل بحران های خاورمیانه بیش از 
پیش پدیدار شده است. دیگر می توان گفت که محمدجواد 
ظریف وزیر امور خارجه کشورمان پس از دستیابی به توافق 
هسته ای، تمام توان و وقت خود را برای حل و فصل پرونده های 
منطقه ای و گسترش روابط با همسایگان گذاشته است و 
می خواهد اولویت نخست سیاست خارجی ایران را عملی 
سازد. برای همین نیز در طول یک ماه گذشته به کویت ، قطر  ، 
عراق، لبنان، سوریه، پاکستان و هند سفر کرد و در سفر هفته 
گذشته خویش نیز با پرونده بحران های منطقه ای به روسیه 
رفت تا با کمک مسکو که متنفذان در منطقه است ، راهی 
برای کاهش آلام مردم خاورمیانه و پایان جنگ و افراطی گری 
پیدا کند. چندی پیش نیز حسین امیرعبداللهیان معاون 
امور عربی و آفریقای وزارت امور خارجه از ابتکار امیر قطر 
ایران و شش کشور حاشیه  برای گفت وگوهای منطقه ای 
خلیج فارس خبر داد و گفت تلاش می شود تا اولین دور 
این گفت وگو ها تا پایان شهریور صورت بگیرد. در این باره با 
علیرضا آیتی کار شناس ارشد غرب آسیا در خصوص انجام 

این گفت وگو ، ابعاد و آثار آن داشته ایم که در ادامه می آید:

امور  امور عربی و آفریقای وزارت  چندی پیش معاون 
خارجه از ابتکار امیر قطر برای گفت وگوهای منطقه ای ایران 
و شش کشور حاشیه خلیج فارس خبر داد. اهمیت مذاکرات 

ایران و کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس در چیست؟
طرح کار با شورای همکاری خلیج فارس و همسایگان همواره 
در دستور کار جمهوری اسلامی ایران بوده است ولی مداخله های 
خارجی و عدم آمادگی همسایگان در دوره های مختلف زمانی متاثر 
از چالش های داخل منطقه این نوع تعاملات را با محدودیت مواجه 
ساخته است. ابتکار اخیر چیز تازه ای نیست. از ابتدای روی کار آمدن 
دولت یازدهم، به همسایگان پیام های مثبت ارسال شد و همچون 
گذشته خواستار همکاری شده ایم. پاسخ های مثبت هم از برخی 
کشورهای عربی دریافت شد، اما عربستان به عنوان یک کشور مهم 
و تاثیرگذار، آمادگی لازم برای ورود جدی به تعامل با همسایگان را 
نداشته و روند را تخریب کرده است. این کشور حتی در دوره ای با قطر 
مشکل پیدا کرد. عمان و کویت نیز با کمی فاصله از عربستان حرکت 
می کنند. عربستان حتی به صورت پنهانی با امارات نیز مشکلاتی 
دارد که بروز نمی دهند. مشکلاتش را با ایران هم اساسا نمی خواهد 
حل و فصل کند. با این حال، عمان، طرح ها و پیشنهادات همکاری 
منطقه ای را دنبال می کند و اخیرا نیز امیر قطر روی این مسئله 
فعال شده است. همه کشورها در منطقه نیک می دانند که همه ما 
سرنوشت مشترکی داشته و با تهدیدات مشترکی مواجه هستیم و لذا 
همکاری، مشورت و تعامل بر منطقه گزینه ای تحمیل شده است و 
کسی نمی تواند از آن طفره رود. لازمه حیات و بقای ملت های منطقه، 
هم زیستی مسالمت آمیز و وحدت است. تروریسم صهیونیستی که 
ابزار آن اسرائیل و داعش است از هرگونه اختلاف نظری در منطقه 
بهره می برند و تاکنون هم زیرساخت های برخی کشورهای منطقه 
به وسیله این دشمن مشترك تخریب شده است. باید با گفت وگو 
و دستیابی به یک سیستم امنیت منطقه ای جلوی این روند تخریب 

گرفته شود.

فکر می کنید چرا این پیشنهاد از سوی قطر مطرح شده 
است؟ چرا کشور دیگری آن را مطرح نکرده است؟

همه کشورها مثل عربستان فکر نمی کنند. عمان، کویت، قطر 
و حتی امارات مترقی تر برخورد می کنند. روابط تجاری ما با امارات، 
منافع مشترك حیاتی قطر با ایران به ویژه در میدان گازی پارس، 
ساختار سیاسی و اجتماعی کویت و هم زیستی مسالمت آمیز شیعه و 
سنی در این کشور و همچنین نگاه استراتژیک مثبت و سازنده عمان 
به جمهوری اسلامی ایران عناصر مهمی هستند که باعث می شود 
گزینه تعاملات منطقه ای تقویت شود. باید عربستان هم به این مسیر 

بپیوندد ولی هنوز به جمع بندی نرسیده است.
باید منتظر بود چه موقع عربستان قانع می شود تعاملات منطقه ای 

را جدی بگیرد. قطر بازیگر کوچک ولی منعطفی است. این کشور 
امنیت در منطقه است چون بی ثباتی منطقه،  نیازمند  کوچک 
اول کشورهای کوچک را هدف قرار می دهد و لذا قطر محاسبات 
امنیتی و سیاسی اش با عربستان تفاوت دارد. عمان نیز از قدیم روابط 
سیاسی اش با ایران برقرار بوده و در حال تاسیس روابط راهبردی 

هستیم.

مذاکرات هسته ای ایران و گروه 1+۵ و حصول توافق به چه 
میزان موجب شده است تا کشورهای عربی برای گفت وگو با 

کشورمان پیشقدم شوند؟
توافق هسته ای به عنوان یک رژیم تقویت کننده صلح و امنیت در 
منطقه به تدریج خود را نشان خواهد داد و به عنوان یک واقعیت بر 
منطقه تحمیل خواهد شد. منطقه از تروریسم و بی ثباتی رنج می برد 
و باید با دیپلماسی منطقه ای، فعالانه چالش های منطقه را کاهش 
داد. قدرت برتر منطقه ای توانسته با قدرت برتر نظام بین الملل به 
توافق دست یابد که قطعا بر کشورهای منطقه و تعاملات منطقه ای 
تاثیرگذار خواهد بود. البته نه اینکه بگوئیم توافق هسته ای توافق بر 
سر مسائل منطقه هم بوده است، نه ؛ بلکه تاثیرات جانبی اش مهم 
است. آمریکا بعد از توافق هسته ای نمی تواند مثل گذشته علیه ایران 
خرابکاری و کشورهای منطقه را در چارچوب ایران هراسی هدایت 
کند؛ چون نفس توافق هسته ای با ایران، یعنی زانو زدن در مقابل 
سیاست های مقاومتی ایران، یعنی تسلیم خواسته های ایران. غرب به 
دنبال تغییر رژیم و تغییر رفتار ایران بود اما الان تسلیم ایران با همین 
وضع موجود و سیاست هایش شده است. قبلا می گفتند حزب الله 
نباشد تا توافق کنیم ولی الان حزب الله هست توافق هم کردند. این 
یعنی ایفای نقش موثرتر ایران در معادلات منطقه ای و تسلیم شدن 
طرف مقابل. از این وضعیت ما باید بهترین بهره را ببریم. وزیر خارجه 
هم گفتند که چرا تا ایران هست، کشورهای منطقه رفته اند کمپ 
دیوید، بیایند با ایران در منطقه بنشینند و خودمان بر اساس واقعیات 
منطقه، یک سیستم دسته جمعی از همکاری های سیاسی، اقتصادی، 

امنیتی و زیست محیطی و... بنا کنیم.

انجام این گفت وگوهای منطقه ای چه آثاری را خواهد 
داشت؟ آیا می تواند به حل و فصل مسالمت آمیز بحران های 

کنونی کمک کند؟
اگر واقعا مدل جدید شکل بگیرد و کشورهای منطقه به یک 
ساختار مشترك همکاری دست یابند، خرابکاری ها هم کمتر خواهد 
شد. مداخلات اسرائیل و غرب کاهش می یابد و فرزند ناخلف شان 
یعنی داعش و تروریسم هم فلج خواهد شد. البته آرمان گرایانه 
است ولی باید به این هدف فکر کرد و به سمت آن حرکت کرد. 
سال هاست علیه ایران خرابکاری کردند و اسرائیل بهره اش را ببرد. 
بر ایران هزینه های زیادی را تحمیل کردند ولی نتیجه اش چه شد؟ 
آیا ایران عقب نشینی کرد؟ آیا ایران از سیاست هایش دست برداشت؟ 

آیا ایران منزوی شد؟ مداخله های خارجی باعث تخریب دموکراسی 
در عراق و کشتار مردم این کشور شده است. باعث تقویت داعش در 
سوریه شده است. تروریست ها را به سمت لبنان سوق داده است. 
مرزهای اردن و ترکیه را ناامن کرده است. تقویت داعش برای کل 
منطقه و دنیا خطرناك است و حل بحران های موجود در منطقه بهانه 
برای تجمع تروریست ها را می گیرد. در عراق هرکجا خلاء امنیتی 
ایجاد می شود، داعش و بعثی ها سواستفاده می کنند. در سوریه تا راه 
حل سیاسی اجرا نشود، تروریسم بهره می برد. در لبنان اگر مقاومت 
آسیب پذیر شود، تروریسم بهره می برد و این عامل تروریسم به نفع 

هیچ یک از کشورهای منطقه نیست.

فکر می کنید که عربستان به انجام این گفت وگوها تن 
خواهد داد؟

عربستان تا آخر نمی تواند به این رفتار عصبی و لجبازی های 
سیاسی و امنیتی ادامه دهد. در یک نقطه باید تمام شود. بحران 
یمن اگر تداوم یابد اولین ضربات امنیتی اش بر سعودی وارد می آید. 
بحران سوریه و عراق حل نشود، داعش قلب عربستان را هدف قرار 
خواهد داد. عربستان بیش از همه کشورهای منطقه در معرض تهدید 
داعش است، چون بسیاری از جوانان در عربستان، داعشی هستند 
و منتظر ساعت صفر هستند. بسیاری از جوانان جامعه سعودی از 
داعش حمایت کرده اند. البته شاید بخشی از آن به خاطر دهن کجی 

به حاکمیت سعودی باشد ولی یک تهدید جدی است.
عربستان فعلا به شدت تلاش دارد تا برگه های سیاسی و امنیتی 
خود را افزایش دهد تا در مذاکرات آینده در منطقه بتواند از آنها 
استفاده کند ولی جنگ در یمن، آبرویی برای عربستان نگذاشت 
و کشتارهای مردم یمن فراموش شدنی نیست. واقعا سعودی این 
مشکل را چگونه می خواهد حل کند؟ آیا با پول و بازسازی یمن 
می تواند ذهن و قلب مردم مظلوم یمن را به دست آورد؟ عربستان با 
سیاست هایش مردم عراق و سوریه و حتی لبنان را به مشکل انداخته 
است. داعش و النصره و گروه های مسلح موجود در عراق و سوریه 
عوامل مخربی هستند که نتیجه سیاست های غلط جبهه آمریکایی 
و عربستانی است. چرا باید اسرائیل از سیاست های عربستان ابراز 
خرسندی کند؟ مگر ادعا نمی کنند که در خدمت اسلام و حرمین 
شریفین هستند، پس چرا درخدمت اسرائیل قرار گرفته اند؟ عربستان 

این تعارض ها را چگونه می خواهد حل کند؟ 
در نهایت معتقدم عربستان به دلیل اینکه سیاست هایش باعث 
تقویت تروریسم در منطقه شده از سوی خود دوستانش در منطقه و 
اروپا و آمریکا هم تحت فشار قرار خواهد گرفت چون تروریسم منافع 

همه را به خطر انداخته است.

در هفته های گذشته، جان کری در نشست وزرای امور 
خارجه شورای همکاری خلیج فارس شرکت کرد و به نظر 
می رسد در ان اجلاس، کشورهای عربی را برای همکاری 

با ایران ترغیب کرده است. فکر می کنید که توصیه های 
امریکا برای همکاری با ایران به چه میزان موجب اتخاذ این 

سیاست ها شده است؟
ترغیب آمریکا را باید تحلیل و تفسیر کرد. به این دلیل که آمریکا 
می داند اگر عربستان همین مسیر عدم تعامل در منطقه رادنبال کند، 
تروریسم فراگیر شده و خود آمریکا و عربستان اول آسیب می بینند. 
قدرت ایران و اعتدال در منطقه باعث شده که آمریکا این رویکرد را 
اتخاذ کند. منظورم از اعتدال کاملا روشن است. ایران و محور مقاومت 
شامل عراقی ها، سوری ها، حزب الله، حوثی ها و مقاومت فلسطینی یک 
طرف قرار دارند. در مقابل، داعش و القاعده و عربستان و اسرائیل قرار 
دارند. از دنیا باید سوال کرد کدام دو محور، محور شر و تروریستی 
هستند؟ الان کدام محور قویا با داعش در حال جنگ است؟ این 

همان محور اعتدال است که با داعش می جنگد.
آمریکا می داند که حشدالشعبی عراق، حزب الله لبنان، حماس و 
جهاد اسلامی فلسطین و حوثی ها نیروهایی هستند که با داعش و 
تروریسم می جنگند. لذا نمی تواند این گروه ها را در تعاملات آینده 
منطقه نادیده بگیرد. متعاقبا رهبر مبارزه با تروریسم در منطقه که 

ایران است نیز در آینده نقش های مهمی ایفا خواهد کرد.

منطقه ای در خصوص  رایزنی های گسترده  به  توجه  با 
سوریه و همچنین سفر منطقه ای وزیر امور خارجه به سوریه 
و لبنان می توان انتظار داشت که سوریه نخستین پرونده ای 

باشد که مورد رایزنی میان ایران و اعراب قرار می گیرد؟
قضیه به این سادگی نیست. بحران های منطقه را به حدی پیچیده 
کرده اند که به این راحتی نمی توان حل و فصل کرد. ولی امیدواری ها 
زیاد شده است. متاسفانه ما از ابتدای بحران در سوریه گفتیم که این 
سیاست ارسال سلاح و تروریسم به سوریه در نهایت منطقه را به آتش 
می کشد. الان می بینند که داعش در داخل عربستان عملیات می کند. 
حرف ایران را گوش ندادند و بیهوده بر رفتن بشار اسد اصرار کردند. 
ولی الان در جلسات خصوصی اعتراف می کنند که اگر بشار برود، 

داعش، منطقه و سپس اروپا را به خطر می اندازد.
معتقدم ظرفیت های راه حل سیاسی در سوریه وجود دارد ولی 
باید رویکردهای سازنده از سوی حامیان تروریسم در سوریه اتخاذ 
شود. باید منابع مالی و انسانی تروریسم در عراق و سوریه خشکانده 

شود. نباید به تروریسم در عراق و سوریه از دو زاویه نگریسته شود.
این نگاه خدمت به اسرائیل باعث تخریب روند مبارزه با تروریسم 
شده است. اینکه تروریسم در سوریه باشد تا اسرائیل بهره ببرد و 
تروریسم در عراق تضعیف شود تا آمریکا از نفت و دموکراسی در 
عراق استفاده کند، دو نوع نگاه است که ما ایرانی ها معتقدیم خطای 
راهبردی است. مبارزه باتروریسم همه جانبه، واقعی و پیوسته باید 

دنبال شود و همزمان راه حل های سیاسی هم اجرائی گردد.

با توجه به اختلافات ایران و کشورهای عربی، آیا می توان 
انتظار داشت که اگر چنین اجلاسی میان ایران و شش کشور 
حاشیه خلیج فارس برگزار شود، به نتیجه ای نیز منجر شود؟

همه کشورهای منطقه به گفت وگو نیاز دارند حتی اگر نتیجه ای 
هم ندهد بهرحال ما همسایه ایم و نقاط مشترك بسیاری داریم که 
در سایه تماس ها و گفت وگوها این نقاط تقویت می شوند. اختلاف  
نظر ها هم داریم که در سایه گفت  وگوها به بحث می نشینیم و روی 
آن ممکن است به درك مشترك دست یابیم. هیچکس گفت وگو 
را رد نمی کند. دیپلماسی فعال منطقه ای ایران از دید جهان غرب، 
موضوعی سازنده نگریسته شده، چون آنها می دانند نهایت این 
دیپلماسی، نابودی تروریسم است. غرب از این وضعیت بهره می برد. 
اگر این دیپلماسی شکست بخورد، منطقه بی ثبات می شود آنگاه لیبی 
و شمال آفریقا هم متاثر می شود و نتیجه اینکه مرزهای اروپا ناامن 
می گردد. اختلاف های ایران و کشورهای عربی بخشی از آن به دلیل 
مداخله های غربی است که اگر این مداخله ها کاهش یابد، کشورهای 
منطقه گزینه تعامل را انتخاب خواهند کرد. البته دیدگاه های عربی 
مختلف است و صرفا عربستان از تعامل دور شده است ولی بقیه 
خواستار همکاری هستند. کار با همسایگان را با نقاط مشترك و 
جزئی می توان آغاز کرد و سپس توسعه داد. از بحث های اقتصادی و 
زیست محیطی باید شروع کرد و متعاقبا پرونده های دیگر را به بحث 

گذاشت.

نكته

اخبار

برای شیخ الوزرای دولت روحانی

زنگنه و بازآفرینی نفت ایران

از ابتدای انقلاب تاکنون، ایران 9 وزیر نفت را به خود دیده است؛ علی اکبر معین فر، 
محمدجواد تندگویان، سید محمد غرضی، غلامرضا آقازاده، بیژن نامدارزنگنه، کاظم 

وزیری هامانه، غلامحسین نوذری، مسعود کاظمی و رستم قاسمی.
در میان وزرای نام برده شده، شاید بیشترین دوره وزارت را بیژن نامدار زنگنه دارا باشد 
و به همین دلیل، او را یکي از سیاسیون فعال در تمام دولت هاي از بدو انقلاب تاکنون 
می شناسند. زنگنه با حضور در سه وزارتخانه جهادسازدندگی، نیرو و نفت، جزو تقریبا اولین 
وزرایی است که تاکنون مسوولیتی بیش از دو وزارتخانه را برعهده داشته است. براساس 
همین سابقه طولانی در پست های اجرایی و وزارتخانه های دولت های مختلف )۲4 سال( 
است که عنوان »شیخ الوزرا« را برای او انتخاب کرده اند. به عبارتی، زنگنه با حضور در 
دولت های سوم، چهارم، پنجم، ششم، هفتم و هشتم و یازدهم، بیشترین زمان مسوولیت 
را داشته است. بیژن نامدار زنگنه متولد ۱33۱ و اصالتا کرمانشاهي است. وي تحصیلات 
ابتدایي و متوسطه را در زادگاه خود و دوره دوم متوسطه را تا اخذ دیپلم در تهران به پایان 
رساند. او در سال 5۰ به دانشکده فني دانشگاه تهران رفت و در سال ۱356 با درجه 
فوق لیسانس مهندسی راه و ساختمان با رتبه ممتاز فارغ التحصیل شد. همچنین از سال 
۱356 به عنوان عضو هیات علمی در دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی مشغول به فعالیت 

و سال ۱385 با همین عنوان بازنشسته شد.
زنگنه از سال ۱359 تا سال ۱36۱ معاونت فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را 
برعهده داشت و در آبان ماه سال ۱36۱ بنا به دعوت برادران جهادسازندگی، به عضویت 
شورای مرکزی این نهاد درآمد. وی در سال ۱36۲ به عنوان نخستین وزیر جهادسازندگی از 
مجلس اول رای اعتماد گرفت و تا اواسط سال ۱367 عهده دار این مسوولیت بود. همچنین 
در شهریور سال ۱367 و در شرایطی که صنعت آب و برق به دلیل خسارت های ناشی 
از جنگ تحمیلی در وضعیت بسیار نابه سامانی قرار داشت، به عنوان وزیر نیرو از مجلس 
رای اعتماد گرفت. سپس در سال ۱368 در نخستین دولت سازندگی با رای اعتماد مجدد 

مجلس در این مسوولیت ابقا شد و تا نیمه سال ۱376 عهده دار این مسوولیت بود.
زنگنه در سال ۱376 در دولت هفتم برای صدارت در وزارت نفت انتخاب شد و مدت 8 
سال نیز عهده دار این مسوولیت بود. او در دولت یازدهم نیز توانست رای اعتماد را از مجلس 
برای نشستن بر کرسی وزارت نفت دریافت کند. البته زنگنه علاوه بر مسوولیت های اجرایی 
فوق، عضویت در شورای اقتصاد و عضویت در مجمع تشخیص مصلحت نظام را دارا بوده 
است. برخی نقل قول ها در زمانی که زنگنه به عنوان وزیر نفت دولت یازدهم کاندید شده 
بود، حاکی از آن بود که »در وزارت نفت به دلیل این که چند دوره صدارت غیرنفتی ها اتفاق 
افتاد، یک نوع دلخوری و به نوعی سرافکندگی ایجاد شده بود که وقتی زنگنه به عنوان وزیر 
نفت انتخاب شد، نشاطی در کارکنان نفت ایجاد شد که می توانست در کارایی اثر بگذارد.«

یکی از نقاط مثبت در کارنامه کاری شیخ الوزرای ایران، جذب سرمایه های عظیم 
خارجی در صنعت نفت و گاز ایران است. زنگنه در حالی وزارت پولساز نفت را در دولت 
هشتم به دولت نهم تحویل داد که ایران رتبه دوم تولید نفت اوپک و رتبه دوم گاز در 
جهان را داشت و تولید نفت ایران به بیش از 4 بشکه رسیده بود و صادرات نفت ایران را 
نیز در رقمي بالغ بر بیش از 3 میلیون بشکه تحویل داد. این در حالی است که وي باید 
وزارتخانه ای را در دولت یازدهم می گرفت که تولید نفت تنها در حدود ۲.۲ میلیون بشکه 

داشت و صادرات نیز به کمتر از یک میلیون بشکه رسیده بود.
از جمله مهم ترین اقدامات بیژن نامدار زنگنه در شروع کار به عنوان وزیر نفت دولت 
یازدهم را می توان مذاکره با شرکت های عظیم بین المللی حاضر در صنعت نفت و گاز جهان 
برای حضور مجدد در پروژه های نفت و گاز ایران و جلوگیری از فروش نفت توسط بخش 
خصوصی )واسطه ها( دانست. توقف فروش نفت توسط بخش خصوصی به موجب عدم 
شفافیت مالی این گروه و سوءاستفاده های انجام شده توسط آنها در بحث فروش نفت ایران 

به طور غیرمستقیم مطرح شده است. 
از سوی دیگر، در ۲6 اسفند ۱393 فاز ۱۲ پارس جنوبی که به عنوان بزرگ ترین طرح 
صنعت نفت ایران به شمار می رود، با حضور حسن روحانی، رییس جمهوری ایران و بیژن 
زنگنه به طور رسمی افتتاح شد. این فاز که با سرمایه گذاری بیش از 7 میلیارد دلار راه اندازی 

شده است، پیش بینی می شود حدود ۲ درصد به تولید ناخالص داخلی ایران بیفزاید.
زنگنه در این میان وعده داده است که »بهره برداری از ۱7 فاز در دست اجرای 
پارس جنوبی تا سال 96 به پایان می رسد، ضمن اینکه سال گذشته معادل 5 فاز پارس 

جنوبی وارد مدار شد و امسال هم برخی فازهای پارس جنوبی وارد مدار خواهند شد.«
او حتی معتقد است که »ایران بلافاصله بعد از تحریم ها می تواند تولید نفت را 5۰۰ 
هزار بشکه در روز افزایش دهد.« پاسخ او به کسانی که می گویند ایران نمی تواند در کمتر از 
یک سال ونیم صادرات را افزایش دهد، این بوده است؛ »بنشینید و نگاه کنند و ببینند که آیا 
ما می توانیم یا خیر.« زنگنه تاکید دارد »بعد از رفع تحریم ها در کمتر از یک هفته می توانیم 
5۰۰ هزار بشکه نفت به ظرفیت تولیدمان اضافه کنیم و ظرف چند ماه که کمتر از 6 ماه 

می شود، می توانیم یک میلیون بشکه دیگر اضافه تولید داشته باشیم.«

 قاضی پور مطرح کرد:

لزوم رسیدگی به تخلفات ارزی
 اطرافیان احمدی نژاد

نماینده مردم ارومیه در مجلس در مورد رسیدگی به پرونده احمدی نژاد گفت: 
مسائلی نظیر تبدیل ارز در مورد اطرافیان احمدی نژاد وجود دارد که اگر رسیدگی 

شود، سر و صدای زیادی خواهد کرد.
نادر قاضی پور با تاکید بر لزوم رسیدگی به پرونده احمدی نژاد و اطرافیان وی تصریح کرد: 
از صحبتی که در دادسرا در مورد پرونده بقایی داشتم اینگونه استنباط کردم که در پرونده 
نامبرده خیانت در  امانت و عدم هزینه اعتباراتی که در محل های خاص باید هزینه می شده 

که مربوط به مسائل امنیت ملی کشور است، وجود دارد.
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: پرونده بقایی پرونده ای 

سنگین است که رسیدگی به آن ابعاد مختلف آن را باز خواهد کرد.
به گزارش ایلنا، وی همچنین در مورد رسیدگی به شکایت احمدی نژاد ادامه داد: در این 
خصوص هنوز از ما دعوتی به عمل نیامده، اما پرونده تخلفاتی که هم در وزارت نفت و هم 
در خصوص مسائلی نظیر تبدیل ارز در مورد اطرافیان احمدی نژاد وجود دارد که لازم است 

مورد رسیدگی قرار بگیرد و اگر رسیدگی شود، سروصدای زیادی خواهد کرد.
قاضی پور با اشاره به زمانی که یک شبه قیمت ارز سیر نزولی طی کرد، افزود: باید 
مشخص شود در زمانی که یک شبه ارزش پول ما در مقابل دلار به یک سوم کاهش یافت، 
چرا این اتفاق افتاد و بر سر دو-سوم باقی مانده ارزش پول کشور  چه آمد؟ و آنهایی که از 

این راه دزدی کرده اند باید مشخص شوند.

وزیر تعاون دولت اصلاحات:

انتخابات آزاد برای دولت روحانی
 بازی برد-برد است

وزیر تعاون دولت اصلاحات عملکرد دولت روحانی را در حوزه های مختلف 
مثبت ارزیابی کرد.

علی صوفی خاطرنشان کرد: عملکرد دولت روحانی در حوزه سیاست خارجی بسیار 
موفق و درخشان بوده و در واقع کاری که تیم مذاکره کننده انجام داده است، به عنوان 
یک کار بزرگ در تاریخ ایران باقی خواهد ماند و باید این موفقیت را به مردم و به دولت 
تبریک گفت.وی با اشاره به اینکه توجه به توافق هسته ای موجب شد دولت روحانی در 
حوزه سیاست داخلی دست  به عصا تر راه برود، گفت: انتظارها و توقع مردم از دولت روحانی 
بر اساس شعارهایی که در زمان انتخابات مطرح کردند، نسبت به عملکرد ایشان بیشتر بوده 
است. البته مواضع شجاعانه رئیس جمهور در برخی موارد توانسته در حوزه داخلی تاثیرگذار 
باشد.عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ایران اسلامی با اشاره به انتخابات پیش رو گفت: 
فضای سیاسی کشور نسبت به دو سال پیش باز تر شده است، اما هنوز در برخی حوزه ها 
فضای امنیتی وجود دارد و از سویی دیگر دخالت  نهادهای خاص در انتخابات مردم را نگران 
کرده است. صوفی ابراز امیدواری کرد فضای سالمی در انتخابات مجلس آینده شکل بگیرد 
و کسی که رای نیاورده نیز نتیجه انتخابات را بپذیرد و افراد حقیقی برای فعالیت سیاسی با 
محدودیت و ممنوعیت مواجه نشوند و برگزاری انتخاباتی با این مختصات می تواند به عنوان 

یک کار خوب در کارنامه دولت باقی بماند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه یک مجلس کارآمد نتیجه یک انتخابات 
درست است، گفت: اگر چنین مجلسی شکل بگیرد، بیشترین کمک را برای پیش بردن 
برنامه های مختلف سیاسی و اجتماعی به دولت خواهد کرد لذا برگزاری انتخابات آزاد، برای 

دولت روحانی بازی برد-برد است.

 روحانی در مراسم روز صنعت دفاعی:

برایتقویتبنیهدفاعیمانمنتظرتاییدکسینمیمانیم

یک کارشناس ارشد غرب آسیا: عربستان نمی تواند به لجبازی  سیاسی اش ادامه دهد

رونق دیپلماسی با محوریت ایران
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بر خردمند است كه زمان آگاه باشد 
و زبان خويش نگاه دارد 
و در كار خويش بنگرد.

یکشنبه - اول شهریورماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3798 روزنامه

انهدامپهپادناشناسدرغربکشور
گفته می شود: بر اساس اعلام فرمانده گروه پدافند هوایی کرمانشاه پهپادی که به منظور شناسایی وارد 
مرزهای کشور شده بود منهدم شد.  سرهنگ دوم فرزاد فریدونی اعلام کرد: چندی پیش پهپادی ناشناس 
وارد منطقه و با استفاده از سامانه های بومی شناسایی شد. فرمانده گروه پدافند هوایی کرمانشاه افزود: پس از 
شناسایی این پهپاد سامانه های موشکی پدافند هوایی درگیر شدند و پهپاد را ساقط کردند. سرهنگ فریدونی 
توضیح داد: پهپادها دو نوع هستند، پهپادهایی که برای شناسایی مورد استفاده قرار می گیرند و پهپادهایی که 
علاوه بر شناسایی توانایی درگیری نیز دارند؛ پهپادی که در منطقه ساقط شد از نوع پهپاد شناسایی بود. وی 

اطلاعاتی در خصوص مبدا این پهپاد و مناطق مورد نظر آن به خبرنگار ایرنا ارائه نکرد

نامقدیمیقمچهبود؟
گفته می شود: حجت الاسلام و المسلمین نظری منفرد گفت: در زمان اشعریون، قم از 7 روستا 
تشکیل شده بود که یکی از روستاها به اسم کمندان معروف بود.  نهایت اینکه پایه گذار شهر قم، 5 برادر 
از آل اشعریون بوده اند و همین روستای کمندان بعد مدتی تغییر اسم داد یعنی مردم این منطقه در تلفظ 
بجای کمندان، اسم قم را استعمال می کرده اند و این شد که شهر قم پایه گذاری گردید.این استاد حوزه 
علمیه قم افزود: اشعریون در زمان معصومین و به خصوص از امام صادق)ع( تا امام حسن عسکری)ع( 
شهره بوده اند و همه جا از قُمّین صحبت می شد و وقتی امام صادق)ع( می شنید فردی از قم آمده 
بلافاصله او را می پذیرفت و احترام خاصی برای اهل این منطقه قائل بوده اند.وی خاطر نشان کرد: قم آثار 
و برکات زیادی دارد یکی از برکات این است که در روایت آمده که 3 تا درب بهشت از سمت قم باز می 

شود و همچنین تربت قم، تربت مقدسی است.

تفاوتقیمتهرلیترگازوئیلدرایرانباترکیه
گفته می شود: مدیر کل مبارزه با قاچاق فراورده های نفتی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: قیمت 
هر لیتر گازوئیل در ایران 3۰۰ تومان و در ترکیه معادل 65۰۰ و پاکستان ۲9۰۰ و در افغانستان ۲6۰۰ تومان 
است. قاسم خورشیدی  افزود: این فاصله شدید قیمتی، قاچاق این فراورده را برای قاچاقچیان با صرفه کرده 
و میل به قاچاق را در آنها ایجاد می کند. وی گفت: قیمت گازوئیل همچنین فاصله بسیار معناداری با قیمت 
فوب آب های بین المللی دارد یعنی در حالی که در کشور ما قیمت هر لیتر گازوئیل 3۰۰ تومان است نرخ آن 

به قیمت فوب یعنی به قیمت داخل کشتی در آبهای بین المللی معادل ۱5۰۰ تومان است.

خلیجفارسبدونناوهایآمریکایی
گفته می شود: پنتاگون )وزارت دفاع آمریکا( اعلام کرده است که ناو هواپیمابر »یواس اس تئودور 
روزولت« در ماه اکتبر )مهر ماه( از خلیج فارس خارج می شود و ناو »یواس اس هری ترومن« تا زمستان 
وارد این آب های راهبردی نخواهد شد   و این اولین باری است که پس از 7 سال خلیج فارس برای یک 
دوره زمانی هرچد کوتاه مدت از ناو های هواپیما بر آمریکا خالی خواهد شد. بر اساس گزارش وبگاه خبری 
»النهار«، مقامات نظامی آمریکا اعلام کرده اند که این »خلأ ناوی« در راستای حفاظت ضروری از ناوهای 
آمریکایی و افزایش درخواست ها برای استقرار ناوهای هواپیمابر در اقیانوس آرام اتفاق می افتد زیرا تنش های 

دریایی با چین افزایش یافته است.

رنو25میلیونتومانیجایگزینیبرایپراید
گفته می شود: مدیران رنو خبر از مذاکره با یکی از خودروسازان بزرگ ایرانی برای تولید محصول جدید 
رنو با نام کوئید داده اند. به گزارش اقتصاد نیوز، قیمت این خودرو پنج هزار دلار است و به گفته یکی از مدیران 
رنو قرار است در ایران با قیمت ۲5 میلیون تومان عرضه شود تا بتوان این خودرو را جایگزین پراید کرد. البته 
اگر قیمت خودرو را پنج هزار دلار در نظر بگیریم این خودرو را می توان با ساخت داخل مناسب با قیمت ۲۰ 
میلیون تومان هم در ایران عرضه کرد. اتفاقی که به احتمال زیاد نخواهد افتاد. البته تندر 9۰ هم که روزگاری 
ال 9۰ نام داشت قرار بود در سال 83 که قیمت یورو نزدیک هزار تومان بود با قیمت شش هزار 7۰۰ یورو 
جایگزین پیکان شود. اتفاقی که دست خوش تاخیر فراوان شد تا آنکه این خودرو با قیمت ۱۱ تا ۱4 میلیون 
تومان در سال 86 که قیمت پراید هفت میلیون تومان بود وارد بازار شود. برای همین عملا پراید بود که 

جایگزین پیکان شد. حالا هم شبهه های فراوانی وجود دارد که کوئید جایگزین پراید شود.

مایکروسافت،نوکیاراتعطیلکـرد
گفته می شود: شرکت مایکروسافت تایید کرد که کارخانه ساخت گوشیهای نوکیا در شهر سالو 
فنلاند را تعطیل و تعداد نیروهای خود را در این کشور ۲3۰۰ نفر کاهش خواهد داد. به گزارش رویترز، این 
کاهش نیرو که ابتدا در ماه ژوئیه اعلام شد، بخشی از برنامه مایکروسافت برای کاهش 78۰۰ نیرو در سطح 
جهان و عمدتا از بخش تجارت سخت افزاری تلفن همراه است که مایکروسافت سال گذشته آن را از نوکیا 
خریداری کرد. مایکروسافت افزود: کارخانه های نوکیا در اسپو و تامپر همچنان به کار خود ادامه خواهند داد.

حبسابدبرایرهبراخوانالمسلمینمصر
گفته می شود: دادگاه کیفری »پورت سعید« مصر، حکم نهایی رهبر اخوان المسلمین در پرونده 
حمله به مرکز پلیس »العرب« این شهر را حبس ابد اعلام کرد. قرار بود دیروز )شنبه(، دادگاه کیفری 
»پورت سعید« که در آکادمی پلیس این شهر برگزار می شود، حکم نهائی »محمد بدیع« رهبر اخوان 
المسلمین و ۱9۰ متهم دیگر را در پرونده حمله به مرکز پلیس »العرب« صادر کند. در این نشست اعلام 
شد که حکم نهایی، بدیع، حبس ابد است. بر اساس این پرونده حامیان اخوان به یک مرکز پلیس در پورت 
سعید حمله کرده و بعد از به قتل رساندن 5 تن از نیروهای پلیس حاضر در این مرکز سلاح های موجود 

را ربوده و افرادی که در این مرکز بازداشت شده بودند را فراری داده اند.

ممنوعیتذبحشتردرموسمحجامسال
گفته می شود: خالد الفالح وزیر بهداشت سعودي از منع ذبح شتر در موسم حج امسال به عنوان 
قرباني یا هر مورد دیگر و برخورد با چنین اقداماتي و تشدید نظارت براي اینکه فردي به ویروس کورونا 
مبتلا شود، خبر داد.وي از هماهنگي با شهرداري مکه مکرمه براي تشدید تلاشها با هدف جلوگیري از 
شیوع ویروس کورونا در خلال موسم حج خبر داد و از تدابیري براي مهار این ویروس و جلوگیري از خروج 
این ویروس از ریاض پایتخت عربستان سخن گفت.وي به تلاش براي اطلاع رساني به حجاج و معاینه هاي 

پزشکي و واکسیناسیون لازم در این زمینه براي جلوگیري از شیوع ویروس کورونا اشاره کرد.

بنزین700تومانیفقطیکماهدیگراعتباردارد
گفته می شود: مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اعلام کرد بنزین 7۰۰ تومانی فقط 
یک ماه دیگر اعتبار دارد. بنا به گفته این مسئول در حال حاضر سهمیه بنزین 7۰۰ تومانی موجود در 
کارتهای سوخت به زیر یک میلیارد لیتر رسیده است، دارندگان این سهمیه تنها تا پایان شهریور ماه 
می توانند از این سهمیه استفاده و در آغاز اولین روز از مهر ماه، بنزین با یک نرخ و به قیمت ۱۰۰۰ تومان 

در هر لیتر به فروش می رسد.

200پروندهطلاق،سهمماهانههرشعبهدادگاه
گفته می شود: سید مرتضی بختیاری وزیر سابق دادگستری گفت: ما امروز با کمبود قاضی مواجه 
هستیم و دادگاه های خانواده که باید این مسیر را طی کنند محقق نمی شود. وقتی هر شعبه دادگاه خانواده 
هر ماه باید ۲۰۰ پرونده را مورد بررسی قرار دهد دیگر حرفی برای گفتن نیست. از دولت از لحاظ اعتباری و از 

قوه قضائیه هم می خواهیم این کمبود قاضی را برطرف کنند تا کمتر شاهد اینگونه طلاق ها باشیم.

درآمدجرایمرانندگیچطورخرجمیشود؟
گفته می شود: سرهنگ عین الله جهانی، معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهنمایی و 
رانندگی ناجا در گفت وگو با ایسنا درباره اینکه آیا ماموران پلیس مجبور به پر کردن دفترچه جریمه خود 
بوده یا کف مشخصی برای جریمه کردن روزانه برایشان مشخص شده یا خیر، گفت: تکلیف جرائم رانندگی 
را قانون مشخص کرده و بر این اساس این جرایم به خرانه دولت واریز می شود. ریالی از جرایم به ماموران 
ناجا داده نخواهد شد و اینکه گفته می شود ماموران به ازای جریمه هر خودرو درصدی را خودشان دریافت 
کرده یا شایعاتی از این دست که باید در روز حداقل یک تعداد مشخص برگ جریمه صادر کنند، به هیچ 

وجه صحیح نیست و چنین مقرراتی در پلیس راهور وجود ندارد.

داعش،بلژیکراتهدیدکرد
گفته می شود: گروه تروریستی داعش، تهدید کرد مدارس و بیمارستان های بلژیک را هدف حمله 
قرار خواهد داد. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان به نقل از خبرگزاری آسیا، گروه تروریستی داعش بلژیک 
را تهدید کرده است مدارس و بیمارستان های این کشور را هدف حمله قرار خواهد داد. منابع مطبوعاتی 
بلژیک اعلام کردند: عبدالله نعمان از سرکردگان داعش در یک نوار صوتی تهدید کرده است مدارس، 
بیمارستان ها، خیابان های تجاری و مراکز تفریحی بلژیک از جمله اهداف این گروه برای حمله خواهد بود. 
این منابع تصریح کردند نعمان هم اکنون در سوریه بسر می برد و  به »ابو جهاد بلژیکی« شناخته می شود. 

وی عضو سابق یک گروه افراطی در بلژیک بوده است.

نامحرمانه

اخبار
شهردار منطقه چهار قم خبر داد: 

پایان عملیات عمراني بلوار شهید کریمي 
شهردار منطقه چهار قم از پایان عملیات عمراني بلوار شهید 

کریمي با هزینه اي بالغ بر 1۵ میلیارد ریال خبر داد.
مجید متین فر با اشاره به وقفه بوجود آمده در عملیات عمراني بلوار شهید 
کریمي افزود: این پروژه از سال هاي قبل در دستور کار شهرداري منطقه قرار 
داشت و درحال انجام بود ولي بدلیل انجام عملیات حفاري توسط شرکت هاي 
آب و فاضلاب، مخابرات و برق مدتي عملیات عمراني پروژه متوقف شد و 
مجدداً در سال جاري با تخصیص اعتباري بالغ بر ۱5 میلیارد ریال در دستور 
کار منطقه قرار گرفت. متین فر با اشاره به اقدامات صورت گرفته در پروژه اظهار 
داشت: تا کنون کلیه عملیات جدولگذاري اعم از نهر، رفیوژ میاني و دال گذاري 
نهر عرضي، زیرسازي و آسفالت و همچنین احداث و کاشت فضاي سبز بلوار 
مذکور به اتمام رسیده است.وي در ادامه گفت: تنها عملیات باقي مانده در این 
پروژه محل اتصال این بلوار به بلوار مرجعیت است که بعد از انجام عملیاتي بلوار 
مرجعیت انجام خواهد شد.شهردار منطقه چهار قم با اشاره به مشخصات پروژه 
گفت: این پروژه به طول 9۰۰ متر در دو خط و با مساحتي بالغ بر ۱5هزار متر 
مربع آسفالت مي باشد. مجید متین فر خاطرنشان کرد: در سال جاري با احداث 
و تکمیل قسمتي از بلوار مرجعیت در محدوده سه راهي انسجام تا بلوار شهید 
کریمي و اتصال بلوار شهید کریمي به بلوار جمهوري اسلامي، شاهد کاهش بار 

ترافیکي برخي از خیابان هاي پرتردد منطقه خواهیم بود.

سرپرست شهرداری منطقه هفت قم: 

بازارچه پل حجتیه فضای سبز می شود
سرپرست شهرداری منطقه هفت قم گفت: بازارچه پل حجتیه 

تبدیل به فضای سبز می شود.
علیرضا اقبالیان افزود: این طرح در راستای طرح جامع شهری و لزوم 
مطهر حضرت  به حرم  منتهی  اصلی  مسیرهای  زیباسازی  و  ساماندهی 
معصومه)س( انجام خواهد شد. وی ادامه داد: زمین بازارچه پل حجتیه در سال 
6۲ ، جهت ساماندهی دستفروشهای اطراف حرم و رفع سد معبر که موجب 
اختلال در تردد و نازیبایی اطراف حرم مطهر شده بود و با عنایت به اینکه مکان 
مذکور در مسیر طرح می باشد، به صورت اجاره ای و موقت در اختیار آنها قرار 
گرفته است. وی اضافه کرد: در طرح جامع شهری این مکان دارای طرح تعریض 
بلوار امیر کبیر و در حاشیه آن، کاربری فضای سبز می باشد که با توجه به اجرای 
طرح ساماندهی و زیبا سازی مسیرهای اصلی منتهی به حرم مطهر، در منطقه 
هفت، در این خصوص اقدام شده است. اقبالیان با دعوت از مستاجرین این 
بازارچه، از آنان خواست مدارك و اسناد خود مبنی بر قرارداد اجاره با شهرداری را 
جهت تعیین تکلیف، به واحد توسعه و تعریض منطقه 7 ، واقع در خیابان شهید 
لواسانی تسلیم نمایند. وی گفت: طرح ساماندهی و زیباسازی مسیرهای اصلی 
منتهی به حرم مطهر حضرت معصومه)س(، چندی است که به صورت جدی 
در دستور کار شهرداری منطقه هفت قم قرار گرفته است که در این خصوص می 

توان به احداث بوستان شهید منتظری در دو فاز نیز اشاره نمود. 

همزمان با هفته دولت  صورت می گیرد:

بهره برداری از سه پروژه عمرانی 
توسط هلال احمر قم 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم از بهره برداری از سه 
پروژه عمرانی توسط هلال احمر قم همزمان با هفته دولت خبر داد. 

محمد گلفشان  بیان کرد: سه پروژه عمرانی همزمان با هفته دولت توسط 
جمعیت هلال احمر قم افتتاح شده و به بهره برداری خواهد رسید. وی گفت: 
یکی از پروژه ها شامل ساخت چمن مصنوعی با هزینه ای بالغ بر ۲۰۰ میلیون 
تومان می شود که در هفته دولت در مجموعه ورزشی پایگاه امداد هلال احمر به 
بهره برداری می رسد. مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم عنوان کرد: یکی 
دیگر از پروژه های عمرانی شامل ۲ سوله امدادی است که با هزینه بالغ بر یک 
میلیارد تومان در هفته دولت افتتاح می شود که به منطقه سلفچگان نیز خدمات 
امدادی ارائه می دهد. وی در خصوص افزایش پایگاه های امدادی نیز افزود: در دهه 
کرامت یک پایگاه امدادی در بخش جعفریه افتتاح می شود که تعداد پایگاه های 
امدادی قم به 6 پایگاه خواهد رسید. هفته دولت از اول شهریورماه آغاز شده و به 

مدت یک هفته تا هشت شهریورماه ادامه خواهد یافت.

توسط کمیته امداد قم  انجام شد:

اهداي کمک جهیزیه و هدیه ازدواج 
به ۲40 عروس و داماد 

مدیر کل کمیته امداد امام خمیني )ره( استان قم  گفت :همزمان 
با دهه مبارك کرامت  ۲40 کمک جهیزیه به نوعروسان و دامادهاي 

تحت حمایت کمیته امداد قم اهدا شد.
عبداله جلالي اظهارداشت :۱45 نوعروس و 95 داماد تحت حمایت کمیته 
امداد امام خمیني )ره( استان قم کمک جهیزیه و هدیه ازدواج دریافت  کردند. 
وی ادامه داد: مجموع کمک جهیزیه هاي اهدایي به نوعروسان تحت حمایت 
مبلغ 4 میلیارد و 35۰ میلیون ریال مي باشد که سرانه هر کمک جهیزیه 
اهدایي مبلغ 3۰ میلیون ریال است.جلالي ادامه داد : 95 نفر از پسران تحت 
حمایت این نهاد نیز هدیه ازدواج خود را مجموعا به مبلغ 95۰ میلیون ریال 
براي هر نفر ۱۰ میلیون ریال دریافت نمودند.مدیر کل کمیته امداد امام 
خمیني )ره( استان قم در ادامه  از مراسم جشن ازدواج زوج دیالیزي تحت 
حمایت این نهاد خبر داد که گزارش زندگیشان در ماه مبارك رمضان پخش 
شد و با کمکهاي مردم و کمیته امداد صاحب مسکن شدند.وي خاطر نشان 
کرد:  کمیته امداد امام خمینی قم از این زوج دعوت نمود تا جهت دریافت 
سند و کلید منزل خود در ویژه برنامه عید سعید فطر در استودیوي سیماي 
مرکز قم حضور  یافتند.وی با بیان اینکه تمام هزینه های این زوج را خیرین 
تقبل کرده اند تصریح کرد: این زوج بلافاصله بعد از مراسم ، به منزلشان که 
توسط کمیته امداد تحویل داده شده است خواهند رفت و فصل جدیدي از 
زندگي خود را آغاز خواهند کرد.مدیر کل کمیته امداد قم افزود: شهروندان 
قمی نشان دادند آنجا که اراده ها و مشارکت عمومی باشد اتفاقات و حرکت 
های خوبی رقم میخورد.گفتنی است در این مراسم علاوه بر کمکها و هدایاي 
مادي که به این زوج اهدا شد فرد نیکوکاري هزینه سفر یک هفته اي آنها را 

نیز به مشهد مقدس تقبل نمود.

از 31 مرداد به مدت یک هفته:

نمایشگاه »زائر« در مزار مقدس شیخان 
برپا می شود

مسئول فرهنگی مزار مقدس شیخان گفت: مجموعه نمایشگاهی 
با عنوان »زائر« ویژه معرفی بقاع متبرکه و امامزادگان قم در این مکان 

مقدس برپا خواهد شد.
قم،  استان  خیریه  امور  و  اوقاف  کل  اداره  عمومی  روابط  گزارش  به 
حجت الاسلام مهدی خوئی با اشاره به اهمیت و ضرورت معرفی و شناساندن 
امامزادگان واجب التعظیم مدفون در قم و بقاع متبرکه شاخص به زائران اظهار 
کرد: بر همین اساس مجموعه نمایشگاهی »زائر« ویژه معرفی امامزادگان و 
بقاع متبرکه شهرستان قم در مزار مقدس شیخان برپا خواهد شد. وی افزود: 
این نمایشگاه شامل ۲5 پوستر درباره معرفی امامزادگان جلیل القدری همچون 
سید علی)ع(، موسی مبرقع)ع(، سلطان محمد شریف)ع(، ابراهیم)ع(، جعفر 
شهید)ع( و بقاع متبرکه ای مانند زکریا بن آدم و ... مدفون در مزار مقدس 
شیخان خواهد بود. مسئول فرهنگی مزار مقدس شیخان با بیان اینکه اهمیت 
بقاع متبرکه و زیارت امامزادگان از نظر مراجع تقلید و علما بخشی از موضوعات 
این نمایشگاه خواهد بود گفت: نمایشگاه »زائر« از شنبه 3۱ مرداد در مزار 

مقدس شیخان به مدت یک هفته دایر می باشد.

عضویت 1400 مداح در کانون 
مداحان و شاعران آئینی قم 

سخنگوی کانون مداحان و شاعران آئینی قم از عضویت 1400 
مداح در این کانون خبر داد.

 حاج عباس حیدرزاده پیش از ظهر دیروز در دیدار با آیت الله محمدجواد 
فاضل که با حضور اعضای کانون مداحان و شاعران آئینی قم برگزار شد، اظهار 
داشت: این کانون قریب به 8 سال است که تحت نظارت سازمان تبلیغات 
اسلامی قم راه اندازی شده و نزدیک به ۱4۰۰ مداح عضو اعم از فارسی زبان و 
آذری زبان دارد. وی ابراز داشت: این کانون به دستور رهبر معظم انقلاب تشکیل 

شده و توانسته ایم دوره های آموزشی خوبی را برای مداحان قمی برگزار کنیم.

آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر 
پزشکی گفت: بزودی ۲00 مرکز جامع 
در سراسر  بیماران سرطانی  خدمات 

کشور دایر خواهد شد.
 سید حسن قاضی زاده هاشمی جمعه 
شب در همایش گرامیداشت روز پزشک 
در مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( قم افزود: در 
طول دو سال گذشته با همت دکتر روحانی 
و مجلس شورای اسلامی قدم های خوبی 
برای سلامت مردم برداشته شده است اما 
در حوزه بیمارهای صعب العلاج از جمله 
بیشتری  های  فعالیت  نیازمند  سرطان 
منظور  به  بزودی  داد:  ادامه  وی  هستیم. 
حمایت بیشتر از بیماران سرطانی در سراسر 
کشور ۲۰۰ مرکز جامع خدمات بیماران 
سرطانی دایر خواهد شد که برخی از آن 
ها بسیار پیشرفته است و برخی دیگر نیز 
خدماتی چون رادیوتراپی را ارائه خواهند داد.

جامعه  داشت:  بیان  بهداشت  وزیر 
پزشکی همواره در کنار مردم بوده است 
و در دوران انقلاب، دفاع مقدس و اکنون 
در سراسر کشور حتی خارج از مرزها در 
مراقبت از مومنان و مسلمانان فعال است 
و همچنان در حمایت از قبور ائمه اطهار 

مجروح و شهید می دهیم.
وی افزود: متاسفانه رسانه ها و کسانی که 
تریبون هایی را در اختیار دارند بعضا حرمت 
داری نمی کنند اما جامعه پزشکی علیرغم 
همه بی حرمتی ها و گاه لودگی هایی که 
در در مورد آن ها انجام می شود و در شان 
رسانه ها نیست در نظرسنجی هایی که 
غیرپزشکان انجام داده اند از نظر اجتماعی 
اگر دارای رتبه اول نباشد رتبه دوم در این 
مردم  در ذهن  میان مشاغل  در  ها  سال 
بوده است. وزیر بهداشت به اهمیت بحث 
بهداشت و درمان در قم اشاره کرده و بیان 
داشت: مراجعان مراکز درمانی قم نه تنها 
اهالی قم بلکه مشتاقان معرفت اسلامی و 
شیعی از سراسر جهان اسلام و دنیا و سراسر 
کشور هستند لذا خدمات پزشکان قم تابلوی 
کار حوزه سلامت بوده و مسوولیت پزشکان 
استان  این  پزشکی  علوم  دانشگاه  و  قم 

سنگین تراست.
قاضی زاده هاشمی افزود: پیگیری روند 
پزشکی،  دانشکده  های  ساختمان  اتمام 
و  مرمت  بعلاوه  پیراپزشکی  و  پرستاری 
تجهیز مراکز درمانی قم هم چنین اضافه 
مجموعه  به  تخت  زیادی  تعداد  شدن 
از خدمات دولت در بخش  قم  بهداشتی 

بهداشت و درمان قم است.

وی با اشاره به وعده رییس جمهوری در 
اسفندماه سال گذشته در سفر به قم مبنی 
بر ساخت بیمارستان هزار تخت خوابی ابراز 
داشت: زمین این بیمارستان اکنون در ۱۱ 
هکتار تحویل داده شده است و برای آغاز 
به کار عملیات عمرانی آن قراردادی با یک 
شرکت معتبر بین المللی برای ساخت بسته 
شده و کمتر از چهار ماه آینده کار اجرایی 

آن آغاز می شود.
بیمارستان فرقانی قم طی چند ماه 

آینده به بهره برداری می رسد
وی افزود: بیمارستان فرقانی قم نیز طی 
چند ماه آینده به بهره برداری می رسد و 
بیمارستان منطقه محروم نیروگاه قم نیز در 
مرحله تکمیل و بهره برداری است هم چنین 
در مجاورت بیمارستان شهید بهشتی نیز با 
همکاری یک خیر 3۰۰ تخت درمان افزایش 
خواهد یافت که این اتفاقات در سابقه بخش 
بهداشت و درمان قم وجود نداشته است و 

شاهد کارنامه خوب دولت بوده ایم.
قاضی زاده هاشمی بر تامین عدالت در 
سلامت برای همه آحاد ایرانیان تاکید کرد 
و افزود: شهرهایی چون قم و مشهد نقاط 
حاشیه نشین دارند و طی طرحی جدید این 
نقاط حاشیه نشین تحت پوشش خدمات 
بهداشتی قرار می گیرند که پیش از این 

هیچ امکان خدمات درمانی نداشته اند.
وی ادامه داد: به ازای هر ۱۲ هزار و 5۰۰ 
نفر یک پایگاه بهداشتی و به ازای هر 5۰ 
هزار نفر یک مرکز جامع خدمات سلامت در 
مناطق حاشیه نشین شهرهای بزرگ کشور 
دایر می شود. وی تاکید کرد: نگاه دولت و 
ارائه  درمان  و  بهداشت  مقوله  به  مجلس 
خدماتی است که باعث رضایتمندی مردم 
شده است اما در این بین برخی ناراحت 
افراد  این  ذاتی  شخصیت  البته  هستند 
ناراحت است چرا که از خدمات بهداشتی 

اخیر به مردم متضرر شده اند.
وزیر بهداشت اظهار داشت: اکنون جلوی 
ورود دستگاه های پزشکی دست دوم به 
کشور گرفته شده است و در حالی که در 
گذشته برخی تجهیزات بیش از 4۰۰ درصد 
کاهش قیمت پیدا کردند برخی اقلام با 4۰ 
میلیون تومان فروخته می شد که قیمت 
واقعی آن دو میلیون تومان هم نبود و لذا 
برخی افراد را داریم که نگاه مثبتی به طرح 

تحول سلامت ندارند.
وی با اشاره به این که برخی افراد پول 
ملت و امکانات در اختیار دارند اما جمعیتی 
به وسعت 8۰ میلیون نفر را مورد خطاب 
قرار می دهند گفت: برخی برنامه هایی که 
در رسانه ها پخش شد چیزی جز آزردگی 
روان  تقویت  و  مختلف  های  گروه  خاطر 
پریشی نبود و قراردادن اقشار مختلف مقابل 

یکدیگر کار پسندیده ای نیست.
۵7 میلیارد تومان در قالب طرح تحول 

سلامت در قم هزینه شده است
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در 
این همایش گفت: 57 میلیارد تومان تاکنون 
در استان درقالب طرح تحول نظام سلامت 

هزینه شده است.
ابوالفضل ایرانی خواه بیان داشت: تحول 
در نظام بهداشت و سلامت به همت پزشکان 
و پرستاران کشور بود و این تحول انقلاب 
گونه به اعتقاد نقادان عرصه سلامت مصداق 
عملی مدیریت جهادی به دنبال ابلاغ رهبر 

معظم انقلاب بود.
وی با اشاره به اقدام بی سابقه کاهش 
در  درمان  برای  مردم  جیب  از  پرداختی 
چارچوب طرح تحول سلامت بیان داشت: 
مراکز درمانی قم آن چه باید در شان مردم 
قم باشد نبوده اند و شاید هنوز نیز نباشند 
اما پس از اجرای طرح تحول نظام سلامت 
وضعیت ناپسند ظاهری بیمارستان ها بهبود 

یافته است و شاهد 46 میلیارد تومان هزینه 
برای هتلینگ مراکز بیمارستانی بودیم.

علوم  دانشگاه  رییس  ایرنا،  گزارش  به 
پزشکی قم به ارتقای ویزیت در طرح تحول 
سلامت اشاره کرد و افزود: تا کنون در این 
زمینه دو میلیارد تومان هزینه شده است و 
اورژانس هوایی نیز خدمت مدرنی در جامعه 
پزشکی است که در قم شاهد خدمت رسانی 

بالگرد اورژانس هستیم.
وی افزود: شاید از نظر بالا بودن حوادث 
جاده ای و اعزام بالگرد اورژانس در کشور 
مقام اول را داشته باشیم که جای تاسف 
دارد و آمار قم از استاندارد کشوری بالاتر 
است اما جای امیدواری است که بسیاری 
از مجروحینی که به دست اورژانس هوایی 
به بیمارستان رسیده اند سالم مانده و مرگ 
و میر در قم نسبت به سایر استان هایی که 

اورژانس هوایی دارند کمتر بوده است.
اساس  بر  پرداخت  داشت:  بیان  وی 
عملکرد نیز طرحی نوید بخش است که 
عدالت محوری را برای کادر درمانی در بر 
دارد و تا کنون هشت میلیارد تومان در این 

زمینه برای قم هزینه شده است.
ایرانی خواه ادامه داد: هنوز کارهای زمین 
مانده زیادی داریم و خوشبختانه خیرین نیز 
استقبال خوبی از کمک به بخش بهداشت و 
درمان قم دارند تا در سال های آینده برنامه 
های بیمارستانی و آموزشی درمانی در قم به 

نتیجه مناسبی برسد.
تحول  طرح  بخواهیم  اگر  گفت:  وی 
سلامت ادامه پیدا کند و به نتیجه نهایی 
و  پزشک  شان  و  جایگاه  تا  برسد  خود 
پرستار از نظر مادی و معنوی تحقق یابد 
باید مدیریت منابع و ضرورت دقت نظر به 
استاندارد کردن درمان همچنین کاهش 
هزینه های تحمیلی به بیماران در دستور 

کار قرار گیرد.

وزیر بهداشت در همایش گرامیداشت روز پزشک در قم:

خدمات پزشکان قم تابلوی کار حوزه سلامت است

فرماندار،  همراه  به  قم  استاندار 
شهردار و مدیر کل راه و شهرسازي قم 
با دکتر لاریجانی رئیس مجلس شورای 
اسلامی دیدار و ضمن ارائه ي گزارشي 
از روند پیشرفت طرح هاي عمراني، 
در رابطه با چگونگي تسریع در انجام 
پروژه های عمرانی در استان قم گفتگو 

نمود.
دیدار  این  در  صادقی  مهدی  سید 
هاي  پروژه  عمراني  عملیات  به  اشاره  با 
زیرساختي در قم اظهار کرد: رشد و توسعه 
ي همه جانبه ي استان نیازمند نگاه ویژه 
مسئولان ملي است. استاندار قم با اشاره به 
نقش دکتر لاریجانی در حل مسائل استان، 
اظهار داشت: امیدواریم با پشتیبانی ایشان 
شرایط توسعه قم و رفع مشکلات فراهم 
شود.نماینده عالي دولت در استان عملیات 
عمراني پروژه هاي زیرساختی و توسعه ای 
قم را مورد توجه قرار داد و افزود: حمایت 
مسئولان ملي موجب رشد و توسعه ي قم 

در همه ي زمینه ها خواهد شد.

سقائیان نژاد شهردار قم نیز در رابطه با 
برگزاري این جلسه طی سخنانی: بحث هاي 
زیرساختي و توسعه اي قم در جلسه مطرح 
شد به طور مثال بحث راهکارهاي تقویت 
ارائه خدمات شهري به شهروندان پردیسان 

بررسي شد.
به  توجه  با  افزود:  همچنین  وي 
تا  مقرر شد  دکتر لاریجاني  حمایت هاي 
شهرداري سریع تر بتواند دسترسي ها را به 

شهرك پردیسان آسان کند.
سقائیان نژاد ادامه داد: گزارش هایي در 
خصوص مراحل تکمیل بلوارهاي مرجعیت 
و زائر قم به رئیس مجلس ارائه شد و رئیس 
مجلس تأکید داشت که براي رفاه شهروندان 
باید در انجام کار تسریع شود که با توجه 
به هماهنگي هاي صورت گرفته این دو بلوار 
تا آخر سال جاري به بهره برداري خواهند 

رسید.
وي افزود: تا پایان سال جاري مراحل 
آماده سازي 4۰۰ هکتار فضاي سبز در قم 

انجام خواهد شد.

شهردار قم ادامه داد: با مساعدت هاي 
رئیس مجلس مقرر شد تا به مسائل بافت 
فرسوده و زیست محیطي شهر قم رسیدگي 
خصوص  در  همچنین  و  شود  مطلوبي 
درآمدهاي شهرداري تدابیري صورت گیرد.

بهشتي مدیرکل راه وشهرسازي استان 
قم نیز که در این جلسه حضور داشت در 
پایان نشست با تشکر از حمایت هاي دکتر 
لاریجاني گفت: موضوع چگونگي تقویت 
زیرساخت هاي اصلي قم در این جلسه مورد 

بررسي قرار گرفت.
بهشتي ادامه داد: باید توجه داشت در 
شهرك پردیسان سکونت از ارائه خدمات 
تاکید  به  توجه  با  و  بود  گرفته  پیشي 
هماهنگي  تا  شد  مقرر  مجلس  رئیس 
تقویت  براي  مربوطه  سازمان هاي  بین 
نفر  هزار   ۱۲۰ حدود  به  خدمات رساني 
ساکنین شهرك پردیسان بیشتر انجام شود.

قم  استان  و شهرسازي  راه  کل  مدیر 
و  روبنایي  خدمات  ارائه  تقویت  گفت: 
بهسازي بافت فرسوده و موضوع انتقال آب 

سبز  فضاي  بزرگترین  ساخت  براي  لازم 
شهر قم که در مجاورت شهرك پردیسان 
است از دیگر نکاتي بود که در جلسه دیروز 
مسئولان استان قم با رئیس مجلس مطرح 

و بررسي شد.
بهشتي با بیان اینکه پل پردیسان در 
منابع  افزود:  گرفته  قرار  پیمانکار  اختیار 
مالي براي تکمیل پل پردیسان تأمین شده 
و هماهنگي هایي صورت گرفته تا با رفع 
معارضان در این پروژه زمینه تکمیل این پل 

تا آخر سال جاري فراهم شود.
قم  استان  شهرسازي  و  راه  مدیرکل 
یادآور شد: با توجه به پشتیباني هاي رئیس 
مجلس و هماهنگي بین دستگاه ها زمینه 
براي تسریع در پروژه هاي عمراني قم فراهم 

شده است.
زیرساخت  ارتقاي  است  ذکر  شایان 
هاي استان در بخش فضاي سبز، راه هاي 
بلوار مرجعیت و مسیر  دسترسي به قم، 
دسترسي به پردیسان از موارد مطروحه در 

این جلسه بودند.

استاندار، فرماندار، شهردار و مدیر کل راه و شهرسازی به دیدار رئیس مجلس رفتند:

بررسینحوهتسریعپروژههایعمرانیقمدرحضورلاریجانی


